

စိတ်သားတက်ခြင်း

**Spritual Warfare**  
by  
**Brian Brodersen**

Editor Chuck Smith

၁၁၇  
သရက်ကြိုယာကြီးဓမ္မာန်

အဲဒဲးထာ် ချားစမံး

ကွဲးကျိးကုဆူကညိကျိန်  
လာဖုရွှ်ယးဟဲ

### တၢ်န့ၢ်ခိၣ်ဝီၤတဖၣ်

#### တၢ်ကတိၤလၢညါ

##### အဆၢခိၣ်တၢ

- နီၣ်သးတၢ်ဒုး
- ပှၤထီၣ်ဒါတၢ်
- တၢ်ဘၣ်စံၢ်စူၣ်
- တၢ်ဒုးမ့ၢ်ယုၤအတၢ်ဒုး
- တၢ်စုကဝဲၤတဖၣ်လၢတၢ်ဒုးအစီၢ်

##### အဆၢခိၣ်ခံ

- စါၤခဲအံၤအယုၤ
- ဘီၣ်မ့ၢ်
- ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအတၢ်စ့ၢ်တၢ်ကျိၤ
- တၢ်ဘျုးတၢ်ဘျုးအဘျုး

##### အဆၢခိၣ်သၢ

- မ့ၢ်ကီၤလံၢ်အတၢ်လီၤတၢ်ဝုၤ
- တၢ်ဘၣ်ဆိၣ်အၢ
- တၢ်သးဒုးဒီ
- တၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီၣ်
- တၢ်ဆိကမိၣ်အအၢအသီၤဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်မ့ၢ်တၢ်
- တၢ်သးလီၤစၢ်

##### အဆၢခိၣ်လွံၢ်

- တၢ်လုပစီ
- တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်တၢ်လုပစီ

တၢ်ကတိၤလၢခံကတၢ်

တၢ်ဟးဆွဲးတၢ်လုပစီ  
တၢ်မၤနၢၤကွံာ်တၢ်လုပစီ

အဆၢဒိၣ်ယံာ်

ကစၢ်ယူၤအသယံး  
တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤအယီၤတကိး  
တၢ်တီၤတၢ်လီၤအသယံး  
တၢ်ယူၤတၢ်ဖိးအဒိၣ်ဖျိၣ်  
တၢ်န့ၣ်အကတီၤ  
တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤအဒိၣ်ကုၣ်သုး  
သးအနး  
တၢ်အဒိအတၢ်လၢတၢ်ဒုးအပူၤ  
တၢ်ဖးလံာ်  
တၢ်ပာ်သးစၢ်ဆၢ  
တၢ်မၤလီ  
တၢ်တီၢ်န့ၣ်

အဆၢဒိၣ်ယု

ကြးလၢတၢ်ဒုး  
ထုကဖၣ်တဘိယုာ်ယီ  
ထုကဖၣ်လၢနီၢ်သး  
ဆိးသီလၢတၢ်ထုကဖၣ်  
တၢ်ထုကဖၣ်သပုၢ်ပုၢ်  
ယုန့ၣ်တၢ်လၢပုၤစီဆံ့ခဲလၢာ်အစီၢ်

တၢ်ကတိၤလၢခံကတၢ်

ဖဲစီၤလူၤကၢၣ်ကွဲးတၢ်ဆူစီၤသီးဖံလူးအအိၣ်အခါန့ၣ်, စံးဝဲလၢအသးအိၣ်လၢတၢ်ကမၤအသးလၢအဝဲသ့ၣ်အသီးအကျါလၢပုၤန့ၣ်ဝဲတဖၣ်အစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤလူၤကၢၣ်သးအိၣ်လၢစီၤသီးဖံလူးကသ့ၣ်ညါတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အနီၢ်အသးဘၣ်ထွဲတၢ်လၢတၢ်သိၣ်လိတ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျါလၢပအိၣ်မူဘၣ်လၢအစီၤလၢအပူၤဒီးနီၢ်သးတၢ်သဘံၣ်ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. စီၤပီလူးကွဲးန့ၣ်ပုၤအးဖူးဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢ အသုတလီၤစၢ်ဒီးဖိသၣ် လၢအဒံးပုၤဒံးဝီဆူအံၤဆူန့ၣ် လၢကယံာ်တၢ်သိၣ်လိသီလိပုၤကညီတဆံးတက့ၢ် ဒီးလၢမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လံာ်တၢ်လီၤ လၢအအိၣ်ဒီးလီၤတၢ်လၢကလံာ်ကလီၤန့ၣ်တၢ်အစီၢ်တစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အပူၤ တၢ်သဘံၣ်သဘၣ်တဖၣ်အယီ, ဒီးတၢ်သိၣ်လိသီၣ်ထီၣ်အကလုာ်ကလုာ်လၢအဆဲးသီၣ်ဝဲဆူယုၣ်ရှုးခရံၣ် လၢအနီၢ်ခိလၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အပူၤတပယုၣ်ယီအယီ, ပသးဟံးထီၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ကွဲးလံာ်ကွဲးလံာ် ဒ်သီးလၢကမၤဘၣ်က့ၤတၢ်စ့ၢ်ကီတခါအံၤ ဒီးဟ့ၣ်လီၤန့ၣ်ဒီးယၤတၢ်စ့ၢ်လီၤတံာ်လီၤဆဲး ဒ်ကစၢ်ယူၤအကလုာ်ကထါ ဟဲဝဲပသီးလၢန့ၣ်ဒီးယၤပန့ၣ်ဝဲအဖီဒိၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်မးတၢ်စ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပတၢ်ပညိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်လၢနီၢ်သးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ် လၢနတ့ထီၣ်အီၤတဖျါန့ၣ် ကအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလၢတၢ်အဒိၣ်ထံးအစၢ်အကျါ လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယူၤအကလုာ်ကထါ လၢအမ့ၢ်တၢ်အထူအယီၢ်န့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်သတးဒီး ပဆၢၣ်မဲာ်ကလံာ်မ့ၢ်အဆူၣ်ကတၢ်ကသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

သရၣ်ခွါးစမံး  
ကရုနံတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်  
ဒီးစထၣ်ရံၣ်ခၢၣ်, ခဲလံဖိန့ၣ်ယါ

အဆောင်အယောင် ၁  
နိဂုံးသုံးစာရင်း

သီးထိုင်ယူ၊ အစုကဝဲ၊ ခံလက်၊ ဒ်သီးသုကြီမုန်ကီလံအတတ်လီတတ်ပွ၊ ကသုနုတ်တ  
ကွာ်၊ အစုဒ်အံ၊ တမုန်ဘုတ်ပကနီဒီးတတ်သွန်ဒီးတတ်ဖိးတတ်ညုတ်ဘုတ်၊ မုန်လတ်အ  
ခိတ်၊ ဒီးတတ်အစိအကစီ၊ ဒီးအအံတယုတ်အတတ်ခံးအကစ၊ တန်အိတ်လတ်မုန်  
အလီတဖုတ်လီ၊ အူးဖူးစူး ၆:၁၁-၁၂

ခရိုင်ဖိအတတ်အိတ်မုန်နုတ် တမုန်ထဲနက်ကစခရိုင်ယိယိဒီးအိတ်မုန်ဆီးဟးနုတ်ဘုတ်၊ မုန်  
ဘုတ်ဖူးဒ်နုတ်ဒီးကမုန်မးတတ်စုဒ်ဒ်မးလီ၊ မုန်နုတ်သကုဒ်နုတ်ဒီး၊ ကယံပုတကလတ်လတ်လတ်အယု  
ပိတ်ကစအခံသပုတ်နုတ်၊ ထံပဲလတ်ထိုင်အသးလတ်အခိတ်ခံတကပုနုတ်လီ၊ ကစယုတ်ရှူး  
စံးဘုတ်ပုလတ်အပိတ်အခံတဖုတ်လတ် ဖဲအိတ်မုန်လတ်ဟိတ်ခိတ်အခါနုတ် ကပုဒီးတတ်ထီဒုတ်ထီဒါ ဒီး  
တတ်သဘုတ်သဘုတ်နုတ်လီ၊ တတ်ထီဒုတ်ထီဒါနုတ်၊ ဟဲလတ်မုန်ကီလံ၊ ဒီးဟဲဒီးသုတ်အသး  
သီဂီမုန်ဟီပု လတ်အပတ်ဖိုင်ထိုင်အသး ဒီးထီဒုတ်ထီဒါယုတ်အဘိအမုန်နုတ်လီ၊ ခဲအံယုတ်လတ်  
ပုလတ်ခရိုင်ဖိကီးစးဘုတ်သကုဒ်ဒီးတတ်ထီဒုတ်ထီဒါ၊ ဒီးလတ်အကျိတ်နုတ်နုတ် ကဆုတ်ဒ်နုတ်အစုတ  
နုတ်တကွာ်နုတ်လီ၊ ယနုတ်စုကီးလတ်ပုလတ်အခါဒ်အခါစုတသုတ်ညါလတ် တတ်ထီဒုတ်ထီဒါအံအခိတ်  
သုတ်ဟဲလတ်လတ်လတ်သးဘုတ်နုတ်လီ၊

မုန်ကီလံအကျဲစုကတတ်တဘိနုတ် မုန်ဒ်သီးပသုတ်သုတ်ညါလတ်ဒုးဝဲအံအိတ်ဝဲ  
ဒုတ်အစုတစုလီ၊ အဝဲပိုင်လဲအသးသုတ်တုဒုတ်လတ် ပတသုတ်ညါလတ်သုတ်တဖုတ်အံမးအ  
သးဘုတ်နုတ်လီ၊ အုတ်စံပုလုဝံးလတ်အတတ်ကွဲး "The Screwtape Letter" အတတ်က  
တီးလတ်ညါအပု "မုန်ကီလံနံကဝဲဟိတ်ကဒီးမးလတ် ပုလတ်တတ်အိတ်ဖျါလတ်ခိတ်တဖုတ် တနတ်လတ်  
အဝဲသုတ်အိတ်ဘုတ်အစုနုတ်လီ၊" သရုတ်လုဝံးအတတ်တံအံမုန်တဘုတ်လီလီ လတ်လတ်ဆုဆု  
လတ်ပဲပုလတ်ခရိုင်ဖိ ဒီးပတမုန်ပုလတ်တတ်အိတ်ဖျါဘုတ်အယိ သနတ်ကု၊ ပသးပုနုတ်သးတလီလီ  
ဘုတ်ထွဲနီသးအဘိအမုန်လတ်အိတ်ဝဲတရံးပုနုတ်လီ၊ ပတပ်ညိုင်လတ်မးလီဝဲအံနုတ်၊ မုန်သီး

ပကဟ်သျှပ်သး လာနီသးတၢ်ဒုးန့ၣ် အိၣ်ဝဲနီၣ်ကီၢ်အစ့ၢ်, ဒီးလၢတၢ်ဝဲန့ၣ်အပူၤ တၢ်ကမၤစၢၤပူၤလၢပတၢ်ဒုးတၢ်ဒီတကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

**ပှၤထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါတၢ်တဖၣ်**

ပကကွၢ်ဆိကမိၣ်ကွၢ် တၢ်အသဟီၣ်လၢအဆိၣ်တၢ် လၢတၢ်ထီၣ်ဒုၣ်ထီၣ်ဒါတၢ်အလီၢ်ခံ, မ့ၣ်ကီၢ် လံာ်ဒီးအကလူးတဖၣ်အစ့ၢ်တက့ၢ်. မ့ၣ်ကီၢ်လံာ်စံးတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. မ့ၢ်တၢ်အနီၣ်ကီၢ် မ့ တမ့ၢ်တၢ်တဲယဲၤလဲၣ်.

လံာ်စီဆံ့စံးဘၣ်ပှၤလၢမ့ၣ်ကီၢ်လံာ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢနီၣ်ခိ ဒီးသး ဒီးလၢထံးလၢသီန့ၣ် မ့ၢ်ယုၤအတၢ်ဘၣ်တုၤလၢအိၣ်ဒီးအလၢအကဝီၤ, ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်လၢအပူၤထီၣ်တၢ်အယိ, အဝဲကဲ ထီၣ်ဝဲယုၤအဒုၣ်အဒါ (ဝံယၢၤရှါယၢၤ၁၄) န့ၣ်လီၤ. လံာ်စီဆံ့စံးဘၣ်ပှၤလၢအစိအကမိၣ်အိၣ်ဒိၣ် နီၣ်မး, ကူၣ်တၢ်သ့ဒိၣ်မး, ဒီးအတၢ်သးအန့ၣ်ယိာ်မးတုၤအနီၣ်ထီၣ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ် စီဆံ့စံးဘၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ပှၤလၢ အဝဲန့ၣ် ဒုးတၢ်ဒီးယုၤ ယုၣ်ဒီးယုၤအပှၤစီမ့ၢ်တဖၣ်ထီၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. အ ဝဲမ့ၢ်တၢ်အခိၣ်အဒိၣ်ကတၢ် ဒီးမ့ၢ်စ့ၢ်ကီၢ်ပှၤအသီဒ်သိးအစီၤစီၤမ့ၢ်စီၤပတဖၣ်အခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤ သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ စီၤဝီလူးကိးအဝဲသ့ၣ်လၢ “တၢ်အခိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၣ်, အအံၤတယၣ်အတၢ် ခံးအကစၢ်, တၢ်နါအိၣ်လၢမ့ၢ်ခိၣ်တဖၣ်လီၤ.” တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ လီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢ အမ့ၢ် တၢ်အဒုၣ်အဒါလၢအအိၣ်ဒီးအတၢ်ကရၢကရိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လီၤပလီၢ်အစီၢ်, ဆိကမိၣ်ထီၣ်ရိမ့ၢ်အဘီအမ့ၢ်တက့ၢ်. ကဲစၢ်ဆ့ၣ်နီၣ်ဝဲလၢပုၤရိ မ့ၢ်, ပၢ်လီၤဖိလစံၣ်သန့တဖၣ်ခိဖျါ အတၢ်ကူၣ်လီၢ်တၢ်ဒီးအပှၤခိၣ်န့ၣ်လၢဘျီၣ်ဒိၣ်ထးဒီတဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ပှၤခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်ကနဲၣ်လီၤတၢ်ဆူကါဝနၢၣ် (ကီၢ်စဲၣ်ခိၣ်)ဒီးခိၣ်န့ၣ်တဆိတဆိ ဆူလၢ် ကွၢ်ကွၢ်လၢတၢ်ကမၤထွဲတၢ်စံၣ်ညီၣ်ဆၢတၢ်တဖၣ်အခံန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး, လၢမ့ၣ်ကီၢ်လံာ်အ ဘီအမ့ၢ်အပူၤန့ၣ်, ပှၤအိၣ်လၢလီၢ်ထီၣ်လၢကဟ်လီၤတၢ်ဖံးတၢ်မၤတဖၣ်, ဒီးပှၤခိၣ်န့ၣ်လၢလၢ်တ ဆိ လၢကမၤထွဲဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ဝံဒးနံးယုၤလးအဆၢဒိၣ်တဆံန့ၣ် ဒုးထံၣ်န့ၣ်ပှၤဆူမ့ၣ်ကီၢ်လံာ်အဘီအမ့ၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပၤရၣ်အစီၤပၤကီၢ်ရှၢ်အနီၣ်သၢနီၣ်တနီၣ်န့ၣ် တၢ်လီၣ်ဖျါတၢ်ကတီၢ်လၢစီၤဒးနံးယုၤလး လၢအမံၤမ့ၢ်ဘုၤလးတဂျါစၢ်, ဒီးတၢ်ကတီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်အမ့ၢ်အတီ, ဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၢၤန့ၣ် မ့ၢ်အဒိၣ်, ဒီးအနၢ်ပၢ်တၢ်ကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးအနၢ်ပၢ်တၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါဒီလီၤ.

တၢ်လၢမ့ၢ်နံၤတဖၣ်န့ၣ် ယၢၤစီၤဒးနံးယုၤလးအံၤ, ယသ့ၣ်ဒုးသးဒုးသၢန့ၣ်ညါလီၤ. ယ တအိၣ်ဘၣ်ကီၢ်လၢအဝံၣ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်ညၢ်ဒီးစပံးထံတဖၣ်န့ၣ်လၢယထးခိၣ်ဘၣ်, ဒီးယတဖျါဘၣ်ယသးတုၤသၢန့ၣ်ပှၤထီၣ်လီၤ. ဒီးလၢလါအခိၣ်ထံး, လါထီၣ်ခံဆံလ့ၢ် နံၤတနံၤန့ၣ် ယအိၣ်လၢထံမိၢ်ပှၤအနံၤလၢအမ့ၢ်ပံးဒကုလးလီၤ. ဒီးယကျထီၣ်ယမဲၣ် ဒီး ယကွၢ်တၢ်ဒီးကွၢ်ကွၢ်, ပှၤကညီတစၢၤကူၤသိးလၢဖျါဝါ

ကဆ့ၣ်, ဒီးအယီၢ်ဒုကံၢ်တူၢ်အသးဒီးထူအူဖစး, ဒီးအကစၢ်မၤအသးဒ်တၢ်မ့ၢ်ဘီဟ့ အသိး, ဒီးအမဲၣ်ဖျါဝဲဒ်လီၢ်ဒ်ဒီးအသိး, ဒီးအမဲၣ်သၢ်မၤသးဒ်မ့ၢ်အူအကၢၤကဝီၤတ ဖၣ်အသိး, ဒီးအစုဒီးအခိၣ်ဖျါဝဲ မၤသးဒ်တီၢ်ဘီတြျါအသး ဒီးအတၢ်ကတီၢ်အက လုၢ်မၤသးဒ် ပှၤစီၢ်မ့ၢ်အကိးပသ့တၢ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

ဒီးယၢၤစီၤဒးနံးယုၤလးအံၤ ယထံၣ်တၢ်လၢညါဒီတစၢၤပီလီၤ. ဒီးပှၤအိၣ်ဝဲဒီးယၢၤတ ဖၣ်န့ၣ်တထံၣ်ဘၣ်တၢ်ထံၣ်လၢညါဒီဘၣ်. မ့ၢ်အဘၣ်ပှၤဘၣ်ဖုးကနိးကစုၣ်ဒိၣ်မး, ဒီး ယုၢ်ဝဲဒ်သိးအကဟ်ခူသ့ၣ်အသးလီၤ.

ဒီးယဲဒုၣ်ယအိၣ်လီၤတဲာ်တဂၤပီ, ဒီးယထံၣ်တၢ်ထံၣ်လၢညါဒီဖးဒိၣ်, ဒီးယစံၢ်ယဘါ တအိၣ်လီၤတဲာ်ဘၣ်လၢယပူၤဘၣ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ယပံယလၢကဲထီၣ်ဒ်တၢ်အူၣ်သံ အသိး, ဒီးယစံၢ်ယဘါတအိၣ်လၢဘၣ်. ဒီးယနၢ်ဟူ အတၢ်ကတီၢ်တဖၣ်အ သိၣ်ဒီး, ဒီးယနၢ်ဟူအတၢ်ကတီၢ်တဖၣ်အသိၣ်ဒီး, ယမံသပူၤအီထီၣ်လၢ်, ဒီးယမဲၣ် ကျးလီၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်အဖီခိၣ်လီၤ. ဒီးကွၢ်ကွၢ်, တၢ်အစုထိးယၢၤလၢအဒုးဆၢ ထၢၣ်ယၢၤလၢယခိၣ်လုၢ်ခိၣ်, ဒီးယစုညါသးလီၤ.

ဒီးစံးဘၣ်ယၢၤ, ပှၤလၢအဘၣ်တၢ်အဲၣ်အီၤတစၢၤ, စီၤဒးနံးယုၤလးဒၢ, နၢ်ပၢ်တၢ်ကတီၢ် လၢယကတီၢ်တၢ်ဒီးနၢၤ, ဒီးဆၢထၢၣ်ထူၣ်ကလၢ်တက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ခဲကနီၣ်အံၤ

တံာ်မာ်လီၤ ယၢ် ဆူ န အိၣ်လီၤ. ဒီး တုၤ အကတၢ် တံာ်ကတၢ် န့ၣ်ဒီးယၢ် ဒီး, ယဆၢ ထထာ်, ဒီးကနိးကစ့ၣ်လီၤ.

ဒီးစံးဘၣ်ယၢ်, စီၤဒၢနံၣ်ယုးလးဇၢ, ပျံၤတံာ်တစ့ၤ, အစ့ၣ်ဒံးအံၤ, လၢမ့ၢ်အခိၣ်ထံးလံၤ လံၤ လၢနဟ်နသးလၢနကနာ်ဟံာ်တံာ် ဒီးဆိၣ်လီၤနသးလၢနကစာ်အမဲၣ်ညါဒီး, တံာ် ကန့ၣ်နတံာ်ကတၢ်, ဒီးယဟဲလၢနတံာ်ကတၢ်အယံလီၤ.

ဒီးပၤရှၢ်အဘိအမ့ၢ်အခိၣ်တြီၤယၢ်ခံဆံတနံၤ, ဒီးကွၢ်ကွၢ်တံာ်အခိၣ်တစၢ်မံၤကွၢ်လးဟဲ မၤစၢၤယၢ်, ဒီးယအိၣ်လီၤတံာ်ဖဲန့ၣ်ဒီးပၤရှၢ်အစီၤပၤတဖၣ်လီၤ.

ဒီးယဟဲဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်လၢ တံာ်လၢအကဘၣ်န့ၣ်ပၤစီၤမ့ၢ် လၢမ့ၢ်နံၣ်ခံကတံာ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. အစ့ၣ်ဒံးအံၤ, တံာ်ထံၣ်လၢညါဒိအိၣ်ဒိးလၢမ့ၢ်နံၣ်တဖၣ်အစီၤလီၤ. (ဝံဒၢနံးယု လး ၁၀၁-၁၄)

ဟံသ့ၣ်ဟံသးလၢအစံးဝဲ, “ပၤရှၢ်အဘိအမ့ၢ်အခိၣ်တြီၤယၢ်ခံဆံတသီလီၤ.” စီၤအဝဲ န့ၣ်စီၤပၤကိရှၢ်မ့ၢ်ပၤရှၢ်အစီၤပၤလီၤ, အန့ၣ်ဒၣ်လဲၣ်, အဝဲကတမ့ၢ်ပၤလၢအတြီၤမ့ၢ်ခိၣ်ကလူးန့ၣ် ဘၣ်. တံာ်ပညိၣ်တခီန့ၣ် မ့ၢ်လၢတံာ်အစီၤအကမိၤလၢအိၣ်လၢပၤ ရှၢ်ဘိမ့ၢ်အလီၢ်ခံတခီန့ၣ် လီၤ. တံာ်တမံၤယံအံၤ, တံာ်စံးစ့ၢ်ကိးဝဲလၢဝံယရှါယၢ် ၁၄ဒီးဝံယယုးစကလး ၂၈ အပူၤ ဖဲ ဝံတဖၣ်ကတၢ်တံာ်ထီဒါဘၢဘူလီၢ်ဒီးစီၤအခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသ့ၣ်ကတၢ်ဆိတံာ်ဒံးအံၤအခါ, အဝဲသ့ၣ်သတူၢ်ကလံာ် ယၢ်ထီၣ်တံာ်စီတံာ်ကမိၤလၢအိၣ်လၢပၤတဘၣ်ဘိမ့ၢ်တဖၣ်အံၤ အလီၢ် ခံန့ၣ်လီၤ. အယံသတးဒီးပဘၣ်သ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးလၢ ဟီၣ်ခိၣ်လၢပအိၣ်အစီၤခိၣ်အံၤန့ၣ် တမ့ၢ် တံာ်ဒံးအဖျါထဲလၢခိဘၣ်(တံာ်ဖိတံာ်လံၤ). အတံာ်ထီၣ်တံာ်ဒွးလၢသ့ၣ်စ့ၢ်သးဝိတကပၤအိၣ်စ့ၢ်ကိး ဒီးအိၣ်ဒိးပၤလၢအပၤအီၤပြးအီၤ “တံာ်နါလၢမ့ၢ်ခိၣ် ” သပျံၤတံာ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တံာ်အကါဒိၣ်လၢပ ကသ့ၣ်ညါလံာ်စီဆံ့အတံာ်မ့ၢ်တံာ်တီၤအံၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပျံၤယၢ်ထီၣ်တံာ်အဒိအသီတခါ လၢတံာ်မၤအသးလၢလံာ်တံာ်အာၣ်လီၤအိၣ်လီၤအသီ အပူၤတက့ၢ်. မ့ၢ်နသ့ၣ်နီၣ်စ့ၢ်ကိး တံာ်ဆၢကတီၢ်ဖဲလၢခရံၣ်ဒီးဘၣ်တံာ်လုပစီအခါန့ၣ်ဧါ. မ့ၢ်

ကိးလံာ်ဒုးန့ၣ်အီၤလၢကယံာ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘိအမ့ၢ်ဒီးအလၢအကဝိၤတဖၣ်ဒီးစံးဘၣ်အံၤ, “ကယံာ် တံာ်အစီၤအကမိၤအံၤ, ဒီးအလၢအကဝိၤန့ၣ်, ယကဟ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အစ့ၣ်ဒံးအံၤ, တံာ်ဟ့ၣ်လီၤလံ လၢယ စုပူၤ လံ, ဒီး ဖဲ ဒၣ်ယ သး ပုၤ လၢတံာ်မိၣ်ဟ့ၣ်ယ သးလၢအီၤ ဒီး, ယဟ့ၣ်ယ ဒၣ် လီၤ. (လူၤကတံာ် ၄:၆). ယ့ၣ်ရှုးတစ့ၢ်လီၢ်ဒီးမ့ၢ်ကိးလံာ်လၢအစံးဝဲ သါစီသါကမိၤအိၣ်လၢဘိ မ့ၢ်တဖၣ်အံၤအစီၤခိၣ်ဘၣ်, ဒီးဖဲဒၣ်တံာ်မိၣ်ဟ့ၣ်အသးလၢပူၤတစၢၤလၢအဲၣ်ဒီးဟ့ၣ်ဝဲန့ၣ် ဟ့ၣ် ဝဲသ့ၣ်လီၤအစီၤခိၣ်န့ၣ်ဘၣ်. တံာ်အနီၢ်နီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲယ့ၣ်ရှုးသ့ၣ်ညါပနီၣ် မၤစၢၤမၤကျၢၤမ့ၢ်ကိးလံာ် အတံာ်ကတၢ်လီၤ. အစ့ၣ်ဒံးအံၤ, ယ့ၣ်ရှုးယၢ်ထီၣ်ဟံပနီၣ်လၢမ့ၢ်ကိးလံာ်မ့ၢ်, “ဟီၣ်ခိၣ်အခိၣ်” (ယံၤဟ့ၣ် ၁၄:၆) န့ၣ်လီၤ. တံာ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ မ့ၢ်လံာ်စီဆံ့အတံာ်မ့ၢ်တံာ်တီၤ လၢပကဘၣ်နာ် ဟံာ်အီၤန့ၣ်လီၤ. ယနာ်လၢပၤခရံၣ်ဖိအါဒိအါစၢၤဆိကမိၣ်တံာ်ဒံးပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်ဆိကမိၣ်ဝဲအ သိးန့ၣ်လီၤ. ထံၣ်ဝဲလၢတံာ်ကိးမံၤန့ၣ်အတံာ်ဘၣ်ထွဲအိၣ်ဒိးပုၤကညီဒီးန့ၣ်ဆၢတံာ်မၤအသးတ ဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်နာ်သက့ဒ်န့ၣ်ဒီး, စီၤဝိလူးစံးဝဲဒၣ်, “တမ့ၢ်ပကနီၣ်တံာ်ဒီးတံာ်ညါဒီးတံာ်သ့ၣ် ဘၣ်”. တံာ်ထီၣ်ဒါအံၤ မ့ၢ်လၢပထီဒါ နီၢ်သးအတံာ်စီတံာ်ကမိၤတခီန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်လၢ ပသ့ၣ်ညါတံာ်အံၤဘၣ်ဒီး လၢတံာ်ဘၣ်သဏာ်ကိးဘျီဒီးန့ၣ်ပကမ့ၢ်ပုၤလၢအရှုးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကိးခိၣ်တီဒါ

တံာ်ဆူညါတခါလၢပကဘၣ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်, တံာ်ထီၣ်ထီဒါတခါအံၤမ့ၢ်တံာ်လၢအအိၣ်ဘူးမးန့ၣ် လီၤ. ဘူးဝဲထဲလဲၣ်န့ၣ် စီၤဝိလူးဟံဖျါထီၣ်ဝဲလၢတံာ်ကတၢ် “ကနီ” န့ၣ်လီၤ. တုၤပစံးတံာ် “က နီ”လံဒီးပုၤ ပြုလီၢ်သးခံဇၢန့ၣ်ဘူးမးဝဲတုၤအဘူးတံာ်လီၢ်အသးန့ၣ်လီၤ. နီၢ်သးတံာ်ဒုးအံၤ အိၣ်ဝဲခံကပၤန့ၣ်လီၤ. တကပၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲယုၤအသးမ့ၢ်သံၣ်ဘိခဲလၢဟံဖျါထီၣ်အသးဒီး ဒုး ဖျိၣ်ဝဲမ့ၢ်ကိးလံာ်ဒီးအခုအပုၤခဲလၢဟံန့ၣ်လီၤ. အစၢၤတကပၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲနီၢ်တစၢၤဘၣ်တစၢၤ ဆၢၣ် မဲာ်ဒီးမ့ၢ်ကိးလံာ်ဘူးဘူးတံာ်တံာ် တစၢၤလၢစုခိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်တံာ်ကနီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘူး ဒိၣ်မး, မ့ၢ်လၢနီၢ်ခိတခီနီၢ်ခိ ဒီးမ့ၢ်တံာ်လၢအလီၤဘၣ်ယီၣ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်မ့ၢ်ခရံၣ်ဖိတစၢၤအ

သီးနှံ၊ မှုန်ကီလံကွက်တီ၊ ကစီ၊ နီ၊ ဒီးမအာနီတဘိယုယီနီလီ။ နမာတသုဉ်ညါ တာအံဒီးကဟဲစိနီတဘိနီဘိယုယီလီ။ ဘဉ်သုဉ်သုဉ် ဝဲအံနီ နက မိဉ်စံးလယတဲတာအံတလကွံတစဲးသုဉ်သုဉ်လီ။ “နစံးလယမှုန်ကီလံကွက်တီယု ထီ ဘိ၊ ကစီယု၊ ဒီးမအာနီယုထီဘိနီလီ။ နတဲတခါတဲတဲနီကကမဉ်ဇာ်သဉ်”။

ယကစံးဘဉ်နုလယတဲနီတကမဉ်ဘဉ်။ မှုဉ်ဝဲလံစိဆံ့တဲဝဲအသီးနီလီ။ လံစိဆံ့ယု ထီဝဲလယတဲမအသီးဒီးစီယီဘးအပူနီလီတဲလီဆဲးလီ။

*ဒီးမှုန်အိဉ်ဝဲတနံး လယုအဖီခါတဖဉ်ဟဲပာ်အသးလယုအမဲဉ်ညါ၊ ဒီးမှုန်ကီလံကွက် တဲစုာ်ကီးလအကျါလီ။ ဒီးယုစံးဘဉ်မှုန်ကီလံကွက်၊ နဟဲလယလဲဉ်။ ဒီးမှုန်ကီလံကွက် စာယုဒီးစံးဝဲဒဉ်၊ လယတးပုာ်တီလဟီဉ်ခိဉ်ချာ၊ ဒီးလဲတဲကွာ်တဲလအချာ လီ။ ဒီးယုစံးဘဉ်မှုန်ကီလံကွက်၊ ပုာ်လီဉ်တဲယုပုာ်စီယီဘး၊ ပုာ်လအလအ ပုာ်၊ ဒီးအတီအလီ၊ ပုာ်လအပျံယု၊ ဒီးဟးဆဲးတဲအာတစာ တအိဉ်ဘဉ်လဟီဉ် ခိဉ်ချာနီနီကွာ်ထံအီလအသးစုာ်ကီးဇါ။*

*ဒီးမှုန်ကီလံကွက်စံးစာယုဒီးစံးဝဲဒဉ်၊ စီယီဘးပျံယုလအတဲကလီကလီအစီစုာ်ကီး ဇါ၊ နမကရုာ်တရံးအီ၊ ဒီးဝးတရံးအဟံဉ်၊ ဒီးဝးတရံးကယဲာ်တဲလအအိဉ်ဒီး အီတဒီလဲလဲ၊ တမာ်ဘဉ်ဇါ။(ယီဘး ၁၆-၁၀)*

နထံဉ်လဲဉ်ဇါ၊ မှုန်ကီလံကွက်ထံစီယီဘးလီ။ အဝဲကစီစီယီဘးလီ။ တယံဘဉ်ကမ အာနီစီယီဘးလီ။ မှုန်ကီလံကွက်အတဲမကျဲအံ လအနီအကယုလဲအပူ တဆီတလဲဝဲဒီး ဘဉ်။ မှုမဆါတနံးအံ ပဘဉ်ကွာ်ဆဉ်မိဒီးမှုန်ကီလံကွက်အတဲဒုးပုာ် ဒ်သီးဒုးဝဲစီယီဘးလဲ ဒီဖျိဝဲအသီးနီလီ။ ယဆါမှုန်ကီလံကွက်အတဲဒုးအိဉ်ထီဉ်တဲဖုးသံပျီစီဆူပုာ်နီတစာတစာ လီ။ အဝဲနီတမာ်ယတဲပညိဉ်ဘဉ်။ ယတဲပညိဉ်တဲနီနီ မှုန်လကမစာနု လနကထံဉ် ဒီးနုာ်ဟံ ဟီဉ်ခိဉ်ချာတဲအိဉ်သးဒီးတဲအိဉ်ဝဲတရံးနဒီဖျိပကွာ်တဲဒီဖျိလံစိဆံ့မဲဉ်ထံကလ

နီလီ။ မှုမဆါတနံးအံ၊ ပုာ်ခရံဉ်ဖိတဖဉ်လိဉ်ဘဉ်တဲထံဉ်ဟီဉ်ခိဉ်ဒီဖျိလံစိဆံ့အီခိဉ်ထီဉ် တကွာ်၊ လအပာ်ယုဝဲဒီး တဲနုာ်ဟံနီသးအဘိအမုာ်အစုာ်အကျါနီလီ။

**တဲဒုးမှုန်ယုအတဲဒုး**

ခဲအံပသုဉ်ညါလဲလအနီသးအတဲဒုးနီအိဉ်နီကီလံအယီ တဲလိဉ်လပကဘဉ်သုဉ်ညါလအ တဲဒုးဆဉ်မိအံအပူနီ မှုမပကမူဘဉ်ကသုလကျဲဒ်လဲဉ်နီလီ။ တဲအိဉ်ထံးတမဲလအ ပကဘဉ်သုဉ်ညါနီ “တဲဒုးအံမှုန်ယုအတဲဒုး” အယီတဲအကျါခိဉ်လအ “ပကအိဉ်ဆူဉ်အိဉ် ချုလကစာ်အပူ ဒီးလအစီအကစီအပူနီလီ။” (အုးဖုးစုး ၆၁၀)။ ပနီကစာ်ဒဉ်ပဝဲ ပ စီပကမီတအိဉ်လပကဆဉ်မိဒီးတဲခဲးတဲနုာ်အစီအကမီနီဘဉ်။ ဘဉ်ဆဉ်ယကဘဉ်နုာ် တဲလီ။ ယကဘဉ်ဟံးနုာ်တဲနီတဲဘိလအဟဲလယုနီလီ။ အဝဲအံမှုန်တဲသုဉ်ညါလအဟဲ စိနီတဲမနုာ်လအစီဒီးဒီးစီယီတဲဂျုးနီလီ။

ဝဲစီဒီးဝဲကွာ်ဆဉ်မိဒီးစီကလယးအခါနီ အဝဲတဲဖျိဝဲလီတဲလီဆဲးလအ အဟဲလအတဲ သးမှုန်မှုန်ယုအစံးအဘိနီလီ။

*ဒီးစီဒီးဝဲစံးဘဉ်ပုာ်ဖလုဂုသးဖိ၊ နဟဲဆူယအိဉ်ဒီးနုး၊ ဒီးဘိ၊ ဒီးကတီလီ။ မှု မှုယဲဒဉ်အံယဟဲဆူအိဉ်လအတဲသးမှုန်မှုန်အယုအမဲ၊ အိဉ်စရုလအပူသးမှုန် စီမှုန်အကစာ်လအမဲတရီတပါအီလီ။ တဲလအမှုန်ပဆါတနံးအံ၊ ယုကဟ့ဉ်လီ နုာ်လယစုပုာ်၊ ဒီးယကကျဲကွာ်နုာ်၊ ဒီးယကအိဉ်တဲကွာ်နီနီလအနုာ်လီ၊ ဒီးယက ဟ့ဉ်လီပုာ်ဖလုဂုသးဖိအပူသးမှုန်အစီတဖဉ်လအမှုန်ဆါတနံးအံ ဆူထီဉ်ဇီလိဉ် ဇါလအမူတဟီလီ၊ ဒီးဆူဆဉ်ဖိကီဖိလဟီဉ်ခိဉ်ချာ၊ ဒ်သီးပုာ်ဟီဉ်ခိဉ်ဖိလဲလက သုဉ်ညါလအ ကစာ်တစာ်အိဉ်ဝဲလအအိဉ်စရုလအကျါလီ။ ကယဲာ်တဲအိဉ်ဖျိအံက သုဉ်ညါဝဲလအတဲအုဉ်ကွာ် ခိဉ်ကွာ်တဲဒီးဘိဒီးနုးဘဉ်။ အစုာ်ဒ်အံ၊ တဲဒုးအံ မှုန်ယုအတဲလီ။ ဒီးကဟ့ဉ်လီသုလပစုပုာ်လီ။ (၁ ဂူမူအုလး ၁၇၅-၄၇)*

ဒ်န့ၣ်အသီးဝဲစီယဟီၣ်ရှုဖးကိးထီၣ်တၢ်ဆူယူၤအအိၣ် လၢတၢ်ကထူၣ်ဖျးထီၣ်ကွံာ် လၢဒုၣ်ဒါအစုပူၤန့ၣ်, ယူၤအဝဲစီယဟီၣ်ဖးစးဆၢတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, “... ယူၤစံးဘၣ်သုၣ် အံၤ, ပျံၤတၢ်တစ့ၤ, ဘၣ်ယီၣ်တၢ်လၢပုၤစီၢ်မုၢ်ဖးဒိၣ်အံၤအယီၣ်တစ့ၤ. အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ဒုးသုးန့ၣ် တမ့ၢ်ဘၣ်သုၣ်တၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ယူၤအတၢ်လီၤ. (၂ကွဲး ၂ဝး၄,၅). မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢပကသ့ၣ်နီၣ် ထီၣ်တၢ်အံၤလီၤ. မ့တမ့ၢ်ဘၣ်ဒီး တၢ်ပျံၤကမၤနၢၤပုၤဒီးပသးကဟးစီၤန့ၣ်လီၤ.

**ဗူးသုးအတၢ်စုကဝဲၤတဖၣ်**

တၢ်အဃၤလၢအကါဒိၣ်တမံၤလၢပကဘၣ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်န့ၣ်, “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပဒုးတၢ်အ စုကဝဲၤတဖၣ်န့ၣ်, တဘၣ်ယးဘၣ်ဒီးတၢ်ဖဲးတၢ်ညၣ်ဘၣ်. မ့ၢ်တၢ်စီတၢ်ကမီၤလၢယူၤအပူၤ, တုၤ အမၤလီၤဂျီၢ်တီၢ်အဒိၣ်အထီတဖၣ်” (၂ ကရံၣ်သုး ၁ဝး၄). တၢ်ကတိၤတၢ်ဖဲးတၢ်ညၣ်စံးတၢ် န့ၣ် မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဘၣ်ထွဲလၢပုၤကညီတီတီန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယူၤတပၢ်ဘၣ် ဒီးမ့မ့ၢ်ထဲဒၣ်ပတၢ်စံာ် တၢ်ဘါခဲလၢာ်ဒၣ်ပဝဲန့ၣ် ပဆၢၣ်မဲာ်တၢ်ခဲးတၢ်န့ၣ်အတၢ်စီတၢ်ကမီၤတန့ၢ်ဘၣ်. ခဲအံၤမ့ၢ်လၢပ အိၣ်လၢနီၣ်သးတၢ်ဒုးအယီၣ် ပလိၣ်ဘၣ်နီၣ်သးတၢ်စုကဝဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်ဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်စုက ဝဲၤလၢကစၢ်ယူၤဟ့ၣ်သါပုၤ, မ့ၢ်တၢ်စုကဝဲၤလၢဟဲလၢယူၤ, မ့ၢ်တၢ်စီတၢ်ကမီၤလၢယူၤအပူၤ, တုၤ အမၤလီၤဂျီၢ်တီၢ်အဒိၣ်အထီတဖၣ်, ဒီးတၢ်လီၤကွံာ်တၢ်ကူၣ်တၢ်ဆးတဖၣ်, ဒီးကယဲာ်တၢ်ပာ် ထီၣ်ထီအသးထီဒါတၢ်သ့ၣ်ညါယူၤ, ဒီးမၤကဲကုာ်ကယဲာ်တၢ်ဆိကမိၣ်တမံၤလၢာ် ” (၂ကရံၣ် သုး ၁ဝး၅. တၢ်စုကဝဲၤလၢ တၢ်စီတၢ်ကမီၤလၢယူၤအပူၤ, တၢ်ကတိၤ “တၢ်စီတၢ်ကမီၤ”န့ၣ်မ့ၢ် တၢ်လၢအစံာ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်လီၤ. ကစၢ်ယူၤဟ့ၣ်ပုၤတၢ်စုကဝဲၤတဖၣ်န့ၣ် အါန့ၢ်တလၢကွံာ်လၢက နၢၤတၢ်အစီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လိၣ်တခီန့ၣ်, မ့ၢ်ဒ်ပကဟံးထီၣ်တၢ်စုကဝဲၤလၢအိၣ်ဒီးပုၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယူၤဟ့ၣ်ပုၤလၢတၢ်စုကဝဲၤမနုၤတဖၣ်လဲၣ်. မ့ၢ်ဒ်တၢ်ထုကဖၣ်, ကစၢ်ယူၤအက လုာ်ကထါဒီးတၢ်ဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ပဒုး “တၢ်န့ၣ်အတၢ်ဒုး” ဒီးပမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးလၢအနၢၤ တၢ်န့ၣ်, ပကဘၣ်လီၤဘျၢကွံာ်လၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအပူၤလၢာ်လၢာ်ဆ့ဆ့န့ၣ်လီၤ. ပကကွံာ်

န့ၣ် “တၢ်စုကဝဲၤလၢအိၣ်ဒီးအစီအကမီၤ” အစ့ၢ်လၢခံယီာ်ယီာ်တစဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, ခဲအံၤ ပကကွံာ်ဆိကမိၣ်လၢဒုၣ်ဒါအစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.



**အဆောင် ၂  
ယဉ်းလှာခြင်းခံစား**

ဒီးမုၢ်အိၣ်ဝဲတနံၤလၢယုၤအဖိၣ်တဖၣ်ဟဲတ်အသးလၢယုၤအမဲၣ်ညါ, ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်  
ဟဲတ်စွဲၣ်ကီၤဝဲလၢအကျါလီၤ.

ဒီးယုၤစံးဘၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်, နဟဲလၢလဲၣ်, ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်စံးဆၢယုၤဒီးစံးဝဲဒၣ်, လၢယ  
ဟးဝုၤတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချ့, ဒီးလဲၤတၢ်က့ၤတၢ်လၢအချ့လီၤ. (ယီၤဘး ၁၆-၇)

ဒီဖျါတၢ်ကတိ လၢတၢ်ထံၣ်န့ၢ်လၢလံာ်ယီၤဘးအပူၤန့ၢ်, ပထံၣ်ဘၣ်လၢ ပဒုၣ်ပဒါမုၢ်  
ကီၤလံာ်အံၤအိၣ်မူဝဲသပုၢ်တၢ် ဒီးအိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့လၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအံၤအချ့န့ၢ်လီၤ. လၢတၢ်  
န့ၢ်အယီ, တၢ်သံက့ၢ်ထီၣ်တဒီန့ၢ်, မ့ၢ်အမၤတၢ်မနုၤလဲၣ်. တၢ်စံးဆၢမ့ၢ်ဝဲ- မၤတၢ်အါန့ၢ်ဒီးပုၤ  
ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၤလၢအလီၤဖးဒိၣ်န့ၢ်လီၤ. ပကက့ၢ်ထံၣ်က့ၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤတနီၤလၢအဖံးမၤ  
ဟူးစဲၤဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ချ့အံၤတက့ၢ်.

**တၢ်ဘၣ်တုၤအဝဲဒီအမုၢ်**

တၢ်အဆိကတၢ်လၢပကက့ၢ်ဆိကမိၣ်န့ၢ် မ့ၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ဟူးတၢ်စဲၤလၢတၢ်ဘၣ်  
တုၤအဘီအမုၢ်အပူၤန့ၢ်လီၤ. လံာ်စီဆံၣ်စံးဘၣ်ပုၤလၢမုၢ်ကီၤလံာ်န့ၢ်အစိအကမိၤအိၣ်စွဲၣ်ကီၤလၢ  
န့ၢ်ဆၢတၢ်ဘၣ်တုၤအဖိၣ်တနီၤန့ၢ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၢ်အယီ, ယန့ၢ်လၢတၢ်မၤအသးလၢတၢ်ဘၣ်  
တုၤအကျါလၢပစံးလၢအမ့ၢ် “တၢ်ဘၣ်တုၤအတၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤ” မ့ၢ်တမ့ၢ် “ယုၤအတၢ်မၤ” န့ၢ်မ့ၢ်  
ဝဲအတၢ်ဒုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤန့ၢ်လီၤ. ဖဲအံၤယတစံးလၢန့ၢ်ဆၢအတၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟး  
ဂီၤခဲလၢန့ၢ်မ့ၢ်အဟဲလၢမုၢ်ကီၤလံာ်ဘၣ်. ဘၣ်ဆၢ, ဖဲနဆိကမိၣ်ထီၣ်တၢ်သံတၢ်ပုၤ, တၢ်ဟး  
ဂ့ၢ်ဟးဂီၤ လၢအဟဲလဲထီၣ်အသးလၢတၢ်အံၤတဖၣ်န့ၢ်, ဒီးအကတၢ်တၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၤလၢ  
ကစၢ်ယုၤအလီၤန့ၢ်, ယဆိကမိၣ်လၢတၢ်အါမံၤန့ၢ်မ့ၢ်မုၢ်ကီၤလံာ်မၤဝဲန့ၢ်လီၤ. အစ့ၤက  
တၢ်, မုၢ်ကီၤလံာ်သ့ဝဲ “တၢ်ဘၣ်တုၤအတၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤ” လၢကမၤဟးဂီၤ, ကမၤစၢ်လီၤသး

သဟီၣ် ဒီးမၤန့ၢ်ကွၢ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်မၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အံၤန့ၢ်လီၤ. ပတၢ်ဆိကမိၣ်အံၤ  
အိၣ်ထံးဒိၣ်ဘိလၢလံာ်စီဆံၣ်အံၤအသးအိၣ်စွဲၣ်ကီၤလီၤ.

ဒီးယုၤစံးဘၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်, ပုၤလီၤစၢ်ယုၤပုၤစီၤယီၤဘး, ပုၤလၢအလၢအပုၤ, ဒီးအ  
တီၢ်အလီၤ, ပုၤလၢအပျံၤယုၤ, ဒီးဟးဆွဲးတၢ်အာတၢ်, တအိၣ်ဘၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချ့  
န့ၢ် နက့ၢ်ထံၣ်အီၤလၢနသးစွဲၣ်ကီၤလီၤ.

ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်စံးဆၢယုၤဒီးစံးဝဲဒၣ်, စီၤယီၤဘးပျံၤယုၤလၢတၢ်ကလီၤကလီၤစွဲၣ်ကီၤလီၤ. န  
မၤကရၢဝးတရံးအီၤ, ဒီးဝးတရံးအဟံၣ်, ဒီးဝးတရံးကယဲၣ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအီၤတ  
ဒီလၢလၢတမ့ၢ်ဘၣ်. န ဆိၣ်စ့ၤအစုအတၢ်မၤ, ဒီးအတၢ်ဖိတၢ်လံာ်အါထီၣ်စီၤ  
ထီၣ်လၢကီၤအပူၤလီၤ. မ့ၢ်မုၢ်ယုၤထီၣ်လၢနစု, ဒီးထိးကယဲၣ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအီၤ, ဒီး  
ကဆိၣ်မးနၢလၢနမဲၣ်သ့အပူၤလီၤ.

ဒီးယုၤစံးဘၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်, ကွၢ်ကွၢ်, ကယဲၣ်တၢ်လၢအအိၣ်ဒီးအီၤခဲလၢန့ၢ်အိၣ်ဝဲလၢ  
နစုပူၤလီၤ. ထဲနတဘၣ်ယုၤထီၣ်နစုအလီၤဘၣ်. ဒီးမုၢ်ကီၤလံာ်ဟးထီၣ်ဝဲလၢယုၤ  
အမဲၣ်ညါလီၤ.

ဒီးမုၢ်အိၣ်ဝဲတနံၤလၢအဖိၣ်, ဒီးအဖိၣ်မုၢ်အိၣ်တၢ်, ဒီးအစီၤစပံးထံၣ်လၢအဝဲၣ်ကီၤအဟံၣ်  
ပူၤလီၤ. ဒီးကလူးတၢ်ဟဲဝဲဆူၣ်စီၤယီၤဘးအအိၣ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ဒီးစီၤဖဲတဖၣ်ထဲၣ်  
တၢ်, ဒီးကသ့ၣ်ယီၤမိၢ်အိၣ်အဆၢလၢအယၢၤ, -ဒီးပုၤစဘၢဖိလီၤဘၣ်လၢအကျါ, ဒီး  
စိၣ်ထီၣ်ကွၢ်အီၤ, ဒီးကျိကွၢ်ပုၤဖိၣ်သ့ၣ်ခါတဖၣ်လၢနးအကန့ၢ်, ဒီးပုၤပူၤဖျဲးထဲယၢ  
တၢ်စီၤဒ်သီးယကဒုးနဲၣ်န့ၢ်လီၤ.

အဝဲဒၣ်တၢ်န့ၢ်ကတီၤတၢ်အဖါမုၢ်ဒီး, ပုၤတၢ်ဒၣ်ဟဲဝဲဒီးစံးဝဲဒၣ်, ကစၢ်အမုၢ်အူ  
လီၤဘၣ်လၢမူခိၣ်, ဒီးအိၣ်ကွၢ်သီ, ဒီးပုၤဖိၣ်သ့ၣ်ခါတဖၣ်, ဒီးမၤလၢကွၢ်အီၤ, ဒီး  
ပုၤပူၤဖျဲးထဲယၢတၢ်စီၤဒ်သီးယကဒုးနဲၣ်န့ၢ်လီၤ.

အဝဲဒၣ်တၢ်န့ၢ်ကတီၤတၢ်အဖါမုၢ်ဒီး, ပုၤတၢ်ဒၣ်, ဟဲဝဲဒီးစံးဝဲဒၣ်, ပုၤက့ၢ်စုးဖိနီၤ  
ဖးအသးလၢပုၤသဖု, ဒီးပုၤသဖုဆူၣ်ကီၤလၢအူအကျါ, ဒီးစိၣ်ထီၣ်ကွၢ်အီၤဒီးကျိ

ကွိုင်ဖိုင်သုဉ်ဒါတဖၣ်လၢနးအကနၣ်, ဒီးပုၤပူၤဖျဲးထဲယၤတၢၢ်ဇၢ်ဒ်သီးယကဒုးန့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲတၢၢ်န့ၣ်ကတိၤတၢ်အဖျါမ့ၢ်ဒီး, ပုၤတၢၢ်ဒၣ်ဟဲဝဲ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, နဖီဒါဒီးနဖီမ့ၢ်အိၣ်တၢ်, ဒီးအိၣ်စပံးထံလၢအဝဲတၢ်အဟံၣ်ပုၤ, ဒီးကွၢ်ကွၢ်, ကလံၤမ့ၢ်ဟဲဝဲလၢပုၤမ့ၢ်တန့ၣ်, ဒီးဘၣ်ဟံၣ်အန့ၣ်လှံၢ်န့ၣ်, ဒီးလီၤပျီဝဲလၢဖိၣ်သုဉ်ဒါအဖီဒိၣ်, ဒီးသံလံဝဲလံ, ဒီးပုၤပူၤဖျဲးထဲယၤတၢၢ်ဇၢ်ဒ်သီးယကဒုးန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. (ယိၤဘး ၁၈-၁၉)

အဝဲအံၤ, မ့ၢ်တၢ်အဒိလၢယတဲအစ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်အူလၢအဟဲလီၤတဲာ်လၢမ့ၢ်ဒိၣ်ဒီးမၤသံကွိုင်သိဒီးတၢ်ခ့တၢ်ပုၤတဖၣ်, ကလံၤမ့ၢ်လၢအအူလီၤပျီဒီးဒီးမၤသံစီၤယိၤဘးအဖီမ့ၢ်ဖီဒါတဖၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်မ့ၢ်ကလံၤလံၤအတၢ်မၤတီတီလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤဟဲက့ၢ်စိာ်တၢ်ကစီၣ်န့ၣ်, စံးဝဲလၢ “ကစၢ်အမ့ၢ်အူ” လီၤ. မ့ၢ်ကလံၤလံၤန့ၣ်မၤသံတၢ် ဒီးယုကျဲလၢကဟံၣ်ထီၣ်တၢ်ကမၣ်လၢယူၤအလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဝဲအံၤဘၣ်ဝဲတုၤမ့ၢ်မဆါတန့ၣ်အံၤလီၤ. ဆိကမိၣ်ထီၣ်ကွၢ် ဖဲအပူၤကွိုင်, ဟီၣ်ဒိၣ်ဟူးတဖၣ်, မ့ၢ်အူအိၣ်တၢ်တဖၣ်, ထံလုာ်ဘၢတၢ်တဖၣ်, ဒီးကလံၤမ့ၢ်လၢအမၤဟးစီၤ အမဲရကၤကီၢ်စၢ်ဖျိတဖၣ်န့ၣ် တၢ်စံးဝဲလၢအစ့ၢ်တဖၣ်တက့ၢ်. ဖဲပကွၢ်လၢကွဲၤဟူဖျါ (TV)အပူၤ, တၢ်ဒုးန့ၣ်ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် တၢ်သံကွၢ်သံဒီးအံၤ, မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်အံၤလၢတၢ်ပရၢအပူၤတဖၣ်န့ၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်တၢ်တဲဖျါတၢ်မၤအသးတဖၣ်အံၤ ဒုးဘၣ်ထွဲဝဲဒီးယူၤတပယုာ်ဃီ, ဒီးအါတက့ၢ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢအတစ့ၢ်ဘၣ်သတးဒီး ယူၤကဲထီၣ်ပုၤလၢတၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၣ်အလီၤအိၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အံၤ, မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးမ့ၢ်ကလံၤလံၤအတၢ်မၤတဖျိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

မံၤ “မ့ၢ်ကလံၤလံၤ” အဒိ ပညီထီၣ်လၢ ‘ပုၤလီတၢ်’ မ့ၢ်တမ့ၢ် ‘ပုၤဝဲၤအါတၢ်’ န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကလံၤလံၤထီၣ်စဲထီၣ်ဝဲ န့ၣ်ဆၣ်တၢ်ဘၣ်တုၤအသဟီၣ် လၢအဟဲစိာ်တၢ်သံဒီးတၢ်ဟးစ့ၢ်ဟးစီၤ, ဝဲဒီးဟံၣ်ထီၣ်တၢ်ကမၣ်လၢယူၤအလီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်လၢအလီၤသးအုးတဒိန့ၣ် ပုၤအါတက့ၢ်န့ၣ်အတၢ်ကတိၤအယိၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤကြၢးသံကွၢ်ဝဲလၢ, “မ့ၢ်နမိၣ်စံးနသးလၢ ဟီၣ်ဒိၣ်ဟူး

တဖၣ်, တၢ်ဟးစ့ၢ်ဟးစီၤတဖၣ်န့ၣ်, ကလံၤမ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ် န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲမ့ၢ်ကလံၤလံၤအတၢ်မၤန့ၣ်ဇါ. ယတၢ်စံးဆၢ, “တမ့ၢ်ကီးဘျီဒီးဘၣ်” ဘၣ်ဆၣ် အဘျီကအါန့ၣ်ပဆိကမိၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. ဖဲနဆိကမိၣ်ထံကွၢ်မ့ၢ်ကလံၤလံၤအတၢ်ပညီၣ်န့ၣ်,(ကမၤသံဒီးမၤဟးစီၤတၢ်), ဒီးတၢ်ဘၣ်တုၤအတၢ်မၤဟးစ့ၢ်ဟးစီၤတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်အဝဲအတၢ်မၤပျီအစ့ၢ်တခါန့ၣ်လီၤ.,

ပုၤပဒိၣ်ဒိၣ်ဖိအဝဲကိၣ်ဂၢၢ်ဂၢၢ်ဒိ

မ့ၢ်ကလံၤလံၤန့ၣ်တပတုၣ်ဖဲန့ၣ်ဘၣ်. အတၢ်မၤအါစ့ၢ်ကီးလၢပုၤဟီၣ်ဒိၣ်ဖိအတၢ်စ့ၢ်တၢ်ဝီတဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ဟီၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ဖိဖျါအထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲး, တၢ်ကစီၣ်, တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့, တၢ်မၤသ့ၣ်ဖျဲးညိၣ်ပုၤအတတၢ, မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢတၢ်စ့ၢ်ဆံးကီၢ်ဆံးကဲ, တၢ်ကူၣ်သိးတၢ်မၤအပူၤတဖၣ်လီၤ. ဒီးအကညီၣ်အိၣ်ဝဲလၢတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဖီဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. စီၤဝီလူးဒိလီၤမ့ၢ်ကလံၤလံၤလၢ, “တၢ်ဖးဖီအစိကစီၤအိၣ်, သးလၢအမၤတၢ်ခဲကနီၣ်အံၤလၢပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အပူၤအသိးန့ၣ်လီၤ.” (အုးဖူးစူး ၂: ၂). အဝဲစးထီၣ်မၤတၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်တုၤအတၢ်ပျီလဲ အသံၣ်ဝဲရံၣ်(တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ) တုၤလၢမးခိအဖလီၤစိၣ်ဖဲ, စးထီၣ်လၢကလုာ်ဒုၣ်အတၢ်ဟံၣ်ဒုၣ်ဟံၣ်ကမၣ်လီၢ်သးဒီးတုၤဆူကလုာ်အါဒုၣ်အတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ, စးထီၣ်လၢပုၤတဖုအတၢ်မၤဆူၣ်မၤစိးတၢ်တုၤလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ, စးထီၣ်လၢကုး(sex)မ့ၢ်ခါတၢ်စ့ၢ်တၢ်ဝီ တုၤလၢအုးတၢ်ဆါ, စးထီၣ်လၢဟံၣ်ဃီလီၤဖး တုၤဆူတၢ်မၤကမၣ်အဒိၣ်အမ့ၢ်လၢအကူအစၢ်, စးထီၣ်လၢသံးဇါကဲဇါ တုၤဆူတၢ်စ့ၢ်ပံၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. မ့ၢ်ကလံၤလံၤအတၢ်မၤအံၤဖျါကြၢၢ်ကလံၤလံၤ. တၢ်သ့ၣ်ဟ့ၣ်သးဟ့ၣ်ဒီးတၢ်မၤဆူၣ်မၤစိး, တၢ်သံတၢ်ပျီဒီးတၢ်ဟးစ့ၢ်ဟးစီၤ, တၢ်ဆူးတၢ်ဆါဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုး, တဖၣ်န့ၣ်စးထီၣ်မၤဝဲလၢတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤကဲထီၣ်ဒီးတုၤလၢမ့ၢ်မဆါတန့ၣ်အံၤ စးထီၣ်လၢအဆံး ဒီးတုၤဆူအလီၤဘီလီၤမ့ၢ်တဖၣ်ခဲလၢာ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒုၣ်မ့ၢ်ကလံၤလံၤအတၢ်မၤခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဝဲတီဝဲသ့ၣ်တၢ်ဒ်စီၤယိၤဟ့ၣ်သးပုၤစံးဝဲအသိး, “... ဟီၣ်ဒိၣ်ခဲလၢာ်မဲလီၤဝဲလၢတၢ်အါတၢ်သီတၢၢ်န့ၣ်အပူၤလီၤ. (၁ ယိၤဟ့ၣ် ၅:၁၉).

### တစ်ဘူရီတစ်ခါအာချဉ်

တၢ်လၢအလီၣ်ဖျါထီၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤအၤတခါန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ **တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအာချဉ်** န့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်အဝဲအတၢ်မၤဒိၣ်သ့ၣ် ဒီးဒိၣ်ဘၢတၢ် (အကညီၢ်အိၣ်လၢတၢ်အဖီဒိၣ်အိၣ်ကတၢၢ်)န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးအတၢ်စုကဝဲလၢအစုၣ်သံကတၢၢ်, မ့ၢ်လၢအပညိၣ်ဝဲဆူပုၤအသးသမူန့ၣ်လီၤ. မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ပညိၣ်အထီကတၢၢ်ဖဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒ်သိးသးသမူတဖၣ်သုတန့ၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤတၢ်လီၤ. အဝဲကမၤကယံာ်တၢ်မၤတမံၤလၢလၢအတၢ်ဖိတၢ်ကမိၤအက့ၤပုၤ, တုၤဒၣ်လဲၣ်လၢကဟ့ၣ်စံာ်ဟ့ၣ်ဘါတၢ်ဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်လၢကန့ၣ်ဘၣ်သးအတၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. “တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအာချဉ်” န့ၣ်ယမိၣ်စံးအသးလၢတၢ်မၤန့ၣ်လဲၣ်. စးထီၣ်လၢဟ့ၣ်ဒုၣ်တၢ်ဘါလၢအယုၤအိၣ်ဝဲအါအါစီၢ်စီၢ်, အံးစလၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါအယုၤတသ့ဘၣ်ထဲတၢ်စၢၤအၤလၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဝဲအံၤဟံၣ်ယုၣ်စ့ၢ်ကိး ခရံၣ်ဖိတၢ်ဘါအာချဉ်အကၢၣ်တဖၣ် (ယဟီၣ်တၢ်ပုၤအုၣ်အသး, မိၤမိၤ, ခရံၣ်ဖိစဲအုၣ်, ဒီးအစုၤအၤတဖၣ်) န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဝဲမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤအကူၢ်အကူၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢဟီၣ်ဒိၣ်အံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤ, စံးဝဲဒၣ်, “မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤစၢၤဒၣ်လဲၣ်, ပျီၣ်လဲအသးလၢတၢ်ကတီၤအကလူးလီၤ. (၂ကရံၣ်သူး ၁၁:၁၄). ဒီဖျါတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအာချဉ်ဒ်အံၤတဖၣ်န့ၣ်, မုၢ်ကီၤလံာ်ဟံၣ်ဘျီၣ်ဝဲပုၤစီၢ်မုၢ်အမဲၣ် ဒ်သိးသုတထံၣ်တၢ်မုၢ်တၢ်တီတစ့ၤ, ဒ်စီၤပီလူးစံးစ့ၢ်ကိးဝဲ, “လၢအဝဲသ့ၣ်အပူၤဟီၣ်ဒိၣ်အကစၢၢ်မၤခံးပုၤလၢအတၢ်စုၣ်ဘၣ်အသး, ဒ်သိးခရံၣ်လၢအမ့ၢ်ယုၤအကူၢ်အကူၢ်တၢ်စၢၤန့ၣ်အလၢကတီၤ, အတၢ်သးခုအကစီၣ်အတၢ်ကတီၤ, သုတကတီၤထီၣ်ဘၣ်အီၤတစ့ၤလီၤ. (၂ကရံၣ်သူး ၄:၄).”

ဒ်ပသ့ၣ်ညါအါထီၣ်မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢဟီၣ်ဒိၣ်အံၤ ဒီး မ်အဆုၤပုၤဆူတၢ်သ့ၣ်စုကဝဲလၢအစီဒိၣ်ကမိၤဒိၣ်, တၢ်ထုကဖၣ်, ဒီးရၢလီၤတၢ်သးခုအကစီၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါတၢ်ထုကဖၣ်, ပလဲလိာ်တၢ်ဟးဂူၢ်ဟးဂူၢ်တဖၣ်ဆူ တၢ်အခွဲးအယၢ်လၢ ယုၤကမၤအတၢ်မၤအစီၢ်တက့ၢ်. ဒီဖျါတၢ်ထုကဖၣ်ဒီးတၢ်ရၢလီၤတၢ်သးခုအကစီၣ်အယိၣ်န့ၣ် ကစၢၢ်ယုၤန့ၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ

ပုၤဟီၣ်ဒိၣ်ဖိအတၢ်စုၤတၢ်ဝီတဖၣ်ဒီဖျါ လူလီၤဝဲအသးမုၢ်စီဆံးဒီး တၢ်လဲလိာ်ဖးဒိၣ်ပိာ်ထွဲထီၣ်အခံးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤစ့ၢ်ထီၣ်က့ၤတၢ်ဒီးတၢ်မူထီၣ်စ့ၢ်ထီၣ်အိၣ်အမုၢ်အဒိအတၢ်အံၤအိၣ်ဝဲဒၣ်ဒီဖျါယုၤသ့ၣ်တၢ်အိၣ်သးလၢအတၢ်စုၤဘၣ်ဆူ အတၢ်မၤလီၢ်ထီၣ်ကဲထီၣ်တဒီန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါပရၢလီၤတၢ်သးခုကစီၣ်အယိၣ်, ပုၤကညီထူၣ်ဖျါထီၣ်ကွံာ်လၢတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအယိၣ်အာချဉ်တဖၣ် အတၢ်စၢၤဆူတၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤလၢဟဲဒီဖျါလၢခရံၣ်န့ၣ်လီၤ.

သုးမုၢ်အစုၤတဖၣ်အတၢ်ဒုးကျဲအစုၤန့ၣ် ဟဲလိာ်ထီၣ်အသးလၢတၢ်သ့ၣ်ညါအဒုၣ်အဒါအတၢ်ဟူးတၢ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပံးဒီးသ့ၣ်ညါမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤန့ၣ် တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကနၢၤအီၤအါထီၣ် ဒီးလၢပကသ့မၤစၢၤပုၤအၤလၢကမၤဝဲဒ်သိးပုၤအစီၢ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤပလဲယီၤဆူမုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်ဟူးတၢ်စၢၤအသိတက့ၤန့ၣ်လီၤ. “မုၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လံာ်တၢ်လိတဖၣ်”န့ၣ်လီၤ.

အဆောဒ်နှင့် ဥ  
မုခ်ကိစ္စလင်္ကာအတော်ငယ်တော်ငယ်

သီးထိုင်ယူ၊ အစုကဝဲ၊ ခဲလက်၊ ဖ်သီးသုကြိမ်ကီလိအတော်လိတော်ပွဲကသုနှုတ်တ  
ကွာ် .....

လာတင်ခဲလက်အစီခိုင်နှုတ်၊ ဖ်သီးသုမာလီပံင်မုခ်ကီလိအပျိုမုခ်အူခဲလက်လာအီ၊  
ကသုဒီး၊ ဟံးထိုင်တင်နှုတ်အကတီတကွာ်၊ အူးဖူးစူး ၆:၁၁-၁၂၊ ၁၆

မုခ်ကီလိ “အတော်လိတော်ပွဲတဖန်” ဒီး “မုခ်ကီလိအပျိုမုခ်အူ” တဖန်မတော်သု  
အါမးအကျါနှုတ်၊ ကခးစွာ်ကီးပတော်ဆိကမိန် ပတော်ကူင်တင်ဆးနှုတ် ပသးဒုဒီအလီတအိန်  
ဘုတ်၊ အတော်ဒုးတဖန် အံ၊ အကတင်နှုတ် ကဟဲစိန်ပုလုလာ တင်ဘုတ်ဆိန်အါ၊ တင်သးဒု  
ဒီ၊ တင်ပျိုတင်ဘုတ်ယိတ်၊ တင်ဆိကမိန်အအါအသိ၊ ဒီးတင်သုတ်ပားစီ၊ သးပားစီ၊ နှုတ်လီ၊  
ဖဲ အံ၊ ယတစံးလာ ယနာ်ဟ်မုခ်ကီလိအတော်လဲတုဆူပတော်ဆိကမိန် တင်ကူင်တင်ဆးအပူဒ်  
လဲင်နှုတ်ဘုတ်၊ ဘုတ်ဆုတ်လဲတုဆူသုနှုတ် မုခ်တင်အလီတင်လီဆဲး ဒီဖျိုလိတ်စီဆွဲအတော်ကတီ၊  
ဒီးအခူအပူအါဒ်အါဇာလာပူအတော်အုတ်အသးလာတင်အိန်ဖျိုင်အတော်စံင်စီတဲစီဒီတက  
တီနှုတ်လီ၊ အဒီ ပကူင်တင်ကွဲးနီင်ကွဲးယါ လာ (၁ ကွဲးနီင်တင် ၂၁:၁) “ဒီးမုခ်ကီလိအံ  
ထာ်ထီဒါအိန်စရုလး၊ ဒီးထိုင်စဲစီဒါဝဲလဲအကစံင်ပုအိန်စရုလးဖီလီ၊” ဖဲစီဒါဝဲအသး  
ဟ်ထိုင်လာကဟံးနာ်ပုအိန်စရုလးအနီင်စံင်နှုတ်၊ ယဆိကမိန်လာ အဝဲသုညါလီအသးလာ  
အတော်ဆိကမိန်နှုတ် မုခ်မုခ်ကီလိအတော်ထိုင်စဲနှုတ်ဘုတ်၊ ဘုတ်ဆုတ်တင်ဝဲနှုတ်မုခ်သပုတင်မုခ်  
ကီလိအတော်ထိုင်စဲအတော်မာနှုတ်လီ၊

ဖဲပတုလာလိတ်တင်အာ်လီအီလီအသိပူနှုတ်၊ ပထံင်စွာ်ကီးလာတင်ကဲထိုင်အသး  
တဖန်ယီလာ အဘုတ် ပု တင်မာဖီစီပုးတ ရူး ဒ်အဖျါလာ မးသဲ ၁၆:၁၃ - ၂၃ အပူ နှုတ်  
လီ၊ ဒီးယုတ်ရှူးသံကွာ်အပျိုအဘိတ်တဖန်၊ “ဒီးစံးဘုတ်အီ၊ မုခ်သုဝဲသုတ်အံ၊ သုစံးလာယ

မုခ်မတေတကလဲင်” ဒီးစီရုံမိန်ပုးတရူးကတီဆာတင်ဒီးစံးဝဲဒုတ်၊ “နမုခ်ခရိုင်၊ ယူ  
လာအမူဝဲတကအဖီခါလီ၊”

ဒီးယုတ်ရှူးဆဲးကတီတင်ဆူညါ ဒီးစံးဘုတ်အဝဲသုတ်တဖန်လာ တင်ဆာကတီလာက  
ဟဲနှုတ် အဝဲကဘုတ်တင်လဲသဒုတ်ကွိုင်အီလာပုခိုင်ပုနာ်တဖန်လာယရူးရှုလွတ်အပူ၊ ဒီးတင်  
ကမာသံအီအစွာ်အကျါအခါနှုတ်၊ စီပုးတရူးတကဟ်အသးလာအဘုတ်၊ ဘုတ်ဆုတ်တင်ဆာက  
မုခ်အီ၊ ဒီးကီးကပယုတ်ရှူးဒီးသိပ်ယိန်အီဒီးစံးဘုတ်အီ၊ “ကစာ်ဇာ၊ မ်တင်သးကညါနုတ  
ကွာ်၊ တင်အံတဘုတ်ဘုတ်နုလုတကွာ်ဘုတ်”

ဖဲ အံ၊ ယုတ် ရှူး အတော် စံး ဆာ နှုတ် မုခ် အ ဟ် ဖျါ ထိုင် တင် လာ ယ မိန် စံး ယ သး နှုတ်  
လီ၊ ဒီးယုတ်ရှူးယုတ်ယီအသးဒီးစံးဘုတ်စီပုးတရူး၊ “ဒုတ်ဒါဇာ၊ ဟးထိုင်ကွိုင်ဆူယလီခဲတ  
ကွာ် နမုခ်ယလီယံအလီလီ၊ အစုဖ်အံ၊ နသးတအိန်ဘုတ်ယူအတော်ဘုတ်၊ မုခ်နသးအိန်  
ပုကညါအတော်လီ၊” စီပုးတရူးနှုတ် မုခ်ကီလိအကညါလီဘုတ်လာအတော်ဆိကမိန်သတး  
ဒီး အတော်ဆိကမိန်ဖဲအံနှုတ်ဘုတ်ထိုင်စဲအီလာမုခ်ကီလိလဲင်နှုတ်လီ၊ စီပုးတရူးအတော်စံး  
ဆာ ဒီးကစာ်ခရိုင်အတော်သိပ်ယိန်နှုတ် လိပ်ဖျါထိုင်ဝဲလာ စီပုးတရူးအတော်အာ်လီလာညါတ  
စံးနှုတ်မုခ်တင်ဟဲလာယူနှုတ်လီ၊

တင်အဒီအတော်လာမုခ်ကီလိမာအာ်ပုတင်ဆိကမိန်လာအလီသးအူးဒီးဖျါစုက  
တင်တခါနှုတ် တင်ထိုင်နှုတ်အီလာ (ယီဟုတ် ၁၃:၂) လာအစံးဝဲ၊ “ဒီးမုခ်ကီလိအနုတ်တင်  
ဝဲလဲလာစီရုံမိန်အဖီခါ စီယူဒါအိန်စကရံအိတ်တကအသး ဖ်သီးအကဟုတ်လီကွိုင်အီ  
လီ၊”

လာတင်မာအသးခံခါလက်နှုတ်၊ ပထံင်ဘုတ်လာဒုတ်ဒါအတော်သုတင်ဘုတ်အိန်လာကလဲ  
လိပ်ပုတင်ဆိကမိန်အကျါအကျဲ၊ အတော်တူသးတဖန်နှုတ်လီ၊ ပသုညါလဲတင်သုတ်တဖန်

အံ့လံသတေးဒီး ပကကွက်ကဒီး “မုၚ်ကီလံာ်အတၢ်လီတၢ်ပုၤ” ဘူးဘူးတံာ်တံာ်တနီၤ ဒ်သီးပက ဟ်သုၚ်ဟ်သးဒိၣ်တက့ၢ်, ဒီးပကသုဟးဆွဲးအပျံၤသက့ၤတဖၣ်, ဒီးလၢပသုတလီၤဘၣ်လၢအ ပျံၤသက့ၤတဖၣ်အပူၤတဖၣ် အစီၢ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်ဘၣ်ဆိၣ်ခၢၤ**

မုၚ်ကီလံာ်အကျဲညီၣ်န့ၣ်ကတၢ်တဘိန့ၣ် မၤဝဲလၢနသးပူၤ လၢတၢ်မၤအသးဒ်သီး ယူၤ အတၢ်အံၣ်တၢ်ကွဲန့ၣ် အဆၢထီၣ်တဲာ် ဒီးအတၢ်ပျံၤနတၢ်ဒဲးဘးတ အိၣ်လၢၤ ဘၣ်န့ၣ် လီၤ. တၢ်ဝဲအံၣ်ထီၣ် အသးဆူၣ်တက့ၢ်ဖဲလၢ နတၢ်မၤတကဲထီၣ်လီၤထီၣ်ဘၣ်အခါန့ၣ် လီၤ. ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်နကမၤဘၣ်တၢ်ခါခါလၢ နသ့ၣ်ညါလီၤနသးလၢနတကြားမၤဘၣ်, မ့တ မ့ၢ်နတမၤအီၤစ့ၤစ့ၤဒ်နကြားမၤအသီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အခါဖဲန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အကတီၢ်ဖဲတၢ်ဆိၣ်အာ မၤတအၣ်ညီၣ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအံၣ်တၢ်လိၣ်ဒိၣ်ကတၢ်တမံၤန့ၣ် မ့ၢ်နကသ့ၣ်နဟံၢ်, တၢ်စံၣ်ညီၣ်ဒီး တၢ်ဘၣ်ဆိၣ်အာ ထံထံဆးဆးန့ၣ်လီၤ. တၢ်စံၣ်ညီၣ် မ့ၢ် သးစီဆုံအတၢ်မၤလၢဖိးသဲစး လၢ လိၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဒဲးဘး ဝံဒီးဆုၢ်န့ၣ်ဆူထူၣ်စုညါလၢကန့ၢ်က့ၤတၢ်ပျံၤတၢ်ဒဲးဘးအစီၢ်န့ၣ်လီၤ. အ စၢတကမၤတဒီး, တၢ်ဘၣ်ဆိၣ်အာ န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢအ ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ကမၤ ဝံဒီး ဟ်တ့ၢ်ဝဲပူၤ မၤကမၤတၢ်ဖိဝဲန့ၣ်လၢ တၢ်မ့ၢ်လၢတအိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

မုၚ်ကီလံာ် ဟံးန့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် န့ၣ်လီၤဆူနသးပူၤ ဒီးစးထီၣ်စံးဘၣ်န့ၣ်လၢ နအံၣ် , နဝံဒီးယူၤလံ. ယူၤညီၣ်ကွံာ်န့ၣ်လံ. အဝဲကစံးဘၣ်န့ၣ်, “နမၤတၢ်တဘျီအံၣ်တလၢကွံာ်ကဲာ် ဆိးလီၤ.” အဝဲစံးဘၣ်န့ၣ်လၢ, တၢ်ပျံၤတၢ်ဒဲးဘးလၢနစီၢ်န့ၣ်တအိၣ်လၢဘၣ် တသ့လၢဘၣ် န့ၣ်လီၤ. နသးပူၤကပွဲၤလၢာ်ဘၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်လၢ, ကစၢ်ယူၤန့ၣ်ညီၣ်ကွံာ်န့ၣ်လံ, တအံၣ်လၢနနီ တစးစးလၢ ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်အံၣ်, မ့ၢ်ဝဲ, “မုၚ်ကီလံာ်အပျံၤမ့ၢ်အူတ ဖၣ်” န့ၣ်လီၤ. တၢ်ထဲတမံၤဇိၤလၢကကြိဆၢမုၚ်ကီလံာ်အပျံၤမ့ၢ်အူန့ၣ် မ့ၢ်ပကဟံးထီၣ်တၢ်န့ၣ် အကတီၢ်, တၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယူၤ အကလုာ်ကထါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘၣ်ဆိၣ်အာအတၢ်စီတၢ်ကမီ န့ၣ် အိၣ်ဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢ မုၚ်ကီလံာ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ် လၢကလီၤန့ၢ်ပူၤ လၢပကန့ၣ်လၢ

ပူၤလၢအဆိၣ်အာပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ယူၤ န့ၣ်လီၤ. အကတၢ်တဒီး, ယူၤမ့ၢ်ပူၤလၢအထီၣ်ဒါပူၤ န့ၣ်, မ့ၢ်မတၢ်တစၢ်လၢကအိၣ်ဆၢထၢဒီးပူၤသ့တစၢ်လဲၣ်. ဒီးတၢ်ဝဲအံၣ်မ့ၢ်တၢ်သ့တၢ်တၢ် လၢ အဆိၣ်အာထီၣ်ဒါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤန့ၣ်လီၤ. စီၤဝီလုးစံးဝဲလၢ -

“ ရီမၤစး၁ မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးခဲကနီၣ်အံၣ်, ပူၤလၢယုၤဂျၢးခရံၣ်အပူၤတဖၣ်န့ၣ်, တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယုၤ တအိၣ်ဘၣ်.” ဒီးလၢ အဆၢဖိ ၂၁ န့ၣ်အဝဲစံးကဒီးဝဲ, “ယူၤမ့ၢ်အိၣ်လၢပစီၢ်ဒီးမတၢ်ကထီၣ်ဒါ ပူၤတစၢ်လဲၣ်.” ဒီးလၢအဆၢဖိ ၂၃-၂၄ န့ၣ်အဝဲသံကွၢ်ဝဲ, “မ့ၢ်မတၢ်ကတၢ်တမၤမ့ၢ်လၢပူၤ လၢယူၤယုထၢအီၤအလီၤလဲၣ်. ပူၤလၢအဟ်တီၢ်ဟ်လီၤတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ယူၤလီၤ. မ့ၢ်မတၢ်ကစံၣ်ညီၣ် ယုၤတၢ်တစၢ်လဲၣ်. ပူၤလၢအဒီးသံအသးလၢပစီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ခရံၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အဆိၣ်တလီၢ်, စၢ ဆၢထၢက့ၤဝဲ, ဒီးဆုၢ်နီၤဝဲလၢယူၤအစုထူ, ဒီးယုတၢ်လၢပစီၢ်လီၤ.” အယီသတေးဒီး, ကယံာ် တၢ်ဆိကမိၣ်ဟ်ဒုၣ်ဟ်ကမၤ, တၢ်စံၣ်ညီၣ်ယုၤအတၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်န့ၣ် မ့ၢ်အဖဲ လၢ, “ပူၤလၢအဟ်ဒုၣ်ဟ်ကမၤတၢ်လၢအဒီမ့ၢ်ဝဲအလီၤ (မုၚ်ကီလံာ်)” တစၢ်အအိၣ်န့ၣ် လီၤ. ထဲဒုၣ်တၢ်န့ၣ်န့ၣ်သိဖိအသ့ၣ်တခါဇိၤ အယီ ပမၤန့ၣ်မုၚ်ကီလံာ်အတၢ်ဆိၣ်အာတဖၣ်သ့ဝဲ န့ၣ်လီၤ.

နမ့ၢ်မၤလံတၢ်ဒဲးဘးဒီးပျဲမုၚ်ကီလံာ်နီၤန့ၣ်ယံၤဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်ယုၤတစၢ်. မ့ၢ်တဒီး, အာၣ်လီၤအီၤလီၤနတၢ်ဒဲးဘး, ဒီးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢ, “ပမ့ၢ်တဲလီၤကျဲၤလီၤပတၢ်ဒဲးဘးဒီး, အဝဲဒုၣ် အကလုာ်တီ, ဒီးတီဝဲလီၤဝဲဒ်သီးအကပျံၤကွံာ်ပတၢ်ဒဲးဘး, ဒီးသ့စီကွံာ်ပူၤလၢကယံာ်တၢ်အာ တၢ်သီခဲလၢာ်လီၤ. (၁ ယီၤဟၣ် သး၉).

**တၢ်သးဒုဒီး**

မုၚ်ကီလံာ်အပျံၤအစၢတဘျီန့ၣ်, မ့ၢ်အဝဲဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သးသ့ဒီးလၢနသးပူၤ န့ၣ် လီၤ. မုၚ်ကီလံာ်ကကျဲးစးကယံာ်ကျဲးကီးဘိဒီးလၢနသးကဒုဒီးလၢကစၢ်ယူၤအိၣ်ဝဲလၢကအူၣ်

ကူးချိန်ကူးနုအစုအဝေးလို့လည်း အဝဲမသပျာပျာလှအကစားအိတ်ထိုင်တတ်သေးဒုဒိလကယဲအက လှကထာအဖိခိတ်နဲ့လို့လည်း ဝဲအံ့တတ်အကကိဒိတ်အိတ်ဝဲတမံလောပကဘတ်သွတ်နိတ်နဲ့, 'တတ်သေးဒု ဒိနဲ့လှလှဆီဒီးတတ်လှပစီ' တတ်တစုတနတ်တတ်အတတ်ဒီးဘေးနဲ့လို့လည်း နသေးကပွဲဒီးတတ်သေးဒုဒိ ဘတ်ဆတ်တသွတ်ညါနတ်ဟ်ဘတ်ယးတတ်တစုတနတ်တတ်အတတ်ဒီးဘေးဘတ်နဲ့လို့လည်း

ပှအဲကလံးဖိ, ပှစံတဲတဲလဲလဲတတ်မံဟူသတ်ဖျါ သရပ်စဖေကျာ် နဲ့အဝဲနတ်ဟ် တတ်လှပစီအစုအဝေးတမံလို့လည်း အဝဲစံးဝဲဒတ်, "တတ်လှပစီလဲလဲတတ်လဲလဲဆီလှအဘတ်ယထီဘိ နဲ့ မှတ်တတ်တနတ်နဲ့လို့လည်း ယသွတ်ညါလကစာယူအတတ်အာ်လဲလဲနဲ့ မှတ်ဝဲတဲလဲလဲလို့ မှတ် နတ်သကွဒ်နဲ့ဒီး, တတ်လှပစီတခါအံ့လဲလဲဒီးယလှလှ - ယသေးကဒုဒိအံ့, သုတနတ်အံ့တစု ...ဒီးအစုအစုနဲ့လို့လည်း" သရပ်စဖေကျာ်နဲ့ထီဒိဝဲတတ်လှပစီအံ့လို့လည်း ဘတ်ဆတ်ဒီဖျါအတတ် တဲအဖိခိတ်အဝဲဘတ်စဲလဲလဲထီဘိလဲလဲတတ်စုအံ့နဲ့လို့လည်း

ယစံးကဒီးတဘျီ, တမုတ်ဘတ်လှတတ်ဒီးဘေးအယိ ဝဲလှတတ်လှပစီဆိတ်သနံးနုလှလှန ကသေးဒုဒိအခါနဲ့ဘတ်. တတ်ဒီးဘေးနဲ့ကဲထီဒ်ဒ်အသေးဝဲလှ, ပမထွဲအခံးဒီးပျဲအဒိတ်စိလှပ ပှအခါနဲ့လို့လည်း မှတ်ကီလဲလဲလှပစီဝဲနိတ်အံ့အုလှလှကသေးဒုဒိလကစာယူအကလှကထာအဖိ ခိတ်နဲ့လို့လည်း ဘတ်ဆတ် မဲတတ်ဒီးဘေးဒတ်ဝဲလှအဝဲဒိကနတ်ဒီးမဲတိတ်ထွဲမှတ်ကီလဲလဲအတတ်ဟွတ် ကျာ်အခံးနဲ့လို့လည်း အယိသတေးဒီး နဘတ်တတ်လှပစီလှလှကသေးဒုဒိအယိ နမဲဘတ်တတ်ဒီးဘေး နဲ့တမုတ်ဘတ်. နစုလဲလဲလှလှကမဲထွဲအတတ်ဟွတ်ကျာ်သွတ်ဒ်ဒ်နဲ့လို့လည်း

ဝဲယမုတ်ဒီးခရံဖိသေးစာတမံအခါနဲ့, ပယနတ်ဟူလှပှကျာ်ဘတ်ကျာ်သွတ်ဒီးပှနတ်ဟ် လံာ်စီဆွတ်တနီသံကျာ်ထီဝဲလှ, တတ်လှလဲလဲစီဆွတ်နဲ့မှတ်အမုတ်အတိဒီးလိတ်သုဒ်ဒီးကစီဒါနဲ့လို့ လို့လည်း ဝဲအံ့, မှတ်ကီလဲလဲလှလဲလဲတတ်သေးဒုဒိအချဲလှလှတတ်ဆိတ်ကမိတ်အပှ ဘတ်ထွဲလံာ်စီဆွတ် လှအမုတ်ကစာယူအကလှကထာအစုအဝေးလို့လည်း ယတတ်ဆိတ်ကမိတ်နဲ့ဆွတ်ယဒ်အံ့, "ပှသု လံာ်စီဆွတ်တဖတ်အံ့ မှတ်ပှလှလှအမဲလဲလဲစီဆွတ်အနိတ်နိတ်အလါလါတဖတ်လို့လည်း အဝဲသွတ်နတ်ဟ်

ဇုတြိအကျိတ်ဒီးဟူလှလှအကျိတ်ဘျေးဘျေးဘျီဘျီးလို့လည်း ယဲယတနတ်ဟ်တနီတမံဘတ်. တတ်လှ အဝဲသွတ်ဆိတ်ကမိတ်လှအတမုတ်တတီဘတ်နဲ့ယကစံးလှအမုတ်အတီလို့လည်း ယစံးကသုဒ် လဲလဲ" သိတ်ဘတ်နုဘုးကစီဒါဒါ. မှတ်တမုတ်ဘတ်တဒီ, နတတ်လဲလဲဒီဖျါကအိတ်ဘတ်ဖုးအသေးဒ် အံ့, "ဝဲနဖးလံာ်စီဆွတ်အခါနဲ့, တတ်သံကျာ်ဒ်အံ့ ကဟ်ထီဝဲပှဒီးသေးပှသတူကလဲလဲနဲ့လို့ လို့လည်း "တတ်လှခရံနဲ့မှတ်အိတ်ဝဲယဲတဘျီဘျီဒါ. တတ်လဲလဲလှတဖတ်နဲ့မှတ်အကဲထီဝဲအသေး သပျာတတ်ကစီဒါဒါ. တတ်လှပှသံတမံနဲ့ ကသမူထီဝဲသုလှကျဲဒ်လဲလဲ. တတ်ကျာ်တတ်ဘိအ စုအစုတဒီစံးဝဲဒ်လဲလဲ. ပကစံးလှ ခရံနဲ့မှတ်ကျဲထဲတဘိဇိဆူယူအအိတ်နဲ့ ကတလှ ကွတ်ဘတ်ဖုးတစံးဒါ" တတ်သံကျာ်တဖတ်အံ့ ဟ်ထီဝဲတဆိတ်ဆီဆူညါကျာ်ကျာ်နဲ့လို့လည်း

တတ်သွတ်တဖတ်အံ့ကမုတ်တဖတ်လှမုတ်ကီလဲလဲကဟွတ်ကျာ်ဒုးဆိတ်ကမိတ်ထီနုနဲ့လို့ လို့လည်း အဝဲမှတ်ပှတမံလှအယုတတ်ကစာအကလှကထာအတတ်လဲလဲတူလဲလဲကနဲ့လို့လည်း အဝဲ မဲလဲလဲဒါအံ့အုလှလှဒုဒ်တမံ

သတ်အလိတ်ဒီဖျါတတ်ကတိ, "မှတ်ယူမဲလိတ်.....သပျာတတ်ဒါ. (၁ မဲဒု ၃း၁). အဝဲမဲလဲတတ် တမံယဲဆူခရံလှပှမုတ်ကနုစုကီးလို့လည်း "နမုတ်ယူအဖိဒါဒီး....." (လှကျာ် ၄း၃). အဝဲနဲ့ကမဲတတ်ဒ်နဲ့ဒီးနုသပျာတတ်ဒ်တတ်လို့လည်း ကစာယူအကလှကထာနဲ့မှတ်ဝဲသေးသမူ အဒိလှကီဒီးအနိတ်ဝဲဝဲ ခံကလှလဲလဲလှလှကျာ်ပှလှပဝဲခရံဖိအသေးသမူအကလဲလဲမုတ်နဲ့ လို့လည်း မှတ်ကီလဲလဲနဲ့အဝဲဒုဒ်အိတ်ထီဝဲတတ်သေးဒုဒိလှတတ်တစံးဖိဒ်လဲလဲအဖိခိတ်နဲ့ မှတ်အဝဲဒုး လဲလဲပျဲကျာ်ပှလှပတတ်လဲလဲကျဲနဲ့လို့လည်း အဝဲဒုးအိတ်ထီဝဲတတ်သေးဒုဒိလှတတ်အဒိတ်အမုတ်အဖိခိတ် မှတ်သုဒ်ဒီး မှတ်မဲပတ်လဲလဲ ကကတတ်ကျာ်လှပကဘိဟးစီနဲ့လို့လည်း တတ်အံ့မှတ်အတတ်ပညိတ် လို့လည်း တဘတ်ပျဲတတ်သေးဒုဒိတစု. သွတ်ညါအံ့ဒ်အမုတ်မှတ်ကီလဲလဲအတတ်ကျာ်တရံးအကျဲတဘိ အသိး, ဒီးဆာထာ်ကျာ်လှလှကစာယူအကလှကထာအပှတကွာ်.

တတ်အကတတ်တမံ, တဘတ်ကျဲကျဲတတ်သံကျာ်လှတတ်သေးဘျဲအပှတဖတ်ဒီးတတ်သေး ဒုဒိနဲ့တစု. ဆိတ်ကမိတ်ထီဝဲသတြိစီစကဲရံအတတ်စံးဆာမူဒိတ်ကလူးကတြိအုလှဒီးနီမဲရံ

အတံးဆဲးဆဲးတက့ၢ်. (လူကတၢ် ၁:၁၈, ၂၄). ပုၤခဲၤလၢကသံက့ၢ်တၢ်သံက့ၢ်ဒ်သိးသိးန့ၢ်လီၤ. “တၢ်အံၤကမၤအသးဒ်လဲၣ်”. အတၢ်သံက့ၢ်န့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်သံက့ၢ် “ဒ်လဲၣ်” တကလုာ်န့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်တခီ မ့ၢ်တၢ်ဟံးသးလၢတၢ်သံက့ၢ်အဖီခိၣ်ဒ်လဲၣ်တခီန့ၢ်လီၤ. စီၤစကၤရံၤအတၢ်သံက့ၢ်န့ၢ် မ့ၢ်တၢ်တန့ၢ်တၢ်အတၢ်သံက့ၢ်, လၢအဒိပညီထီၣ်ဒ်, “မ့ၢ်န့ၢ်တဲၤလိာ်ကွဲၤယၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်အံၤကဲထီၣ်အသးတသ့ဘၣ်” မ့ၢ်န့ၢ်မၤရံၤအတၢ်သံက့ၢ်န့ၢ်အဒိပညီထီၣ်လၢ, “မ့ၢ်ကစၢ်ယုၤကမၤလၢပုၤအတၢ်တီၢ်ဟံးလၢတၢ်လီၤလးကျဲၣ်လဲၣ်” တခီန့ၢ်လီၤ. အဝဲအံၤဖျါလီၤတံၢ်လၢအတၢ်တဲဘၣ်ကလုၤကၤတြီၤအလးလၢခဲကတၢ်, “ကွၢ်ကွၢ်, ကစၢ်အကုၢ်ပိာ်မ့ၢ်လီၤ. မံၤတၢ်ကမၤအသးဒီးယၤ, ဒ်န့ၢ်ကလုာ်အသးန့ၢ်တက့ၢ်.” (လူကတၢ် ၁:၂၈). ဝဲအံၤ, နီၢ်မၤရံၤအသးတဒုဒီလၢကစၢ်ယုၤအကလုာ်အဖီခိၣ်ဘၣ်. အဝဲအးလီၤအသးလၢကစၢ်ယုၤအတၢ်ကျဲၤန့ၢ်လီၤ.

ပသံက့ၢ်တၢ်န့ၢ်စ့ၤဝဲကြးဝဲလီၤ. မ့ၢ်တၢ်သံက့ၢ်လၢပတၢ်လဲၤဒီဖျါတဖၣ်အဖီခိၣ်လီၤ. ဒီဖျါတၢ်သံက့ၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်လီၤသးဘျၢန့ၢ် နဆီတလဲတၢ်လုပစီဆူတၢ်သးဒုဒီ ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဆူတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လၢတၢ်သ့ၣ်ညါအါထီၣ်ယုၤ, အကလုာ်ကထါဒီးအကျဲၤနီၤကပူၤနီၤတဖၣ်န့ၢ်လီၤ. နတၢ်သံက့ၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်လီၤသးဘျၢကိးထံၣ်ဒဲးအကတၢ်န့ၢ် နကထံၣ်ဘၣ်လၢယုၤန့ၢ်မ့ၢ်ဝဲတီဝဲ, ဝဲစီၤပိလုးမၤကတၢ်ဝဲလၢ, (ရဲမ့ၢ် ၂:၄ ပုၤကညီကိးစၢ်ဒဲးမ့ၢ်တၢ်ကဘျဲးကဘျဲးခဲလၢာ်န့ၢ်သက့ဒီး, မံၤယုၤမ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတက့ၢ်.” ဒၣ်လဲၣ်န့ၢ်လီၤ.

**တၢ်ပုၤတၢ်ဖျါဒီးတၢ်ပုၤတၢ်ဖျါဒီးတၢ်ပုၤတၢ်ဖျါဒီး**

မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လံာ်တၢ်လီၤကျဲၤအကတၢ်ဘီန့ၢ်, မ့ၢ်အသ့ဝဲတၢ်ပျံၤတၢ်ဘၣ်ယီၢ်ဘၣ်ဘီန့ၢ်လီၤ. အဝဲတဲပျံၤဝဲ ကယဲၤပုၤလၢအန့ၢ်ဒီးစ့ၤယုၤအကလုာ်ကထါတဖၣ် အတၢ်ပိာ်ထွဲအအာအသီတဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ဝဲ ၁၈ ယၤဖျါန့ၢ်န့ၢ် သရၣ်ကိးဝဲ(တ)ဖံ(လ) ယုၤကညးဝဲအသကိး သရၣ်ကိး(န)ဝဲစလ့ၣ် လၢကတံးန့ၢ်တၢ်ဟီတရါလၢမ့ၢ်ပျံၤအခါန့ၢ်, သရၣ်ကိး(န) တခီဆီကမိၣ်ထီၣ်ဝဲသတူၢ်ကလၢလၢဘၣ်တံးမ့ၢ်ဒါအဝဲန့ၢ် န့ၢ် အဝဲကသံဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ. အဝဲယုၤဝဲယုၤအ

တၢ်ဟံးစုန့ၢ်ကျဲၤလၢကစၢ်ယုၤ(၄)ဘီ ဒီးလၢ(၄)ဘီလၢန့ၢ် လံာ်စီဆုံအတၢ်ကတီၤဒုးန့ၢ်အါအသိး အတၢ်ဘၣ်ယီၢ်လၢကသံန့ၢ် လီၤတံာ်ဘၣ်အါန့ၢ်လီၤ. အတၢ်ပျံၤတၢ်ဘၣ်ယီၢ်န့ၢ်အကတၢ်န့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်အါန့ၢ်မ့ၢ်ကီၤအတၢ်တြီၤအါလၢအသ့တန့ၢ်လီၤဆူ ကစၢ်ယုၤအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၤကိးအါတခီန့ၢ်လီၤ. ဒီဖျါအဝဲတူၢ်လိာ်တၢ်ကွဲၤအါ ဘီဝဲန့ၢ်အယီ, သရၣ်ကိး(န)န့ၢ်လီၤဆူတၢ်သးခုကစီၣ်တၢ်မၤလၢအဝဲမၤဘၣ်ဝဲအါန့ၢ် (၅၀) နံၣ် လၢအမၤန့ၢ်ကွဲၤန့ၢ်ပုၤလၢအကလးကလးတဖၣ် ဒီးလၢအတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်မဲးသဒဲး တၢ်အိၣ်ဖျါန့ၢ်လီၤ.

တၢ်အဒိအတံာ်ခဲခါတခါန့ၢ် ဒီဖျါမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤပျံၤမၤဖုးတၢ်အကျဲဒီဖျါ ရုဘံတကၤအတၢ်ဘၣ်သဏါအတၢ်လဲၤဒီဖျါအကလုာ်ကလုာ်အဖီခိၣ် အဝဲန့ၢ်ဝဲလၢခရံၣ်မ့ၢ်ဝဲ အံၣ်စရုလးအမ့ၢ်ရဲအံၣ်န့ၢ်လီၤ. ဝဲအဝဲတူၢ်လိာ်ခရံၣ်န့ၢ် အဝဲသ့ၣ်ညါလီၤအသးလၢ အဝဲကဘၣ်ယုၤထၢမ့ၢ်တနံၤလၢ အဝဲကဘၣ်အံၣ်လီၤလၢကမ့ၢ်မဲာ်ညါလၢအဝဲ စ့ၤက့ၢ်န့ၢ်က့ၢ်ယုၤ ဒီဖျါတၢ်ဒီးဘျၢသးလၢထံန့ၢ်လီၤ. အတၢ်ထဲဖျါအတၢ်လဲၤဒီဖျါလၢအတၢ်ဒီးဘျၢအသးမ့ၢ်တနံၤန့ၢ်, မ့ၢ်ဒၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤတံာ်တၢ်ကစၢ်ယုၤအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤ ဒီဖျါအသ့ဝဲတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးတၢ်ဘၣ်ယီၢ်ဘၣ်ဘီအကျဲန့ၢ်လီၤ.

“မ့ၢ်န့ၢ်ဝဲန့ၢ်စီၤထၢၣ်သၢ, ကဘၣ်ဝဲမ့ၢ်ကဆုၣ်ဝါန့ၢ်, ယဖုးသံနီၣ်ကနိးကစုာ်ဘၣ်သး, လီၤစၢ်ဒ်ပုၤတၢ်စံးဘၣ်ယၤ, ‘တနံၤအံၤနကမၤတၢ်မနုၤလဲၣ်’” န့ၢ်လီၤ.

“ယစံာ်ဖုထီၣ်လၢယလီၤမံခိၣ်, ယဟးတထီထီတလီၤလီၤလၢယမံအးပုၤ လီၤစၢ်မးဒ်ပုၤတၢ်လၢအတၢ်ကီၤထီၣ်ဒိၣ် ဆါနးမးအသိး, ယတသ့ၣ်ညါလီၤယသးလၢ ယမၤတၢ်မနုၤလဲၣ်န့ၢ်ဘၣ်. ယအိၣ်ဒီးလၢတၢ်သ့ၣ်ပိာ်သးဝးလၢယကဒီးဘျၢယသး ဒီးကွၢ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ ယကအံၣ်လီၤအါလီၤခရံၣ်လၢပုၤစီၤမ့ၢ်မဲာ်ညါ လၢတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုအပူၤန့ၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ခဲအံၤ တၢ်လဲၤလိာ်မၤအသးသတူၢ်ကလၢလၢယပူၤန့ၢ်လီၤ. တၢ်ကလုာ်လၢအကတီၢ်တၢ်

ဒီးယုနန့် မှဲဝဲပုဟ်တိုင်ခိန်ဖိခဲလက်အဒုန်အဒါ၊ ဒီးအဝဲနန့်ကူတိုင်သုတုဒုန်လဲင် ဆာကတီဝဲ နန့် ယတထံင်လအမှဲမုန်ကီလံင်နန့်ဘၣ်.

“တၢ်သံကွၢ်တဖၣ်ဟဲဟ်ထီၣ်တဘျးဖျၢၣ်ချသဒိး တဖျၢၣ်ဝံတဖျၢၣ် မကဒိကဒါယ သး၊ မသဘံၣ်ဘုၣ်ယသး တုဒုန်လဲင် ယဆိးကွဲးလၢနီၣ်ခိဒီးလၢနီၣ်သးနန့်လီၤ. အဝဲသံကွၢ် တၢ်ဒ်အံၤ, “နကဒိးဘျးနသးလၢထံ, တမ့ၢ်ဧါ. မ့ၢ်နသ့ၣ်ညါလၢ နမ့ၢ်ဒိးဘျးနသးတဘျီယီနန့် နဒီးနမါလၢနအံၣ်နန့်အဆာကထီၣ်တဘျီယီနန့်ဧါ. အဝဲအိၣ်ယုၣ်ဒီးနတသ့လၢနီတ ဘျီဘၣ်. မ့ၢ်နသ့ၣ်ညါလီၤနသးစ့ၢ်ကီးလၢနဖိလွံၤလၢနအံၣ်နန့် တကိးဘၣ်နလၢ ပါပါနီတ ဘျီလၢဘၣ် ဒီးတကွၢ်လၢနမဲၣ်နီတဘျီလၢဘၣ်နန့်ဧါ. နပုၤနဝဲၣ်မုၢ်ခွါတဖၣ်ကဟ်နလၢပုၤ သံအကျါ ဒီးအသုၣ်ကအုးအသးကအုးထီဘိဘၣ်နန့်ဧါ. နမၤနသးအာအာသီသီ ထဲထဲအံၤ လၢနဖိးနညၣ်နသ့ၣ်နထံအဖီခိၣ် ထဲထဲအံၤညါကဲမးနန့်ဧါ. နပုၤကလုာ်ဒုၣ်န ကသးဘၣ် အာနၤ ဒီးသးဟ့ၣ်နၤအါန့ၢ်လၢညါတက့ၢ်လီၤ. နၤအံၤနဒိၣ်ထဲၣ်ကွံၣ်နသးဒီးနပုၤကလုာ်နန့် လီၤ. လၢဟ်တိုင်ခိၣ်ချအံၤနသကိးတအိၣ်လၢဘၣ်. နကအိၣ်တုၢ်ထဲတစၢဧါ, နကလီၤထံၣ်လၢ ဝီၣ်လဲၣ်ပုၤလီၤ. နမံၤကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်. နတၢ်မံၤဟူသ့ၣ်ဖျါ, ဒီးနလီၤနလၢတဖၣ်ကမၤ သးဒ်လဲၣ်.”

“တၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်အံၤ တၢ်တုၣ်နအိၣ်လၢယပုၤ ဒီးမုၢ်ကီလံၢ်အတၢ်သံကွၢ်တဖၣ် အံၤသိၣ်မးလၢယနပုၤအဆိကတၢ်တဘျီ ဒ်မးလၢမဲၣ်သကိးမဲၣ်ဒီးမုၢ်ကီလံၢ်နန့်လီၤ. ယသ့ၣ် ဟးစၢ်သးဟးစၢ်, ဒီးလၢယခိၣ်န့ၢ်အပူၤတတြီၢ်လၢဘၣ်နန့်လီၤ. ယမံတန့ၢ်, ယအိၣ်တန့ၢ် လၢဘၣ်. ယသကိးလၢအိၣ်ဒီးယၤတဖၣ်, သ့ၣ်ညါတၢ်အံၤ ဒီးကျဲးစးမၤမုၢ်ယသးသပုၤ ပုၤ, ဟ့ၣ်စံၢ်ဟ့ၣ်ဘါယၤသပုၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တအိၣ်ထီၣ်နီတမံၤဘၣ်. ယချံးလီၤခိၣ်လ့ၢ် ခိၣ်, ယဘါထုကဖၣ်ဆူကစၢ်ယုၤ, ဘၣ်ဆၣ်မုၢ်ကီလံၢ်အတၢ်ထုးန့ၢ်ယၤနန့်အစံၢ်ဆူၣ်ဒ်လီၢ် လီၢ်လီၤ.”

အဝဲတဲဝဲ တၢ်မၤအသးတခါဝံတခါ တုၤလၢအကတၢ်တၢ်မၤအသးဒီးအိၣ်လဲၣ် နန့်လီၤ. အဝဲကဲထီၣ်မးပုၤဆါလၢနီၣ်ခိ ဒီးလၢနီၣ်သးတဘျီ, အဝဲလဲၤဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်အ အိၣ် လၢကတဲဘၣ်အိၣ်လၢ အဝဲဒီးဘျးအသးတသ့လၢဘၣ်နန့်လီၤ. တကတီၢ်ယီအဝဲနန့် နန့်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်အစၢတဂၤဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ် အသးစၢထီၣ်လၢကဘါထုကဖၣ် န့ၢ်ပုၤတစၢအံၤအစီ မ့ၢ်လၢကဒိးဘျးအသးလၢမုၢ်နၤအဝဲနန့်အယီလီၤ. တုၤအဝဲသ့ၣ်စးထီၣ် ဘါထုကဖၣ်တဘျီ တၢ်ဆိၣ်သနံးတဖၣ်နန့်ဟါမံၤကွံၣ်သတးဒီး လၢကလဲၤဘျီကုၤလၢကတ ဘျးထံလၢဘၣ်အလီၢ်နန့်, ဒ်အသ့ၣ်န့ၢ်ဖးသီတုၢ်လံအသိး, အဝဲဒီးဘျးအသးလၢထံ ဒီးအာၣ် လီၤအိၣ်လီၤကစၢ်ခရံၣ် ဒ်အသးဆၢန့ၢ်ဝဲလၢအခိၣ်ထံးအသိးနန့်လီၤ.

ပုၤဝဲအံၤကဲထီၣ်မးပုၤအုၣ်အသးလၢအစီအကမီၤအိၣ်တစၢ ဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်က ရၢကရိလၢ တၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်, အမဲရကၤအမံးရၢၣ်ကရၢလၢပုၤယုၤဖိအစီ နန့်လီၤ. အဝဲဆ့ၢ် အပုၤကလုာ် ပုၤအံၣ်စရုလးဖိအါဒ်အါစၢဆူတၢ်စုၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤ မ့ၢ်ရံၣ်အုၣ် ယုၣ်ရှုးနန့်လီၤ.

မ့ၢ်နထံၣ်ဘၣ်လံၤလၢမုၢ်ကီလံၢ်ကတီၤပျံၤကတီၤဖုးပုၤလၢအအံၣ်ဒ်ဒီးစုၢ်ယုၤအကလုာ် တဖၣ် လၢမ့ၢ်စုၢ်က့ၤန့ၢ်က့ၤတၢ်နန့် တၢ်ပိၣ်ထွဲအအာအသိကမၤအသးဒ်လဲၣ်နန့်လံၤဧါ. အဝဲ အံၤ မ့ၢ်ဒ်ဒ်သိးအမၤပျံၤသရၣ်ကီၣ်နဲးစလ့ၣ်အသိးလီၤ. မုၢ်ကီလံၢ်မၤပျံၤနၤဒ်သိးစီၤစီလူးမၤ ပျံၤစီၤဒၤဝံးအသိး ဒီးစၢဘလးမၤပျံၤနယုမယၤအသိးနန့်လီၤ. အဝဲမၤသ့ၣ်ထဲနန့်လီၤ. အ စုၢ်ဒ်အံၤ, (၁ ယါဟ့ၣ် ၄း၄) အစုၢ်ဒ်အံၤ, ပုၤအိၣ်လၢသ့ပုၤအိၣ်န့ၢ်ပုၤအိၣ်လၢဟ်တိုင်ခိၣ်အပူၤတ က့ၢ်လီၤ. ဝံးဒီး, (ရိမ့ၢ် ၈း၃၁ ယုၤမ့ၢ်အိၣ်လၢပစီၢ်ဒီးမ့ၢ်မတၢ်ကထီဒါပုၤတစၢလဲၣ်. ပျဲဒုၣ်ဒါ ထုးဖျဲးကွံၣ်နၤလၢတၢ်ဘၣ်ယုၤအသးဒီဖျိအတၢ်မၤပျံၤမဖုးတစုၤ. သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်, (၂တံၤမသ့း ၁း၇) အစုၢ်ဒ်အံၤ, ယုၤဟ့ၣ်လီၤပုၤလၢပသးသ့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ပသးဘၣ်ယးဒီးတၢ်စီတၢ်က မီၤ, ဒီးတၢ်အံၣ်တၢ်ကွံၢ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်စၢၢ်သးကျၢလီၤ. ပပၢ်လၢမူခိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အစုၤကတၢ်လီၤ ထုလီၤယိၣ်လၢပစီၢ်နန့်လီၤ. အယီအးလီၤနသးလၢအစုပုၤ, ဘၣ်ယိၣ်ပျံၤတၢ်တစုၤ. အိၣ်ဒီးကွၢ် တၢ်လၢကမၤဝဲတက့ၢ်. ပၢ်ယုၤသ့ၣ်ညါတၢ်အစုၤကတၢ်နန့်လီၤ.



တၢ်ဆိကမိၣ်အအာအသီဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်ကလၣ်တၢ်တဖၣ်

တၢ်အကတမံလၢအဟံၣ်ဖျါထီၣ် “မ့ၣ်ကီၤလံာ်အတၢ်လံာ်တၢ်လီ” န့ၣ်မ့ၣ်တၢ်ဆိကမိၣ် အအာအသီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်တၢ်မၤစ့ၢ်ကီးအသးဒီးန့ၣ်တဘျီဘျီ, ဝဲလၢနဘါထုကဖၣ်အခါ တၢ်ဆိကမိၣ်တစီတဆံၣ်ဘဲမၤဖၢၣ်နတၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်ဧါ. ဝဲနဘါတၢ်အခါ မ့ၣ်တၢ်အက့ၢ်အ စီၤလၢကူတဟံၣ်သီးတဟံၣ်ဟဲန့ၣ်တပျီၣ်လၢနတၢ်ထံၣ်အပူၤစ့ၢ်ကီးဧါ. မ့ၣ်နလဲၤဒီဖျါဘၣ်တၢ်ဆိက တီၢ်တတီၤတီၤလၢ နတၢ်ဆိကမိၣ်အပူၤပျဲၤဒီးတၢ်လၢအဆါသ့ၣ်ဆါသးလၢ ၁နသးဆါဘၣ်နသး ဒီးဆိၣ်သနံးမးနၤ, တၢ်ဆိကမိၣ်လၢနအဲၣ်ဒီးထူၣ်ဖျဲးထီၣ်ကွံာ်တၢ်မး, တၢ်ဆိကမိၣ်လၢသ့ၣ်က တာသးကတာ, တၢ်မၤသံမၤဝီ မ့တမ့ၢ် တၢ်မၤသံလီၤက့ၤသး တဘျီဘျီန့ၣ်ဧါ. တၢ်မ့ၢ်ကဲထီၣ် အသးဒီးန့ၣ်ဒီး သ့ၣ်ညါလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးန့ၣ်တမ့ၢ်အဘၣ်ထဲန့ၣ်တကၤဧါတစ့ န့ၣ်တ က့ၢ်.

နသ့ၣ်ညါလၢစီၤဝီလူးဝဲအယၤထီၣ် “ပျါမ့ၣ်အူ” မ့တမ့ၢ် မ့ၣ်ကီၤလံာ်အပျါ လၢမ့ၣ် အူကဲၤကပျါအစ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. ဝဲအံၤတၢ်သံကွၢ်အကါဒိၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲတထံၣ်, မ့ၢ်ယကစံးလၢမ့ၣ် ကီၤလံာ်အပျါမ့ၣ်အူဒီး တၢ်ဆိကမိၣ်တယၢ်အအာအသီ လီၤဆီလီၢ်အသး လၢက့ၢ်ဒဲလဲၣ်. တၢ်ဆိကမိၣ်အအာအသီန့ၣ် မ့ၢ်အဟဲကဲထီၣ်အသးလၢပသးကံာ်ပူၤ, ဒ်ယုၣ်ရှုးစံးဝဲ, (မးသဲ ၁၅:၁၉) အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, တၢ်ကူၣ်အအာအသီ, တၢ်မၤသံပူၤကညီ, တၢ်အဲၣ်ဘံးအဲၣ်ဘာ, တၢ် မၤကမၣ်မ့ၣ်ကမၣ်ခွါ, တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဘျီတၢ်, တၢ်အုၣ်အသးကဘျံးကဘျီ, တၢ်ဒုၣ်ဒုၣ်သ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်, ဟဲထီၣ်လၢပသးကံာ်ပူၤလီၤ. တၢ်ဆိကမိၣ်အအာအသီတဖၣ်အံၤ အိၣ်လၢနပၤအီၤ လၢနကစၢ်ဒၣ်နဲ သ့အကူၤပူၤ ဒီးတၢ်မ့ၣ်လၢသးခုအိၣ်သ့တစဲးတမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့မ့ၢ် ပျါမ့ၣ်အူ န့ၣ်ဟဲလၢတၢ်အချၢ ဒီးအိၣ်လၢနတၢ်စိတၢ်ကမိၣ်အချၢတနီၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်ထီၣ်ဒုးန့ၣ်စ့ၢ်ကီး လီၤ. တမ့ၢ်ထဲ နတၢ်အဲၣ်ဒီးဆိကမိၣ်တၢ်ဒ်အံၤတကလုာ်ဘၣ်, လၢနသးပူၤန့ၣ်နစ့ၢ်လီၢ်ဘၣ် အီၤန့ၣ်လီၤ.

သရၣ်ခါလံာ်စဖးကျၢၣ်အတၢ်အိၣ်မူကဲထီၣ်တၢ်လၢအမၤကပီၤထီၣ်ပမဲာ်န့ၣ်လီၤ. လဲၤ ဒီဖျါဘၣ်ဝဲတၢ်တစီတဆံၣ်ဘဲအတၢ်ထီၣ်ဒုးအတၢ်ဆိကမိၣ်အယံာ်အထၢ ဒီးဘူးတၢ်မးလၢတၢ် သ့ၣ်ဟးစီၤအကတီၢ်သတးဒီး, ခဲအံၤအတၢ်သံကွၢ်အိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ထွဲတၢ်အုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤဒၣ်လဲၣ် အစ့ၢ်လီၤ. (ပုၤခရံၣ်ဖိအနီၢ်အသးတစၤကသံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်ဒ်အံၤတကလုာ်သ့ဝဲလၢက့ၢ်ဒ် လဲၣ်) လၢခံကတၢ်အဝဲကတီၤခူသ့ၣ်တၢ်ဒီးအဖု လၢအမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်တစၤန့ၣ် လီၤ. အဖုသံကွၢ်အီၤတၢ်သံကွၢ်ယိယိဖိတထံၣ်, “မ့ၢ်တၢ်မ့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လၢတၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ်န့ၣ် အပူၤဧါ.” စဖးကျၢၣ်သးစံးဆၢအီၤ, “ဟၢၣ်အာ, ယသးဟ့ၣ်အီၤလီၤ.” ထဲန့ၣ်အဖုစံးဘၣ် အီၤ, “မ့မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီးမၤယုၣ်ဒီးအီၤနီတမံၤတစ့. ပၤယၢ်အီၤတစ့. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်န တၢ်ဘၣ်.”

တၢ်လၢမ့ၣ်ကီၤလံာ်န့ၣ်ကူၣ်တၢ်သ့ဒိၣ်မးလီၤ. အဝဲဖုံလီၤတၢ်ဆိကမိၣ်လၢနသးပူၤ ဒီး မၤဝဲဒ်သီးလၢအမ့ၢ်နတၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပၤယၢ်အီၤတစ့. မ့မ့ၢ်တစီၣ်လီၢ်အီၤဒီး သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်မ့ၢ်မတၢ်အိၣ်လၢအလီၢ်ခဲန့ၣ်တက့ၢ်. နတရံးကွံာ်နဒုၣ်နဒါအတၢ်စုကဝဲဆူအဝဲအ အိၣ်သ့ ဒီဖျါနဟံးန့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢတၢ်ဘျီထီၣ်ဘါထီၣ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နလီၤဇာ် ဒီးစီၤဘနီၤယၢ်လၢအစ့ၢ်န့ၣ်ဘီလၢအဒုၣ်အဒါအစုပူၤ “၂ ရှုမ့ၢ်အူလး ၂၃:၂၁ ဒီးအဝဲဒၣ်ကျီ ကွံာ်ပူၤအဲးကူပတူးဖိလၢအက့ၢ်အစီၤစ့ၢ်, ဒီးဘီအိၣ်ဝဲလၢပူၤအဲးကူပတူးဖိအစုပူၤတဘျီ, ဒီး လဲၤလီၤဝဲဆူအအိၣ်, အိၣ်ဒီးအနီၣ်ထီၣ်ဘီလၢအစုပူၤ, ဒီးမၤသံအီၤလၢအဘီဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတီၤလၢခံကတၢ်, ပုၤသ့ၣ်ဝဲဒ်သ့ၣ်ဧါ, ဝဲဒၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ, ဝဲဒၣ်တၢ်လၢတၢ်က တီ, ဝဲဒၣ်တၢ်တီတၢ်လီၤ, ဝဲဒၣ်တၢ်စီတၢ်ဆံၣ်, ဝဲဒၣ်တၢ်လၢတၢ်အဲၣ်အီၤ, ဝဲဒၣ်တၢ်ဟူ ထီၣ်သါလီၤလၢအစ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, တၢ်စ့ၢ်တၢ်ဝါလၢကပီၤမ့ၢ်အိၣ်, ဒီးတၢ်စံးပတြၢမ့ၢ် အိၣ်ဒီးဆိကမိၣ်လၢတၢ်တဖၣ်န့ၣ်အစ့ၢ်အကျီတက့ၢ်. (ဖံလံးပံ ၄:၈)

ဒ်န့ဆာ်သးဘၣ်အာတၢ်လၢ်လီၤဟံၣ်အသိးန့ၣ်, မ်ပတၢ်ဆိကမိၣ်အိၣ်လီၤဟံၣ်ယံၣ်တသ့ဘၣ်. တၢ်ဆိကမိၣ်အစ့ၤ အဘၣ်န့ၣ်တဟ့ၣ်တၢ်လၢ်လီၤတၢ်ဆိကမိၣ်အအာအသိးန့ၣ်ဘၣ်.

**တၢ်သးသပတီၣ်လီၤစၢ်, တၢ်သးလီၤဘျီ**

တၢ်သးသဟီၣ်လီၤစၢ်န့ၣ် ကမ့ၢ်သ့ၣ်သ့ၣ် “မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လံာ်တၢ်လီၤ” လၢအမၤဟးစၢ်တၢ်အဒိၣ်ကတၢ်ဒီးမၤဝဲသ့ထဲသိး ဒီးအဝဲထၢဖျိၣ်တၢ်စ့ၤတၢ်က့ၢ်ဘၣ်ထွဲတၢ်ယၤထီၣ်ထးတဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဘၣ်ဆိၣ်အာ, တၢ်သးဒုဒိ, တၢ်ဘၣ်ယိာ်ဘၣ်ဘျီ, တၢ်ဆိကမိၣ်အအာအသိးဒီးတၢ်ဆိကမိၣ်ကလူၤတၢ်တဖၣ်), အဝဲဘိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢတၢ်သးဟးစၢ်တဘျီယိာ်ဝဲ ဟံၣ်တုၢ်န့ၣ်ပုၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ကတံာ်သးကတံာ် ဒီးတၢ်မုၢ်လၢတအိၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢအပူၤကွံာ်န့ၣ်ဇၢလီၤဇၢတဖၣ်အပူၤ ယူၤအပူၤကလုာ် ဘၣ်သဏါဒီးတၢ်သ့ၣ်ဟးစၢ်သးဟးစၢ်လၢအနီၣ်ကစၢ်န့ၣ်လီၤ. နကကမၤမၤသ့ၣ်သ့ၣ် ဝဲလၢနထံၣ်ဘၣ်လၢ ပုၤကွဲးထါသးဝံၣ်ဒီး တၢ်မၤဖိစိၤပီလူးလဲၤဒီးဖျိၣ်တၢ်သ့ၣ်ဟးစၢ်သးဟးစၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒိကန့ၣ်ကွၢ်အတၢ်ကတိၤအဖျါတက့ၢ်.

*လၢတၢ်ကီၢ်တၢ်စၢ်အမုၢ်န့ၣ်ယယုယု, ယစ့ၤအိၣ်ယုာ်ထီၣ်အသးလၢမုၢ်န့ၣ်, ဒီးတလီၤဘျီဘၣ်. ယသးညိ ကွံာ်တၢ်မၤမ့ၢ်ထီၣ်က့ၢ်အီၤလီၤ. ယသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၢ်ယု, ဒီးယသ့ၣ်ကီၢ်သးစၢ်လီၤ. ယဆိကမိၣ်တၢ်ဒီးယသးလီၤဘျီဝဲလီၤ. နဟံးယာ်ယမဲာ်လၢတၢ်ဆိးသီအပူၤလီၤ. ယသ့ၣ်ကနိးယသးကနိးဒီးယကတိၤတၢ်တသ့ဘၣ်. စံးထီၣ်ပတြၢၤ ၇၇:၂-၄*

*ပုၤသ့ၣ်ဝဲာ်သ့ၣ်စၢ, ပသးတအိၣ်ဘၣ်လၢသုကသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်လၢအဘၣ်ပုၤလၢအစံး, လၢပဘၣ်တၢ်နးကဲာ်ဆိးတုၤပဒီးတကဲဘၣ်တုၤဒၣ်လဲၣ်ပတမုၢ်လၢလၢဘၣ်လၢပကမူဘၣ်. ၂ကန့ၣ်သ့ၣ် ဘးစ*

လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်စံၣ်စိၤတဲစိၤတဲစိၤအပူၤန့ၣ် အဒိအတဲာ်အိၣ်ဝဲအါခါ ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်ဟးစၢ်သးဟးစၢ်, ဝဲလၢယၢၣ်ဒိဖျါလၢအမုၢ်အဲကလံးပုၤအမံၤဟ့ၣ်သ့ၣ်ဖျါ, လၢအကွဲးထါ ဒီးတၢ်သးဝံၣ်တစၢ, အတၢ်အိၣ်မူဒိတကတီၢ်န့ၣ်ဘၣ်သဏါဒီးတၢ်သ့ၣ်ဟးစၢ်တၢ်သ့ၣ်လီၤဘျီတၢ်သးလီၤဘျီန့ၣ်လီၤ.

ခါလိၣ်စၢကွၢ်စံးဝဲဒၣ်, “ယၤ, လၢပုၤစၢမဲလၢာ်အကျါန့ၣ် ယမုၢ်ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်လီၤဘျီတၢ်သးလီၤဘျီအနးကတၢ် တဘျီဘၣ်တဘျီန့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်ဟးစၢ်တၢ်သးဟးစၢ်, တၢ်သ့ၣ်လီၤဘျီသးလီၤဘျီအနးကတၢ်န့ၣ် ယမုၢ်လၢလၢအသုတဘၣ်သ့ ဒီးကဲထီၣ်ပုၤယာ်ဘၣ်ယာ်ဖျါယၢနီၣ်တစၢတစၢန့ၣ်လီၤ.

အယိပထံၣ်ဘၣ်လၢယူၤအပူၤစၢမုၢ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီး တၢ်တပျဲပုၤအီၤလၢတၢ်သးလီၤဘျီန့ၣ်ဘၣ်. ပုၤကီးစၢဒဲးအသ့ၣ်လီၤဘျီဘျီဝဲတဘျီဘၣ်တဘျီန့ၣ်လီၤ. တနီၤန့ၣ်ဘၣ်ဝဲအဆၢဒုးန့ၣ်ပုၤအစၢတဖၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဒ်န့ၣ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်ကဟံၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်အံၤ, “မ့ၢ်ပကဘၣ်မၤဘၣ်တၢ်သးလီၤဘျီတမံၤအံၤဒ်လဲၣ်” န့ၣ်လီၤ.

အဒိထံးကတၢ်န့ၣ် ပကဘၣ်သ့ၣ်ညါ လၢတၢ်မၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤလဲၣ်. တၢ်သးလီၤဘျီန့ၣ်အိၣ်ဝဲလဲၣ်ကလုာ်လီၤ. တၢ်သးလီၤဘျီ တတမံၤ န့ၣ်ဟဲကဲထီၣ်အသးလၢတၢ်ဖိးတၢ်ညါအက့ၢ်အစၢ (နီၣ်ဒိက့ၢ်စၢမၤတၢ်တဘၣ်လီၤဘၣ်စးဘၣ် အဒိ ဟီၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ် စၢလၢနီၣ်ဒိအပူၤမၤတၢ်တဖိးလီၤဘၣ်). တၢ်သးလီၤဘျီခံမံၤတမံၤ န့ၣ် ဟဲကဲထီၣ်အသးလၢတၢ်အိၣ်သးအဖီဒိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး တၢ်အိၣ်မူအတၢ်စ့ၤတဖၣ်ထုးလီၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သးလီၤဘျီတ

နှီး နှင့်ဟဲကဲထိုင်အသးဘဉ်ထွဲလၢတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်သးလီၤဘျါလၢခံကတၢ်တခါန့ၣ် မ့ၢ်အဟဲခီဖျါလၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤတီတီန့ၣ်လီၤ. ပှၤတၢ်ကသ့ၣ်ညါ တၢ်သးလီၤဘျါဖဲလဲၣ် တကလုာ်ဘဉ်အိၤန့ၣ်ကကီၤစီဒီန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်န့ၣ်သက့ၣ်န့ၣ်ဒီး ကစၢ်ယုၤအၢၣ်လီၤလၢကဟ့ၣ် လီၤတၢ်ကူၣ်သ့ဆူပှၤတၢ်ကလၢလၢအယုထီၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (ယၤကီၢ် ၁:၅ ဒီးသ့ဝဲသ့ၣ် တၢ်ကၤန့ၣ်, န့ၣ်တၢ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့အလီၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဒီး, မ်အယုလၢယုၤ, လၢအဟ့ၣ်တၢ်ညါလၢ ပှၤခဲလၢာ်...) တုၤပသ့ၣ်ညါဟဲကဲထိုင်သးအထံအခံဒီး ဆူညါတကတီၢ်မ့ၢ်ပကကူၤစါအိၤန့ၣ် လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်ဖဲးတၢ်ညဉ်ဒီးအကသံၣ်ခိၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ဒၣ်ကသံၣ်ဖိၣ်ကသီဖိၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်အ ဟဲကဲထိုင်အသးလၢတၢ်အိၣ်အသးဒီး, တၢ်ကကူၤဒါအိၤလၢလံာ်စီဆုံအကျဲၣ်လၢနတၢ်အိၣ်အ သးဒီးနတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ယုၤအဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဟဲကဲထိုင်အသးလၢတၢ်ဒဲးဘးဒီး, ကလိၣ် ဝဲတၢ်ဝီၤယၢ်လီၤက့ၤသးန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်အဟဲကဲထိုင်လၢမ့ၢ်ကီၤလံာ်အယီၤန့ၣ်ဒီး, ထဲဒၣ်တၢ်စုက ဝဲလၢအမ့ၢ် ကစၢ်ယုၤအကလုာ်ကထါဒီးတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ် အဘျူးကအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢညါန့ၣ် ကသံၣ်မၤဘျါတၢ်သးဟးစါအိၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ. ဝံလယၢၣ်ခီဖျါ ဖဲလၢအသး ဟးစါ, အိၣ်လၢသးတၢ်ခဲးတၢ်နၤ, ဘူးတ့ၢ်မးလၢကမၤသံလီၤက့ၤအသးအခါန့ၣ် ဘဉ်တၢ်ထု ကဖၣ်န့ၣ်အစါလၢအသးကိးလၢအသးတီဒီးအိၤတၢ်လၢ လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်သရၣ်ကီၢ်န့ၣ်ထၢၣ်ဒ် သိးကထူၣ်ဖျဲးထီၣ်လၢတၢ်အိၣ်သးအဝဲန့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်ဖိၣ်န့ၣ်ကကဲဘျူးကစီဒီဘဉ်ဆၣ်နပာ် တ့ၢ်ကစၢ်ယုၤအကလုာ်ကထါဒီးတၢ်ထုကဖၣ်တသ့ဘဉ်. လၢယၤတၢ်က ယတၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်, တၢ်သ့ၣ်ဟးစါသးဟးစါအံၤ ဟဲကဲထိုင်အသးအခါထံးခိၣ်ဘိကအိၣ်ဝဲကစီဒီ, ဘဉ်ဆၣ်မ့ၢ် ကီၤလံာ်အတၢ်မၤန့ၣ်ဟဲဒၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီ, တၢ်သ့ၣ်လီၤဘျါသးလီၤဘျါတဖၣ် န့ၣ် ဟဲကဲထိုင်အခါထံးခိၣ်ဘိအိၣ်ဒ်လဲၣ်သန့က့, တၢ်ကဘဉ်ကူၤစါအိၤလၢတၢ်အိၣ်သကိး အိၤလၢကစၢ်ယုၤအကလုာ်ကထါဒီးတၢ်ထုကဖၣ်အါအါန့ၣ်လီၤ.

ဖဲန့ၣ်ဘဉ်တၢ်ဒီးယၢနၤလၢတၢ်သ့ၣ်ဟးစါ, တၢ်သ့ၣ်လီၤဘျါသးလီၤဘျါနးနးကလဲၣ်အ ခါန့ၣ်, သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်လၢ, “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, သ့ၣ်ညါလၢသ့ၣ်ဒီးပှၤဝဲၣ်ခဲလၢာ်ဘဉ်တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်တမံၤ

ယီအံၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢလီၤ. (၁ပုး၅:၉). တမ့ၢ်ဘဉ်သ့ဘဉ်တၢ်လုပစီလၢအတဘဉ်ဒီးဘဉ်ပှၤက ညီဘဉ်. ဒီးယုၤမၤဝဲလၢအကလုာ်တီသတးဒီး, တၢ်လုပစီလၢအဆူၣ်ကဲာ်ဆိး, လၢသ့ဒီးတကဲ ဘဉ်န့ၣ်, တဒူးဒီးဘဉ်သ့ဘဉ်. မ့ၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်လုပစီအပူၤ, ကမၤ

ထီၣ်ကျဲၣ်ဒ်သိးသုကပူၤဖျဲးလၢအိၤလီၤ. (၁ကရံၣ်သူး ၁ဝး၁၃). သုတန့ၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်လံာ် တၢ်လီၤလၢအစံးဝဲလၢတၢ်မ့ၢ်လၢတၢ်အိၣ်လၢဘဉ်န့ၣ်တစ့. မၤကတၢ်ကံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်ခဲ အံၤတက့ၢ်. ကွၢ်ထီၣ်တၢ်ဆူကစၢ်အအိၣ်, ကိးထီၣ်အမံၤ, ဆၢထၢၣ်လၢအကလုာ်ကထါ “ထုက ဖၣ်တက့ၢ်” အဖီခိၣ် ဒီးယုၤကညးပှၤအစၢ်လၢကထုကဖၣ်လၢနစီၢ်စ့ၢ်ကိးတက့ၢ်. ယုၤတၢ်ဟ့ၣ် ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးလၢနီၢ်သးတကမၤခီဖျါတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် မ့ၢ်တမ့ၢ် လၢတံၤသကိးခရံၣ်ဖိ လၢအတၢ် လဲၤခီဖျါအိၣ်တဖၣ်အအိၣ်တက့ၢ်. ဒီးလၢအကတၢ်န့ၣ်, သ့ၣ်ညါလၢ, “ဒီးတၢ်ယုၤတၢ်ဖိးအက စၢ်န့ၣ်, ကမၤသဘျူးမ့ၢ်ကီၤလံာ်လၢသ့ၣ်အဖီလၢချၢသဒဲးလီၤ. (၁ ကရံၣ်သူး ၁၆:၂၀).

ခဲအံၤမံပကဆိကမိၣ်ထီၣ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်အတၢ်မၤထီဒါပှၤအကတၢ်တကလုာ်လၢအမ့ၢ် , “တၢ်လုပစီ”တက့ၢ်.

**အဆောဒ်နိဂ္ဂံ ၄  
တင်္ဂလုပဇ္ဇိ**

ကီုသုသးတကွာ် ဆိးသီတကွာ် အစုာ်ဒ်အံ၊ ဒ်ခွဲယုာ်ကညီု ရှုာ်ရှုာ်အသိးန့ၣ်၊ သု  
ဒုၣ်သုဒါမုၣ်ကီုလံာ်ဟးဂုၤဟီးဒီးယုပုၤလၢအကယုာ်လီုဝဲလီု. အိၣ်စၢာ်အိၣ်ကျါလၢ  
တၢ်န့ၣ်အပူၤဒီးတြီုအဝဲဒုၣ်တကွာ်. အစုာ်ဒ်အံ၊ သုသုၣ်ညါလၢသုဒါပုၤဝဲလံာ်ဘၣ်  
တၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်တမံၤပီၤအံၤလၢဟီၣ်ဒိၣ်ချၢလီု. ၁ပုးတရူး ၅း၈-၉

မုၢ်ကီုလံာ်အတၢ်ဖိးတၢ်မၤ လၢအမံၤဟူလၢအအာကတၢ်န့ၣ် မုၢ်အတၢ်လုပဇ္ဇိပုၤဟီၣ်  
ဒိၣ်ဖိန့ၣ်လီု. တၢ်လုပဇ္ဇိန့ၣ်မုၢ်တၢ်မၤန့ၣ်တၢ်ခွဲတၢ်ယာ်အကျဲ လၢကမၤတၢ်အတၢ်သိန့ၣ်လီု.  
မုၢ်စုာ်ကီးတၢ်လၢအဘၣ်ညါန့ၣ်ပုၤကညီု, ပုၤခရံၣ်ဖိ, ကမုၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိခဲလၢာ်လီု. ဘၣ်ဆၣ်လၢပုၤ  
ခရံၣ်ဖိအဖိဒိၣ်န့ၣ် မၤဝဲဆူၣ်ဒိၣ်တကွာ်လီု. အဝဲသုၣ်ညါဝဲဒုၣ်လၢ အဝဲထုးလီုပုၤခရံၣ်ဖိမုၢ်န့ၣ်  
တၢ်မၤန့ၣ် အဝဲထုးလီုတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်တစး ဒီးဒုးဘၣ်ဒုၣ်ဒွဲၣ်ဘၣ်ကစၢ်ခရံၣ်အမံၤစုာ်ကီးန့ၣ်  
လီု. ဒ်စီၤဒၤဝဲမၤတၢ်ဒဲးဘးဒီးနီၣ်ဘၢသရူၤဘၢ ဒီးကဲထီၣ်တၢ်ခွဲတၢ်ယာ်ဖးဒိၣ်လၢကစၢ်ယုၤအ  
ဒုၣ်အဒါအစီၤ လၢကကတီၤတၢ်ထီၣ်ဒါတၢ်စီၤတၢ်ဆုံတၢ်မၤအသိးန့ၣ် မုၢ်တၢ်တမံၤပီၤကဲထီၣ်အ  
သးဖဲပုၤခရံၣ်ဖိမၤဘၣ်တၢ်ဒဲးဘးအခါန့ၣ်လီု. တၢ်အဝဲအံၤ, မုၢ်ကီုလံာ်အတၢ်ပညိၣ်တခါ  
န့ၣ် မုၢ်လၢကလုပဇ္ဇိပုၤစုာ်ကွၢ်န့ၣ်ကွၢ်တၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီု. အတၢ်ဆိကမိၣ်ခံမံၤတမံၤန့ၣ် မုၢ်လၢ  
အသးဟ့ၣ်န့ၣ် ဒီးအဲၣ်ဒီးမၤဟးစီၤန့ၣ်လီု. အဝဲသုၣ်ညါဝဲလၢ, “တၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်တုၤ အလၢ  
ထီၣ်ပုၤထီၣ်ဒီး, ဆိးစၢ်တၢ်သံလီု. ယၤကီၢ် သး၁၅” န့ၣ်လီု.

ဖဲစီၤပုးတရူးဒိလီုမုၢ်ကီုလံာ်, “ဒ်ခွဲယုာ်ကညီု ရှုာ်ရှုာ်အသိးန့ၣ်, သုဒုၣ်သုဒါမုၢ်ကီု  
လံာ်ဟးဂုၤဟီးယုပုၤလၢကယုာ်လီုဝဲလီု. ၁ပုးတရူး ၅း၈” န့ၣ်, အဝဲဆိကမိၣ်ဝဲမုၢ်ကီုလံာ်အ  
တၢ်မၤလၢကလုပဇ္ဇိပုၤကညီုန့ၣ်လီု. ပုၤလုပဇ္ဇိတၢ် အတၢ်ပညိၣ်မုၢ်ဝဲ ကမၤသံတၢ်ဒီးကမၤဟး

စီၤတၢ်အယီု, ပဟ်အိၣ်ဖျိၣ်တသ့ဘၣ်. မုၢ်တၢ်ပိပကဘၣ်ကီုပသး ဒီးဆိးသီ လၢပကမၤဆါ  
မုၢ်ကီုလံာ်အတၢ်အတၢ်သီတဖၣ်န့ၣ်လီု.

**တၢ်သုၣ်ညါတင်္ဂလုပဇ္ဇိ**

တၢ်အဒိၣ်ထံးကတၢ်တမံၤ လၢပကဘၣ်မၤ ဖဲလၢပဘၣ်တၢ်လုပဇ္ဇိအခါန့ၣ် မုၢ်ပက  
ကျဲးစးဒ်သိးပကသုၣ်ညါန့ၣ်လၢ အမုၢ် တမုၢ်တၢ်လုပဇ္ဇိန့ၣ်လီု.

မုၢ်ကီုလံာ်အတၢ်သုတမံၤန့ၣ် မုၢ်အဘူသံဒီးဆုၢ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီု. အဝဲပျီၣ်လဲအသးသု  
မးတုၤဒုၣ်လဲာ် ပုၤလၢအဒီးဘၣ်တၢ်လုပဇ္ဇိတၢ်မၤန့ၣ် သးသပုၤဘၣ်အသးဒီး တသုၣ်ညါလၢတၢ်  
မၤအသးဒီးအိၣ်အနီၣ်ကီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီု. ဒ်ပုၤတခွဲအိၣ်ထူလံၤညၣ်တၢ်မၤန့ၣ် သုၣ်ညါဝဲတၢ်ဆါက  
တီၢ်မတၤန့ၣ် ကဘၣ်သုတခွဲဆၣ်မနုၤလၢညၣ်မနုၤတကလုာ်လဲာ်အစီၤ အသိး မုၢ်ကီုလံာ်  
သုၣ်ညါန့ၣ်တၢ်လီုတူၣ်လီုကတၢ်အိၣ်ဖဲလဲာ်တတီၤ ဒီးအဝဲမၤဝဲအတၢ်မၤဖဲ တၢ်လီုဖဲတၢ်လီု  
တူၣ်လီုကတၢ်အိၣ်ဝဲန့ၣ်လီု. အဝဲဖျါဒ် တၢ်ကပီၤအမူဒိၣ်ကလုးအသိး, ဒ်မုၢ်ကနီၤဒိၣ်တၢ်ယံ  
လၢမးလၢအသုၣ်ဟးစီၤသးဟးစီၤတၢ်မၤအသိးသု, ဒ်အမုၢ်နကျိၣ်စုအတၢ်စုာ်ကီၢ်အစၢသု, မုတ  
မုၢ် နတၢ်ဒိၣ်တၢ်တၢ်တၢ်တၢ်တၢ်အတၢ်စံးဆါသုဝဲစုာ်ကီးလီု. အတၢ်သုတၢ်ဘၣ်တဖၣ်နယၤ  
ထီၣ်တကတၢ်ဘၣ်. စီၤပီၤလုးယၤထီၣ်မုၢ်ကီုလံာ်အတၢ်ဘူတၢ်ဆုၢ်ဖဲအကွဲးန့ၣ်ပုၤကရံၣ်သုးဖိ  
အလံာ်န့ၣ်လီု. အဝဲစံးဝဲဒုၣ်, “ဘၣ်ဆၣ်ဒီးဒ်စုာ်လီုန့ၣ်နီၣ်အိၣ်အုၤလၢအတၢ်လီုတၢ်ဂုၤ အပူၤအ  
သိးန့ၣ်, ယ ဘၣ်ယီၢ် လၢတၢ်က မၤဟးစီၤ ကွံာ် သု သးလၢတၢ် တီတၢ်လီု ဘၣ်ယး ဒီးခရံၣ်  
လီု. (၂ ကရံၣ်သုး ၁၁း၃).

တၢ်လုတၢ်ပဇ္ဇိန့ၣ်အါစုအါဘျီ ပကသုၣ်ညါအိၣ်အစီၤကီၢ်သနာ်က့, နစံးဝဲသုလၢန  
ဘၣ်တၢ်လုပဇ္ဇိဖဲတဘျီလၢလံာ်ဖဲလၢ, နဘၣ်ကွၢ်ဆၣ်မဲာ်ဒီးတၢ်အိၣ်သး လၢနသုၣ်ညါလၢနလိာ်  
ဘၣ်တၢ်သုၣ်ဆးသးဆးအခါမုၢ်စုၤ, လၢနကဘၣ်အာၣ်လီုမၤထွဲတၢ်အခါမုၢ်စုၤ, မုတမုၢ်တဒိ  
ကျဲတဘီဘီလၢနကလဲကဟ်ကွံာ်ယုၤအကလုာ်ကထီၣ်အခါန့ၣ်လီု.

**တၢ်ဟးဆွဲးတၢ်လုပတီ**

တၢ်မၤယုၤဒီးတၢ်လုပတီကျဲအကတဘိန့ၣ် မ့ၢ်နကကျဲးစးကျဲအဘိဘိလၢနကဟး ဆွဲးအိၣ်န့ၣ်လီၤ. နပဒုၣ်ဟးဆွဲးတၢ်လုပတီ ဒီဖျါတၢ်ယုဘါထုကဖၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. ယုၣ်ဂျူးစံးဝဲ ဒၣ်, “ဒ်သီးသုသုတလဲၤန့ၣ်ဆူတၢ်လုပတီအပူၤတစ့ၤဒီး ဆိးသီဒီးဘါထုကဖၣ်တၢ်ကက့ၢ်. သး တမံၤအသးအိၣ်တၢ်, မ့ၢ်တၢ်ဖံးတၢ်ညၢ်အစၢ်အဘါစၢ်လီၤ. (မးသဲ ၂၆:၄၁). ကျဲခဲဘိတဘိ န့ၣ်ဒီဖျါနကထံၣ်လီၤက့ၢ်နသးဖျါဖျါဖျါန့ၣ်လီၤ. အဒီပညီန့ၣ် နကထံၣ်လီၤက့ၢ်နတၢ်စၢ်စၢ်ဘါ စၢ်တဖၣ်ဝံၤဒီး အိၣ်စီၤစ့ၤဒီးတၢ်လၢအဖျါလၢကကဲတၢ်ကီတၢ်ခဲလၢနဂီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နတၢ်စ့ၢ် ကီမ့ၢ်အိၣ်ဘၣ်ထွဲတၢ်မ့ၢ်ဖံးမ့ၢ်ညၢ်အတၢ်ဒီးဘးန့ၣ်, နကဘၣ်ကျဲးစးသပုၤပုၤလၢတၢ်သ့တၢ် ဘၣ်အိၣ်ဒီးန့ၣ်အလၢာ် လၢနကဟးဆွဲးကယဲၢ်တၢ်လၢအမၤလီၤယံၤန့ၣ်သ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ် သ့ၣ်သ့ၣ်အဒီပညီကထီၣ်လၢနကဘၣ်အိၣ်ယံၤဒီးပုၤတစ့ၤမ့ၢ် မ့ၢ်တမ့ၢ် ပုၤတဖုဖု ဒ်ပစံးတၢ်အ သီးတၢ်ညၢ်ဖဲသးညီအမူးတခါခါ(တၢ်စီၤမ့ၢ်, ကွဲၤဟူဖျါအတၢ်ရဲၣ်လီၤတခါခါ, လံာ်လၢတၢ်ဟ် လီၤဝဲလၢလံာ်အစီထီၣ်တခါခါ)သ့ၣ်သ့ၣ်လီၤ. နတၢ်စ့ၢ်ကီမ့ၢ်ဘၣ်ထွဲလၢ သံးဇီၤစၢ်ဇီၤ မ့ၢ် တမ့ၢ်ကသံၣ်မူၤဘိးတခါခါန့ၣ် နကဘၣ်ဟးဆွဲးပုၤကညီတဖၣ်, တၢ်လီၢ်တဖၣ်, ဒီးတၢ်အိၣ်အ သးလၢကကဲထီၣ်တၢ်လုပတီလၢ နကလီၤဘၣ်လၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီဝဲအံၤန့ၣ်အိၣ် လၢနတၢ်စၢ်စၢ်ဘါစၢ်လၢအကွီၤအကတခါလၢလၢသ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဝဲန့ၣ်တဖၣ်ဒၣ်လဲာ်, န မ့ၢ်ထံၣ်လီၤနသးလၢနအိၣ်ဘၣ်ဒီးလၢတၢ်လုပတီအကွီၤပူၤ, ဒ်စီၤယံၤသးအိၣ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်သး လၢ စီၤဝီၣ်တံၤပၤအမါအသီးန့ၣ်, ကျဲထဲတဘိဇီၤလၢနကဘၣ်မၤန့ၣ်, ထူးထီၣ်ယုၢ်ဒ်စီၤယံၤသး အသီးန့ၣ်လီၤ. တုၤနသ့ၣ်ညါလီၤနသးလၢ နဘၣ်တၢ်လုပတီကသ့ဝဲလဲာ်တတီၤလံာ်န့ၣ် မ့ၢ်ဒီၣ် ခါတခါဆူတၢ်မၤန့ၣ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ. သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်, “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ပုၤလၢအဆိကမိၣ်လၢအအိၣ် ဆာထၢၣ်န့ၣ်, ဒ်သီးအသုတလီၤယံၤတစ့ၤဒီး, မ်အပလီၢ်အသးတက့ၢ်”. (၁ကရံၣ်သူး ၁၀း ၁၂) လဲန့ၣ်အိၣ်လၢတၢ်လုပတီအကွီၤပူၤတစ့ၤ, မ့ၢ်တခါ, “မ့ၢ်န့ၣ်ဒ်ပူၤအပူၤကညီစၢ်, ယုၢ်ပူၤ ဖျဲးကွံာ်တၢ်န့ၣ်တဖၣ်တက့ၢ်. ဒီးလူၤတၢ်တီတၢ်လီၤ, တၢ်ယူးယီၣ်ယူး, တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်, တၢ်အိၣ်

တၢ်ကွံာ်, တၢ်ဝဲသးစ့ၤ, တၢ်ညၢ်စ့ၤသးစ့ၤ, သ့ၣ်တဖၣ်တက့ၢ်. တၢ်န့ၣ်အတၢ်ဒုးလၢအစ့ၤန့ၣ်, ဒုး တက့ၢ်. စ့ၢ်ဟံးန့ၣ်တၢ်မူအထူအယီာ်တက့ၢ်. (၁ တံၤမသး ၆:၁၁-၁၂).

**တၢ်မၤန့ၣ်တၢ်လုပတီ**

တၢ်ကစီၣ်အမ့ၢ်ထဲတမံၤဇီၤ ဝဲဒုးဒီးဘၣ်တၢ်လုပတီအခါန့ၣ်, မ့ၢ်ပမၤန့ၣ်တၢ်လုပတီသ့ ဝဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢပကဘၣ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. ဝဲန့ၣ်ဟူၤ, နကွၢ်ပုၤခရံၣ်ဖိ တနီၤန့ၣ်, တၢ်ကဖျါဘၣ်န့ၣ်လၢတၢ်မၤန့ၣ်တသ့ဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ, ဒီးတၢ်ကွၢ်လီၤတဖျါဒိၣ်ခဲဝဲ အံၤမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးပုၤခရံၣ်ဖိအတၢ်လဲၤဒီဖျါအကျါတခါန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်န့ၣ်သက့ဒ်န့ၣ်ဒီး တၢ်လၢကလဲၤ တလၢကွံာ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီန့ၣ်တအိၣ်နီတခါဘၣ်. လံာ်စီဆွဲးဘၣ်ပုၤလၢပမၤန့ၣ်တၢ်သ့လီၤ. ပုၤ တၢ်မၤဖိစီၤယံၤဟၣ်စံးဝဲဒၣ်, “ယဖိဆံးသ့ၣ်စၢ်, တၢ်တဖၣ်အံၤယကွဲးန့ၣ်သ့, ဒ်သီးသုသုတမၤ တၢ်ဒီးဘးတစ့ၤ”. (၁ယါဟၣ် ၂:၁). စီၤယံၤကီာ်အလံာ်အဆၢဒိၣ် ၄အဆၢဖိ ၇-၈ န့ၣ်သိၣ် လိပုၤလၢပကမၤန့ၣ်တၢ်ဒ်လဲာ်န့ၣ်လီၤ. “မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဟ်သုသးလၢယူးအဖီလၢတက့ၢ်. ထီဒါမ့ၢ်ကီၤလံာ်တက့ၢ်. ဒီးကယုၢ်ထီၣ်ကွံာ်လၢသ့အိၣ်လီၤ. သးဘူးသုသးဆူယူးအအိၣ်တ က့ၢ်, ဒီးကသုးဘူးအသးဆူသ့အိၣ်လီၤ. (ယါကီာ် ၄:၇-၈).

တၢ်မၤန့ၣ်စးထီၣ်အသးလၢ, တၢ်ဟ်လီၤသးလၢယူးအဖီလၢလၢာ်လၢာ်ဆုဆုန့ၣ် လီၤ. ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်ကစၢ်လၢပတၢ်အိၣ်မူအပူၤန့ၣ်, ကမ့ၢ်မးတၢ်ကီတၢ်ခဲဒီးဒိၣ် လၢပကမၤန့ၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တမ့ၢ်ဘၣ်တခါ န့ၣ်တၢ်သ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တုၤပဟ်လီၤလံာ်သး လၢယူးအဖီလၢဝံၤဒီး မ့ၢ်ပထီဒါမ့ၢ်ကီၤလံာ်န့ၣ်လီၤ. ပထီဒါမ့ၢ်ကီၤလံာ်စံးတၢ်န့ၣ် မ့ၢ်ပဆၢ ထၢၣ်သဏာ်ထီဒါအိၣ်လၢကစၢ်ယူးအတၢ်စုကဝဲလၢယူးဟ့ၣ်လီၤဟ်ပုၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စုက ဝဲဒါဒိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ကစၢ်ယူးအကလုာ်ကထါန့ၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ဟံၤဆၢအိၣ်ဒီး, တုၤအဆၢကတီာ်ဘၣ် န့ၣ်, မ့ၢ်ကီၤလံာ်ကယုၢ်ကွံာ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢ မးသဲ ၄:၁-၁၁ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ အပာ်ဖျါထီၣ် ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်မူအတၢ်ယံၤတၢ်လၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်ဒုၣ်တၢ်အိၣ်အနံၤ

လွှာဆံဒီးအနုလွှာဆံအလီခံ မုၣ်ကီလံလံပဲဆူအအိၣ်ဒီးစံးဘၣ်အံ၊ “နမ့မ့ၣ်ယျာအဖီခါဒီး၊ စံးတၢ်ဒ်သီးလၢၣ်တဖၣ်အံကကဲထီၣ်ကိၣ်တက့ၢ်.” ဖဲအံကစၢ်ခရံၣ်မၤတၢ်တမံးပီၤလၢအမၤပ မၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲထီဒါဝဲမုၣ်ကီလံလံလီၤ. ထီဒါဝဲလၢကျဲၣ်လဲၣ်. ထီဒါဝဲလၢကစၢ်ယျာအကလုာ် ကထီၣ်န့ၣ်လီၤ. “တၢ်ကွဲးအသး၊ ပုၤကညီကမူဝဲထဲလၢကိၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်လၢကယံၣ်တၢ်က တီၤလၢအဟဲထီၣ်လၢယျာအထးခိၣ်လီၤ. မးသဲ ၄:၄” မုၣ်ကီလံလံပဲစီကွၢ်တဘျီလၢလံၣ်န့ၣ်, က စၢ်ယုၣ်ဂျူးခရံၣ်မၤဆၢအံလၢကစၢ်ယျာအကလုာ်အတၢ်ကတီၤလီၤ. ပကဘၣ်မၤဒီးတၢ်လုပစီဒ် ကစၢ်ခရံၣ်မၤဆၢဝဲလၢကစၢ်ယျာအတၢ်ကတီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲမုၣ်ကီလံလံလုပစီနုၤ လၢနကကွၢ်ကဒါ ကွၢ်ဆူနုၤလၢလံလံလံတဘျီလၢလံလံန့ၣ်, ဩဆၢအံလၢ (၂ကရံၣ်သူး ၅:၁၇) , “ပုၤတစၢၤ စၢၤမ့ၢ်အိၣ်လၢခရံၣ်အပူၤဒီး, မ့ၢ်အမ့ၢ်တၢ်တ့အသီလီၤ. တၢ်လီၤလံၤတဖၣ်ပူၤကွံာ်ဝဲ, ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်ခဲလၢာ်ကဲလၢအသီလံ”. (ရိမုၤ ၆:၁၁-၁၂), “ဒ်န့ၣ်အသီး, ပာ်သုသးလၢဖဲဒ်အဘၣ်ယး ဒီးတၢ်ဒဲးဘးန့ၣ်သုမ့ၢ်ပုၤသံ, မ့မ့ၢ်ဖဲအဘၣ်ယးဒီးယျာန့ၣ်သုမ့ၢ်ပုၤမူလၢယုၣ်ဂျူးခရံၣ်အပူၤန့ၣ်တ က့ၢ်. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီးသုတဒုးပၤတၢ်ဒဲးဘးလၢသုနီၣ်ခိၣ်ကစၢ်လၢအသံသ့အံအပူၤ, ဒ်သီးသုက စူၢ်အတၢ်သးကွံာ်န့ၣ်တစ့”. ဖဲမုၣ်ကီလံလံလုပစီသုလၢတမ့ၢ်တၢ်စုၤတၢ်ဝါဘၣ် မ့တမ့ၢ်တၢ်တမံး မံလၢယျာတအံၣ်ဝဲဘၣ်န့ၣ်, ဩဆၢအံလၢ (၁ကရံၣ်သူး ၆:၁၉-၂၀) “သုနီၣ်ခိၣ်မ့ၢ်တၢ်လုာ်အ ဟံၣ်ဘၣ်ယးဒီးသးစီဆ့, အိၣ်လၢသုပူၤ, လၢသုန့ၣ်လၢယျာ, ဒီးသုတမ့ၢ်ဘၣ်သုတၢ်ဒ်သုဝဲဘၣ် န့ၣ် မ့ၢ်သုတသ့ၣ်ညါဘၣ်ဧါ. အစ့ၢ်ဒ်အံ, တၢ်ပူၤကွၢ်သုလၢအပူၤလီၤ. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, မၤလၢ ကတီၤယျာလၢသုနီၣ်ခိၣ်ကစၢ်တက့ၢ်.” လၢတၢ်ကွၢ်ယီၤတၢ်လုပစီလၢကျဲၣ်ဒ်အံအဖီခိၣ်သတးဒီး ပကသ့ၣ်ညါလၢ စီၤဒဲးအတၢ်ကတီၤမ့ၢ်တၢ်အကါခိၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. (စံးထီၣ်ပတြာ ၁၁၉: ၁၁) “ယဟ်ဖျိၣ်နကလုာ်နကထီၣ်လၢယသးကံာ်ပူၤ, ဒ်သီးယသုတမၤ ကမ့ၢ်ဘၣ်နတစ့ လီၤ.” တၢ်တီၢ်ဂျူးန့ၣ်လံာ်စီဆ့န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ထူးဒိၣ်တၢ်တီၤအါ ဖဲလၢပကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဒီးတၢ်လုပစီအ ခါန့ၣ်လီၤ. လၢခံကတၢ်, သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်, (ရိမုၤ ၆:၆, ၁၈) တၢ်အံ ပသ့ၣ်ညါလၢပပူၤလီၤလံၤ န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ပူၤထီၣ်ဒီးအံလၢထုၣ်စုညါအလီၤ, ဒ်သီးတၢ်ဒဲးဘးအနီၣ်ခိၣ်ကဟးစီ, ဒ်သီးပ သုတကဲလၢလၢတၢ်ဒဲးဘးအကုာ်အပူၤတစ့န့ၣ်လီၤ..... ဒီးသုထုၣ်ဖျိးဒီးတၢ်ဒဲးဘးဒီး, သု ကဲထီၣ်တၢ်တီၤလီၤအကုာ်အပူၤလီၤ.”

ခဲအံပမၤလီ တၢ်လုပစီအစ့ၢ်ဝဲလံသတးဒီးပတုၤလၢတၢ်မၤလီတတီၤအံအကတၢ် လံန့ၣ်လီၤ. ဖဲအံပဟ်ပသးစၢ်ဆၢလၢ ပတၢ်လီၤတူၣ်လီၤကၢ်အန့ဆၢၣ်ဒီးအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတ ဖၣ် န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ခဲအံ, ပကလဲဆူညါဒီးကွၢ်ဆီကမိၣ်တၢ်စ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအကဆူပုၤ ဆူတၢ်မၤနုၤ ဘၣ်ထွဲနီၣ်သးအတၢ်ဒုးအစ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ပျဲယယၢထီၣ်ကစၢ်ယျာအတၢ်ကတီၤခံတီၤ လၢကကဲတၢ်စံာ်တၢ်ဘါလၢနစီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တမ့ၢ်ဘၣ်သုဘၣ်တၢ်လုပစီလၢအတဘၣ်ဒဲးဘၣ်ပုၤကညီဘၣ်, ဒီးယျာမၤဝဲလၢအက လုာ်တီသတးဒီး, တၢ်လုပစီလၢအဆူၣ်ကဲာ်ဆိး, လၢသုဒီးတကဲဘၣ်န့ၣ်, တဒုးဒီး ဘၣ်သုဘၣ်. မ့မ့ၢ်လၢတၢ်လုပစီအပူၤ, ကမၤထီၣ်ကျဲၣ်ဒ်သီးသုကပူၤဖျိးလၢအံ လီၤ. ၁ကရံၣ်သူး ၁၀:၁၃

မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, မ့ၢ်ပအိၣ်ဒီးပုၤလုာ်တၢ်အခိၣ်ဖးဒိၣ်လၢအလဲၤန့ၣ်ဆူမ့ၢ်ခိၣ်, ယျာအဖီ ခါယုၣ်ဂျူးတစၢၤသတးဒီး, မ်ပဟံးယာ်တၢ်အာၣ်လီၤဒီလီၤသပုၤတၢ်တက့ၢ်. အစ့ၢ်ဒ် အံ, ပအိၣ်ဒီးပုၤလုာ်တၢ်အခိၣ်လၢအသးကညီပစံာ်စံာ်ဘါစၢ်တသ့ဘၣ်န့ၣ်, တမ့ၢ် ဘၣ်, မ့ၢ်အဘၣ်တၢ်လုပစီဒ်ပဝဲအသီးန့ၣ်ဘၣ်ဆၢၣ်ဒီး, အတၢ်ဒဲးဘးတအိၣ်ဘၣ်. မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဒ်သီးပကဒီးန့ၣ်တၢ်သးကညီ, ဒီးဟံးန့ၣ်တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်ဖဲတၢ်မၤစၢၤ အဆၢကတီၢ်အပူၤဒီး, မ်ပသုးဘူးပသးအိၣ်ဒီးသးခူတလုာ်ဆူတၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်အလီၤပ စီၢ်, န့ၣ်တက့ၢ်. (ဇုၤတြီ ၄:၁၄-၁၆)

**အခမာဒိန် ၅  
ကခဂ်ယျာအခသဗဒီး**

မးသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ဟံးန့ၣ်ယျာအစုကဝဲခဲလၢၣ်, ဒ်သီးသုဆာထၢၣ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်အအာန့ၣ်က  
သ့, ဒီးဒ်သီးသုမးတၢ်ခဲလၢၣ်ဝံးဒီး, သုကဆာထၢၣ်တက့ၢ်.

မးသးဒ်န့ၣ်ဒီး, ကံၣ်တူၣ်သုယီၤဒ်ဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ, ဒီးသီးထီၣ်တၢ်တီတၢ်လီၤအသ  
ယိး, ဒီးဖျါၣ်သုဒိၣ်ဒီးတၢ်သးခုအကစီၣ်ဘၣ်ယးဒီးတၢ်ယူတၢ်ဖိးအတၢ်ကတဲာ်က  
တီး, ဒီးဆာထၢၣ်တက့ၢ်. လၢတၢ်ခဲလၢၣ်အဖီဒိၣ်န့ၣ်, ဒ်သီးသုမးလီၤပံာ်မ့ၢ်ကီၤလံာ်  
အပျၢ်မ့ၢ်အူခဲလၢၣ်လၢအိၤကသ့ဒီး, ဟံးထီၣ်တၢ်န့ၣ်အကတီၤတက့ၢ်.

ဒီးကုၣ်ထီၣ်တၢ်အုၣ်က့ၢ်ဒိၣ်က့ၢ်အခိၣ်ကုၣ်သ့, ဒီးဟံးထီၣ်သးအနးလၢယျာအကလုာ်  
အကထါတက့ၢ်. (အးဖူးစူး ၆:၁၃-၁၅)

ခဲအံၤပကကွၢ်ဆိကမိၣ်ကွၢ်ပတၢ်ဒုးသုးအတၢ်စုတၢ်ကဝဲတဖၣ်တက့ၢ်. လၢလံာ်စီ  
ဆံ့အဆာလၢထးန့ၣ်, စီပီလူးဒီးလီၤပုၤဒ်ပုၤရိမ့ၢ်အသုးဖိတၢ်လၢအကီၤကထီၣ်အသးလၢက  
ဒုးတၢ်အစီၣ်, ဒီးပဝဲတဒိပကဘၣ်ကထီၣ်သီးထီၣ်ယျာအတၢ်စုကဝဲခဲလၢၣ်န့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်ဝံး  
ဒီး, အဝဲယၤထီၣ်ဝဲတၢ်စုကဝဲတခါဘၣ်တခါလၢသယိးဒိတခါအပူၤ, ဟ့ၣ်ဒိဟ့ၣ်တဲာ်ဝဲလၢအ  
တၢ်လီၤစၢ်ဒီးပုၤရိမ့ၢ်သုးဖိတၢ်န့ၣ်လီၤ. ပတမၤပုၤပသးဒီးပတၢ်ဆိကမိၣ်လၢတၢ်စုကဝဲတခါ  
ဘၣ်တခါလၢဘၣ်. ပကလဲၤဆူတၢ်ဟ့ၣ်ဒိတခါအံၤ အဒိပညီလၢအိၣ်တအတဒိန့ၣ်လီၤ. ပုၤ  
တၢ်မၤဖိမိၣ်စံးအသးအတၢ်စုခိၣ်သ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. ကစၢ်ယျာအသယိးနီၢ်နီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤ  
လဲၣ်.

ကစၢ်ယျာအတၢ်စုကဝဲခဲလၢၣ်န့ၣ်, အခိၣ်သ့ၣ်မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၣ်ကစၢ်ယျာအက  
လုာ်ကထါဒီးတၢ်သ့ၣ်အိၤအစုန့ၣ်လီၤ. တၢ်စုကဝဲတက့ၣ်စုၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတခါစုၣ်  
စုၣ်လၢအဆူပုၤအကတၢ်ဆူတၢ်န့ၣ်ဟံၣ်အိၤလၢလၢပုၤပုၤ ဒီးတၢ်သ့ၣ်အိၤဒ်အမ့ၢ်တၢ်စုကဝဲလၢ  
အပုၤဒီးအစိအကမိၤလၢကထီၣ်တၢ်ခဲတၢ်န့ၣ်အစိအကမိၤန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ, ဖဲပဆိကမိၣ်တၢ်စု

ကဝဲအံၤန့ၣ်, အါတက့ၢ်မ့ၢ်လၢကခိၣ်ဆာတၢ်အစီၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စုကဝဲတဖၣ်အံၤ,  
တၢ်ဟ့ၣ်သါပုၤလၢကဒိသအပုၤလၢဒုၣ်ဒါအတၢ်ဟဲဒုးပုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအယီၤတကီး,  
တၢ်တီတၢ်လီၤအသယိး, တၢ်ယူတၢ်ဖိးအခိၣ်ဖျါၣ်, တၢ်စုတၢ်န့ၣ်အကတီၤ, တၢ်အုၣ်က့ၢ်ဒိၣ်က့ၢ်  
အခိၣ်ကုၣ်သ့, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်အါဒုၣ်တၢ်တက့ၢ်လၢကခိၣ်ဆာ ဒိသအလီၤက့ၢ်ပသး လၢ  
ကဆာထၢၣ်စၢ်ကျၢၤဒီးတစုခဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စုကဝဲလၢကခိၣ်ဆာတၢ်အစီၣ်န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဟံၣ်  
ကစၢ်ယျာအကလုာ်ကထါ, ဒီးခရံၣ်ဖိအတၢ်စုတၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သိတဖၣ်လၢလၢပုၤပုၤ သ့ၣ်  
တဖၣ်ဟံၣ်ယုာ်ဝဲဖဲန့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအိၣ်အပီၣ်တကီး**

ယီၤတကီးဘၣ်တၢ်ယၤထီၣ်အိၤလၢညါကတၢ် မ့ၢ်လၢတၢ်စုကဝဲခဲလၢၣ်အခိၣ်ထံး  
လီၤ. မ့ၢ်ဝဲတၢ်ပိးတၢ်လီၤတခါ လၢမၤညီထီၣ်တၢ်ဟူးတၢ်စၢ် ဒီးကဲထီၣ်တၢ်စၢ်တၢ်ဘါအယီၤလီၤ.  
မ့ၢ်ဝဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီတၢ်လီၤအယီၤတကီး, ယျာ အ က လုာ်က ထါတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလီၤ. မ့ၢ်ဝဲ တၢ်ဒုး  
တၢ်ယၤအတၢ်ဟူးတၢ်စၢ်အဝဲလီၤခိၣ်သ့ၣ်လီၤ. ကကံာ်တူၣ်ထီၣ်ယီၤဒု လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီစံးတၢ်  
န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဟံၣ်တၢ်စုတၢ်န့ၣ်လၢတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒုၣ်ဒါန့ၣ် နပတုာ်အိၤ  
လၢပုၤဟီၣ်ဖိအတၢ်ဆိကမိၣ်အတၢ်ကုၣ်တၢ်ဆး, အတၢ်လုာ်တၢ်လၢ, အတၢ်စုတၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်  
တၢ်အစုအစၢတခါခါ န့ၣ်တန့ၣ်ဘၣ်. ထဲဒုၣ်ကစၢ်ယျာအကလုာ်အကထါတခါန့ၣ်လီၤ.  
လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤပဘၣ်ကတီၤထီၣ်ပသးအလၢအပုၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကတဲာ်ကတီၤထီၣ်သးလၢက  
စၢ်ယျာအကလုာ်ကထါန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဘျူးလီၤသးလၢကစၢ်ယျာအကလုာ်ကထါအပူၤလၢၣ်လၢၣ်ဆု  
ဆု န့ၣ်လီၤ.

တၢ်တီၢ်တၢ်လိၤအသးသးဖိး

ဆူညါတခါ, ခဲအံၤပတုၤဆူတၢ်တီၢ်တၢ်လိၤအသးသးန့ၣ်လီၤ. သးယိးမ့ၢ်တၢ်စုကဝဲၤအ ကါဒိၣ်ကတၢၢ်တခါ မ့ၢ်လၢအဒိသအပသးဖျၢၣ်, ပပသိၣ်, ကမိဒီးသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤလၢပှၤတ ဖျၢၣ်န့ၣ်ဝဲလၢ သးန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်သးစၢၤအလီၢ်ဆ့ၣ်နီၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိပကတီၤဘၣ်ထွဲတၢ် သ့ၣ်အုးသးအုး ဒ် “တၢ်သးသ့ၣ်ဖး”, မ့တမ့ၢ်ပသ့တၢ်ကတီၤ, “တၢ်သးကညါလၢပံၣ်ပူၤကဖု ပူၤ” လၢကယဲၤဖျါတၢ်သးကညါန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, သးယိးမ့ၢ်တၢ်ကခါလၢအဒိသအ တၢ်သ့ၣ်စၢၤသးစၢၤအကူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်လၢတၢ်တီၢ်တၢ်လိၤအသးသးလီၤ. မ့ၣ်ကီၤလံာ်န့ၣ် ထီၣ်ဒုးဝဲပတၢ်သးစၢၤဘၣ်ထွဲတၢ်တီၢ်တၢ်လိၤန့ၣ်လီၤ. ပစံးတုၢ်လံာ်တၢ်ဘၣ်သးဒီးတၢ်ဆိၣ်ယိၣ်အ စ့ၢ်, လၢပသးပူၤန့ၣ်ပဆိကမိၣ်လၢပူၤန့ၣ်ထီဒါပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝဲတၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ယိၣ်ဒ်အံၤတက လုၣ်ပွဲၤလုၣ်ဘၢပသး, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပတၢ်နၢ်ဟံၢ်လၢတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ် တၢ်တီၢ်လၢကစၢ်ခရံၣ်တုၤန့ၣ်ပူၤန့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်လၢအဒိသအပှၤအဆိကတၢၢ် တကထၢန့ၣ် လီၤ. တၢ်သ့ၣ်ညါအံၤ တၢ်မၤ န့ၣ်အီၤခီဖျါလံာ်စီဆံၣ်အတၢ်ကတီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. (၂ ကရံၣ် သး ၅:၂၁) “အစ့ၢ်ဒ်အံၤ, ပှၤလၢအတသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်ဒီးဘးန့ၣ်, တၢ်ပၢ်က့ၤအီၤလၢတၢ်ဒီး ဘးလၢပစီၢ်, ဒ်သိးပကကဲလၢပူၤအတၢ်တၢ်လိၤလၢအပူၤလီၤ.” (အုးဖူးစူး သး၆) “ဒ်သိးပက ကဲထီၣ်အဘျူးလၢအဖျိၣ်ကပီၤ, လၢအဟ့ၣ်ပှၤလၢ ပှၤလၢတၢ်အဲၣ်အီၤတၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. (ဖဲ လံးပံၤ ၃:၉) “ဒီးတၢ်ကထံၣ်န့ၣ်ယၤ လၢအပူၤလၢတၢ်အိၣ်ဘၣ်ဒီးယတၢ်တီၢ်တၢ်လိၤဘၣ်သးဒီး တၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်. မ့ၢ်ယအိၣ်ဒီးတၢ်တီၢ်တၢ်လိၤဘၣ်သးဒီးတၢ်န့ၣ်.” ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ် တီၢ်လၢအတုၤန့ၣ်ဝဲန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ တၢ်လၢစီၤပီလူး တဲဖျါထီၣ်ဝဲလၢအမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အသးန့ၣ် လီၤ. ခံမံၤတမံၤ, တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အသးန့ၣ်အဒိပညီထီၣ်ဝဲဒၣ်လၢ, တၢ်မၤထွဲတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၢ်အ ခံန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်မူအစီအဆံၣ်န့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲလၢမ့ၣ်ကီၤလံာ်ကဟံၢ်လီၤတၢ်ဒိၣ်ဘၣ် တီၢ်လၢပစီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ယုတၢ်ဒီးအခိၣ်ဖျါ

ပကဘၣ်ဖျါပခိၣ်လၢတၢ်ကတီၤထီၣ်သးလၢကရၤလီၤတၢ်ယုတၢ်ဖိးအကစီၣ်အစီၢ် လီၤ. ပှၤရိမ့ၢ်အသးဖိတဖၣ်လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအပူၤန့ၣ် ဒီးဝဲခိၣ်ဖိးလၢအသးဖျါအိၣ်လၢကဒိ သအအခိၣ်အစီၢ် ဒီးလၢဆၢထၢၣ်ကကျၢၤလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ဖိးတဖၣ် န့ၣ်ဟ့ၣ်အီၤလၢတၢ်န့ၣ်လီၤသးလီၤ. လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအခါန့ၣ်အသးပူၤမ့ၢ်ဝဲဒၣ်လီၤ. တၢ် ယုတၢ်ဖိးလၢကစၢ်ယုၤဟ့ၣ်ပှၤန့ၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢဒီးတၢ်န့ၣ်လီၤသးလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ အပူၤန့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယုၤအတၢ်ယုတၢ်ဖိးဝဲအံၤ ဒီသအပှၤလၢ ပသးသ့တလီၤစၢ်တစ့ဒီးပသး သ့တဟးစီၤတစ့န့ၣ်လီၤ.

တၢ်န့ၣ်အကတီၤ

ခဲအံၤပတုၤလၢတၢ်န့ၣ်အကတီၤန့ၣ်လီၤ. ကတီၤလၢတၢ်ယၤထီၣ်အီၤဖဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်က တီၤဖးဒိၣ်လၢပှၤသးဖိသ့ဝဲဒီးအိၣ်သအလၢအလီၢ်ခံသ့စ့စ့န့ၣ်လီၤ. ကတီၤဝဲအံၤကကြီအီၤလၢ ပျၢ်တဖၣ် လၢဒုၣ်ဒါခဲအီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကတီၤဝဲအံၤ ဒီသအရိမ့ၢ်အသးဖိလၢတၢ်တမံၤယိ ဒ်ခရံၣ်ဖိအတၢ်န့ၣ်ကတီၤဒီသအပှၤခရံၣ်ဖိအသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်အကတီၤအံၤ မ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အမူ လၢအန့ၣ်န့ၣ်ဆၢတၢ်ဘၣ်တ့, တၢ်သကဲၣ်ပဝဲ, တၢ်အဲၣ်တၢ်က့ၤ, ဒီးတၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယုၤအတၢ် အၢၣ်အီၤအီၤလီၤတဖၣ် လၢအဒုးသ့ၣ်ညါပှၤခီဖျါအကလုာ်ကထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ကတီၤဝဲအံၤ ကြီဆၢ ပှၤလၢဒုၣ်ဒါမ့ၣ်ကီၤလံာ်အပျၢ်မ့ၢ်အူတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအခိၣ်က့ၣ်သး

တၢ်ခိၣ်ဆၢဒုးတၢ်အတၢ်စုကဝဲၤလၢခဲကတၢၢ်တခါန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအခိၣ် က့ၣ်သးန့ၣ်လီၤ. ခိၣ်က့ၣ်သးဒီသအပခိၣ်သၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်က့ၣ်တၢ်ဆး အလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ်, ဒီးမၤ လီၤတၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤလၢပကမူအစီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၣ်ကီၤလံာ်ကဟံၢ်ဒုၣ်ပၢ်ကမၢ်ပှၤလၢ, ပကန့ၣ်တၢ်









ခေမာဒိန် ၆  
တၢ်ကြးတၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ဗုဒ္ဓသုးခေမာဒိန်

ဘၢထုကဖၣ်တၢ်လၢကယဲၣ်တၢ်ဘၢထုကဖၣ်, ဒီးတၢ်ယုကညးကိးအကတီၢ်ဒီး, လၢ  
သုညၣ်ကံၢ်သးလဲ, ဒီးဆိးသီသပှ်ပှ်လၢတၢ်န့ၣ်အစ့ၣ်, ဒီးဘၢထုကဖၣ်န့ၣ်ပှ်စီဆုံခဲ  
လၢၣ်အစီၣ်. (အံးဖူးစူး ၆:၁၈)

ခဲအံၤ ခရံၣ်သုးဖိအံၤအိၣ်ဆၢထၢၣ်, ကူကၤသုးကူးသိးလၢလၢပျဲပျဲ လၢကဒုးတၢ်အ  
စီၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် ကဒုးတၢ်အစီၣ်န့ၣ် ကတီၤအသးတဝံၤဒီးဘၣ်. ကမၤနၢတၢ်အစီၣ် တၢ်အ  
ကါဒိၣ်အိၣ်ဒီးခံမံၤလီၤ. အန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်စံၢ်တၢ်ဘၢန့ၣ်လီၤ. သုးဖိတၢ်စၢ မ့ၢ်စီ  
ကံၢ်ထီၣ်အသးဒီးတၢ်စုကဝဲအစ့ၣ်ကတၢ်သန့က့, အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်မ့ၢ်တအိၣ် ဒီးအတၢ်စံၢ်  
တၢ်ဘၢမ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်န့ၣ် ကနၢတၢ်အစီၣ်တလီၤတံၢ်ဒီးဘၣ်. တၢ်လၢနီၣ်ခိက့ၢ်စီအကြးအဘၣ်  
မနုၤတဖၣ် ဒီးနီၣ်သးအတၢ်အိၣ်ကတီၤအသးမနုၤတဖၣ် လၢကကြးကဘၣ်လၢကဒုးတၢ်လၢန့  
ဆၢၣ်အဘီအမ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ, တၢ်ထုကဖၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢခရံၣ်သုးဖိက  
ဘၣ်မၤဝဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲခရံၣ်သုးဖိအတၢ်စုကဝဲလၢခံကတၢ်လၢကဘၣ်စီၤကံၢ်  
ထီၣ်အသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်အုၣ်ကီၤလၢခရံၣ်သုးဖိတၢ်စၢ အတၢ်အိၣ်သးကြး  
ဘၣ်လံလၢကဒုးတၢ်အစီၣ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်စီဆုံအပူၤပျဲဒီးတၢ်ဟ့ၣ်စံၢ်ဟ့ၣ်ဘၢလၢကဘၢထုကဖၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. (ရိမုၤ ၁၂: ၁၂)  
လၢတၢ်ထုကဖၣ်အစ့ၣ်န့ၣ်မၤသပှ်ပှ်တက့ၢ်. (ကလိးစဲ ၄:၂) မၤတၢ်ဘၢထုကဖၣ်သပှ်ပှ်  
, ဒီးဆိးသီလၢအပူၤ, အိၣ်ဒီးတၢ်စံးထီၣ်ပကြၢၤတၢ်အဘျးအဖျိၣ်တက့ၢ်. (၁ သုးစၢလနံ ၅: ၁၅)  
ဘၢထုကဖၣ်တၢ်တထီၣ်ယီတက့ၢ်.

တၢ်ထုကဖၣ် မ့ၢ်တၢ်အိၣ်သ့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်အကါဒိၣ်လၢကနၢနီၣ်သးတၢ်ဒုးန့ၣ်  
လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့, ပှ်ကွၢ်ကပၣ်ကွၢ်အစီၣ်တလီၤလီၤ. တၢ်ကွၢ်ကပၣ်ကွၢ်တၢ်ထုကဖၣ်  
န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲပှ်ခရံၣ်ဖိအါဒိၣ်အါစၢအတၢ်စံၢ်တၢ်ဘၢစီၣ် ဒီးတဘျီယီမ့ၢ်စ့ၣ်ကိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်အတၢ်  
လီၤတူၣ်လီၤကံၢ်န့ၣ်လီၤ. ခရံၣ်ဖိတဖၣ် ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ်မၤတၢ်ခဲလၢၣ် ထဲဒၣ်တၢ်ထုကဖၣ်  
တမံၤဇီၤတၢ်မၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အိၣ်ဖျိၣ်သပှ်ပှ်ကတၢ်လၢပတနၢပၢတၢ်ထုကဖၣ်အတၢ်ကါဒိၣ်  
ထဲလဲၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ကျီနံ ဘၢယါ (John Bunyan) ပှ်လၢ အကွဲး “ခရံၣ်ဖိလဲၤ  
တၢ် ” (The Pilgrim's Progress) {တၢ်စၢဒီးမ့ၢ်ပှ်လၢအလီၤဘၣ်လၢယီၣ်ပှ်တဆံ  
သၢနံၣ်မ့ၢ်လၢအစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်အယီၤတၢ်စၢ, စံးဝဲဒၣ်, “နထုကဖၣ်ဝံၤအလီၤခဲန့ၣ် နမၤတၢ်  
သ့အါန့ၣ်ထဲလၢကထုကဖၣ်တက့ၢ်ဇီၤ, ဘၣ်ဆၣ်နမၤကသ့အါန့ၣ်ကဘၢထုကဖၣ် တူၤလီၤလၢ  
နထုကဖၣ်ဝံၤန့ၣ်တသ့ဝဲဘၣ်.” အဝဲစံးဝဲဒၣ်, “ယသးကအိၣ်ဒီးတၢ်စုၢ်စၢန့ၣ်ကျၢၤအါန့ၣ် တၢ်  
ဝဲအံၤတသ့ဘၣ်. မ့ၢ်လၢတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲနီၣ်သးအဆၢၣ်စးလၢဒုလၢဒိၣ် လၢသးစီဆုံဝံၤန့ၣ်  
မ့ၢ်အဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ..... တယံၢ်ဘၣ်ယထီၣ်သကြီၤအါ မ့ၢ်တၢ်လၢအလီၤစၢဒိ ‘အိၣ်မူလၢတၢ်  
သါတအိၣ်ဘၣ်’ မ့ၢ်တမ့ၢ် ‘တအိၣ်တၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤစၢဒိအိၣ်မူလၢတထုကဖၣ်တၢ်ဘၣ်’ န့ၣ်  
လီၤ.

ဒ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကတီၤတဲၤဝဲအသိးန့ၣ်, တၢ်တဲၤထီၣ်ဖျိၣ်တၢ်ယံၢ်မံၤလၢတၢ်ထုကဖၣ်  
အစ့ၣ် လၢအဘၣ်ထွဲလီၢ်အသးဒီးနီၣ်သးတၢ်ဒုးအစ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.

ထုကဖၣ်ဝဲဒီခိ

အဆိကတၢ်တၢ်စံးဘၣ်ပှ်လၢ ပကဘၣ်ထုကဖၣ်တပယျုၣ်ယီထီၣ်န့ၣ်လီၤ. “ဘၢ  
ထုကဖၣ်တပယျုၣ်ယီ” စံးတၢ်န့ၣ်, ဒီတနံၤအတီၢ်ပှ်ဘၣ်ဘၢထုကဖၣ်ဝံၤထုကဖၣ်က့ၤ, ပက  
ဘၣ်ဆုၤထီၣ်ပသးဆူယုၤအအိၣ်, စံးဘၣ်တဲဘၣ်အါလၢ ကယဲၣ်တၢ်စ့ၣ်တၢ်ကျီၤ လၢပဘၣ်ဆၢၣ်

မိတ်တဖန်နှင့်လီ။ သရုပ်ကွီနိဝဲးစလွန်တဲဖျါဝဲ ပုလောအမလောပွဲထုကဖန်တဘိယျာ  
ပီအဒိပညိဒ် -

အသးန့ၣ်ယျာထီၣ်အသးထီၣ်ဘိဆူယျာအအိၣ်, လာကိးဆာကတီၢ်ဒဲး, လာတၢ်လီၢ်ကိး  
ပူ ဒဲး, တဘၣ်တံၣ်တၢ်နီတဘျီဘၣ်, တဘၣ်တၢ်မၤပံၤတူၣ်အိၣ် လာပူ ကညီ မှ်  
စူ, လာတၢ်တမံၤမံၤမှ်စူ, လာတၢ်အိၣ်ဘျးအိၣ်သါမှ်စူ, လာအိၣ်ဒီးတံၤသကိးအ  
ခါမှ်စူ, လာတၢ်ချးတၢ်ဒဲးအခါမှ်စူ, လာဖဲးတၢ်မၤတၢ်အခါမှ်စူ, လာစံးကတီၢ်သ  
ကိးတၢ်အခါမှ်စူ, အသးပူန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဘိဒီးယျာန့ၣ်လီ။ ဝဲအမံၤနီၤအခါမှ်စူ, စဲ  
ဆာထၢၣ်မှ်စူ, ကစၢ်ယျာန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဘိလၢအတၢ်ဆိကမိၣ်အပူန့ၣ်လီ။ သါလဲ  
တၢ်ဒီးယျာထီၣ်ဘိ အိၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ကွံအမဲၣ်ချံလၢကယဲၢ်တၢ်လၢသါထီၣ် ဒီးတၢ်ဆိ  
ကမိၣ်န့ၣ်အိၣ်စဲဘျးဒီးယျာလၢတၢ်လီၢ်ကိးပူဒဲး ဒီးထီၣ်ဘၣ်ယျာလၢတၢ်ထီၣ်အိၣ်တဘျီ  
ဘၣ်တစၢ်န့ၣ်လီ။

အဝဲအံၤမှ်တၢ်လၢစီၤဝီလူးမိၣ်စံးအသးဝဲလၢအစံးဝဲ ဘိထုကဖန်တပယျာပီတကွံ  
အခါန့ၣ်လီ။

**ဗုဒ္ဓဘိထုကဖန်လၢသ့ၣ်လၢသး**

လၢခံတခါန့ၣ်ပကဘၣ်ဘိထုကဖန်လၢသ့ၣ်လၢသးန့ၣ်လီ။ အဒိပညိသးစီဆုံက  
ဘၣ်ဆူပုလၢပထုကဖန်တၢ်အခါန့ၣ်လီ။ ဒ်သိးပကသ့ၣ်ညါလၢ ပဗ္ဗတၢ်လၢသ့ၣ်လၢသး  
န့ၣ်, မှ်ပဗ္ဗကညးသးစီဆုံလၢကမၤစၢပူ ဝဲလၢပလဲဗုဒ္ဓဘိထုကဖန်တၢ်အခါန့ၣ်လီ။ တၢ်  
လၢအလီၤသ့ၣ်ပိးသးဝးဒိၣ်န့ၣ်ပဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်စီဟ့ၣ်ကမီၤပူလၢသးစီဆုံဝဲလၢပဘိထုကဖန်တၢ်  
အခါန့ၣ် တအိၣ်ဘၣ်. နသးန့ၣ်ကဆူၣ်ဝဲ ဒီးနတၢ်ဆိကမိၣ်န့ၣ်ကဆုံဝဲဒၣ်လီ။ တၢ်ဆိကမိၣ်  
ကိးခါဒဲးန့ၣ်မှ်တၢ်မၤအိၣ်န့ၣ်လီ။ တၢ်စံးထီၣ်ပတြၢ, တၢ်သကွံၢ်ကညး, တၢ်ယုန့ၣ်တၢ်တဖန်  
န့ၣ် ကဟဲယျာလီၤသဘျ, ဒီးနယုတၢ်လၢအန့ၣ်ရံၣ်ကကဲ, ဘၣ်ဆၣ်နကဆိကမိၣ်ဒၣ်တစီၢ်ဖိ

န့ၣ်လီ။ ဗုဒ္ဓကျဲဒ်သိးနကယုတၢ်လၢသ့ၣ်လၢသးတကွံ. ပံးန့ၣ်တၢ်ဆာကတီၢ်, ဗု  
လၢယျာတချးလၢနစးထီၣ်ထုကဖန်ဒၣ်လဲၣ်တကွံ. သတးဒီးနကထံၣ်ဘၣ်လၢတၢ်ထုကဖန်ဒ်  
အံၤတကလုၣ်အံၤ မှ်တၢ်လဲၤဒီဖျိတကလုၣ် ဒီးမၤဆူၣ်ထီၣ်နတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်လီ။ အိးစဝီစဲ  
ဒၢၣ်, လၢအမှ် တရူးကီၢ် ကီၢ်ပူတၢ်သးခူကစီၣ်ပူန့ၣ်တၢ် စံးတၢ်ဘၣ်ထွဲတၢ်ထုကဖန်တၢ်လၢ  
သ့ၣ်လၢသးအစုၢ်ဒ်အံၤ, “တၢ်ထဲတမံၤဇီၤလၢ ယျာပၢ်တၢ်ဝဲတၢ်ယိးလၢပလီၤ လၢပကဘၣ်ဘိ  
ထုကဖန်တၢ်န့ၣ်, မှ်တၢ်အူၣ်သးလၢအဝဲအိၣ်ဒီးတၢ်တီၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးလၢကစံးဆာပူအယီၤန့ၣ်  
လီ။” ဝဲတၢ်သံကွံၢ်အိၣ်လၢ အတၢ်ထုကဖန်န့ၣ်ပူခံၤစၢအစီၢ်အါန့ၣ်အနီၣ်ယံၣ်ဆံအတီၢ်ပူန့ၣ် မှ်  
အဝဲသ့ၣ်အသ့ၣ်အသးကလဲလီၢ်အသးကစီၢ်ဒီဒါန့ၣ်ဒီး, အဝဲဒၣ်စံးဆာဝဲဒၣ်, “ကစၢ်ယျာမှ်တ  
တီၢ်ပၢ်လၢ ကစံးဆာပူတၢ်ထုကဖန်ဘၣ်ဒီး မှ်နဆိကမိၣ်လၢကစၢ်ယျာကမၤယဘိထုကဖန်  
တၢ်ယံၣ်ထဲထဲအံၤ ညါဇါ။” အဝဲအံၤမှ်တၢ်ထုကဖန်လၢသ့ၣ်လၢသးလၢသးစီဆုံဆူဝဲန့ၣ်လီ။

**ဆိးသိးဒီးဘိထုကဖန်**

ဗုဒ္ဓဘိထုကဖန်လၢသးစီဆုံအတၢ်သဆၣ်ပခံ လၢသ့ၣ်လၢသးဝံးဒီး ခဲအံၤတဆီန့ၣ်  
မှ်ပကဆိသီဘိထုကဖန်န့ၣ်လီ။ အိၣ်ဒီးတၢ်မဲၣ်သပူ သးသပူတကွံ. အိၣ်ဒီးနသးတ  
ကွံ. တီၢ်သ့ၣ်ပၢ်သးလၢနကအိၣ်ကတီၢ်နသးလၢနကဘၣ်ဒုးတၢ်လၢတၢ်ထုကဖန်တကွံ. မှ်  
ကစၢ်ယျာထီၣ်ဟူးထီၣ်စၢနသးလၢနတၢ်ထုကဖန်အပူဇါ မှ်ဒုၣ်ဒါဒုးန့ၣ်ဇါ. မှ်နသကိးသုးဖိ  
လီၤတစၢ်ဇါ. ဆိးသိးတၢ်တကွံ. မၤန့ၣ်နသကိးတစၢ်လၢနကထုကဖန်သကိးတကွံ. ထုက  
ဖန်, ထုကဖန်, ထုကဖန် တကွံ.

သီထုကမ္ဘာ့သပွန်ပွန်လောကသီးခွဲကတူ

ဒီဖိုပဆိးသီဘိထုကမ္ဘာ့အယိ၊ ပနာဘာ်တံသးစွံကတူ၊ သးထာတကုာ်လၢတံထု ကဖှ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်နထုကမ္ဘာ်လၢတံစ့ၢ်တခါခါ ဒီးတံလီၤစံာ်ဘာ်န့ၣ်လၢပုၤဒိကန့ၣ်တံတအိၣ် နီတဏဘာ် တဘျီဘျီခါ. နဆုာ်ထီၣ်နတံသကွံာ်ကညးတဘျီဘာ်တဘျီ ဆူယုၤအအိၣ် ဘာ် ဆၣ်သနာ်ကတုာ်လဲလိာ်တအိၣ်နီတမံၤဘာ်န့ၣ်ခါ. အန့ၣ်တဘျီနမၤဒဲလဲၣ်. နမ့ၢ်လီၤစံာ်ဒၣ်ဒိ ပုၤစုၤပုၤစုၤ ပုၤမ့ၢ်ဆုၣ်မ့ၢ်စီၤတဏအသိးဒီး နသးတံလုပစီၤန့ၣ်လၢနကဆိကတီၢ်ကွံာ်အိၣ်န့ၣ် လီၤ. မၤဒဲန့ၣ်တစ့ၤ. ကစၢ်ခရံၣ်ဟ့ၣ်တံအဒိအတံာ် လၢတံသးဆါဆဲးကျိးသပုၤပုၤအဖီခိၣ် န့ၣ် ပကဘာ်ဘိထုကမ္ဘာ်ထီၣ်ဘိဒီးတဘာ်သးဟးစီၤဘာ်န့ၣ်လီၤ.

(လူၤကတံာ် ၁၈: ၂-၈ မ့ၢ်ကမဲလၢအယုတံသပုၤပုၤတဏဒီးစံာ်ညီၣ်ကွီၢ်လၢအတပျံၤ ဘာ်ယုၤတဏ အဒိအတံာ်)

ဖဲပတထံၣ်တံစံးဆါပတံထုကမ္ဘာ်တဘျီယီဘာ်န့ၣ်, ပသးအဲၣ်ဒီးခိၣ်ရှုၤအသးန့ၣ် လီၤ. ဖဲပသးအဲၣ်ဒီးခိၣ်ရှုၤသးအခါန့ၣ် ပလိၣ်ဘာ်တံသးစွံကတူန့ၣ်လီၤ. တံထုကမ္ဘာ်လၢ အကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်န့ၣ်မၤသးဒိပယုာ် တံယုာ်ယံၤ (marathon) အသိးန့ၣ်လီၤ. တံတုာ်တံာ် န့ၣ်ခိၣ်တံကဲန့ၣ်မ့ၢ်နီၣ်ဝံာ်ခံလီၤ. မ့ၢ်နသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်ယုၤရှုၤခရံၣ်အတံာ်အာ်လီၤတံလီၤလိာ်လီၤ လး ဘာ်ထွဲတံထုကမ္ဘာ်အစ့ၢ်ကစီဒိခါ. “မးသဲ ၇:၇ ယုတံတက့ၢ်, ဒီးတံကဟ့ၣ်သု လီၤ. ယုတံတက့ၢ်, ဒီးသုကထံၣ်န့ၣ်တံလီၤ. ဒိတကျိာ်တံတက့ၢ်, ဒီးတံကအိးထီၣ်န့ၣ်သု လီၤ.” ပုၤအါတက့ၢ် တသ့ၣ်ညါလၢတံအာ်လီၤအံၤအိၣ်ဒီးတံာ်ပနီၣ်ဘာ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးလၢ တံကွဲးကျိးက့ၤဆူအဲကလံးကျိာ်န့ၣ် တံာ်ပနီၣ်တဖှ်န့ၣ် အါတက့ၢ်တဟံဝဲဘာ်န့ၣ်လီၤ. တံာ်ပနီၣ်န့ၣ် မ့ၢ် “တံသးစွံကတူ” န့ၣ်လီၤ. လၢဟ့ၤလ့ၣ်အကျိာ်လီၤလီၤန့ၣ် အခိပညီ ထီၣ်လၢ ဆဲးယုတံတက့ၢ်. ဆဲးယုတံတက့ၢ်. ဆဲးဒိတကျိာ်တံတက့ၢ်.” ပတံထုကမ္ဘာ်အပူၤ

ပတန့ၢ်က့ၤတံစံးဆါန့ၣ်အိၣ်ပျဲဘျီလဲၣ်န့ၣ် မ့ၢ်လၢပတတုၤထီၣ်ဘးတံသးစွံကတူ အတီပတီဘာ်န့ၣ်လီၤ.

တံနိးတံဘျးအဒိၣ်ကတံာ် လၢတံသးစွံကတူလၢတံထုကမ္ဘာ်န့ၣ် မ့ၢ်တံတမံၤယီ လၢ ယုၤရှုၤခရံၣ်အပျဲအဘီၣ်တဖှ် ဘာ်ကွံာ်ဆၢၣ်မဲာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ယုၤရှုၤစံးဘာ်အဝဲ သ့ၣ်, (မးသဲ ၂၆:၄၁) “သးတမံၤအသးအိၣ်, မ့ၢ်တံာ်ဖဲးတံညာ်အစံာ်စာ်အဘိစာ်လီၤ.” တံ သးစွံကတူအစီၢ်, တံာ်ပာ်လီၤသးသပုၤပုၤ, တံာ်ဟ့ၣ်လီၤသး, တံာ်သိၣ်ဆူၣ်လီၤသး, လိာ်ဝဲဒၣ် န့ၣ်လီၤ. ယယၢၤထီၣ်တုာ်လံလၢသရၣ်ကွီးမူလၢာ် ယုဘိထုကမ္ဘာ်တံလၢပုၤခံဏကန့ၢ်က့ၤတံာ် အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအစီၢ်အါန့ၢ်အနီၣ်ယံာ်ဆံန့ၣ်လီၤ. နဆိကမိၣ်ထီၣ်ကွံာ်အသးကဟးစီၤပျဲဘျီ လဲၣ်တက့ၢ်. ဘာ်ဆၣ်အဝဲပာ်လီၤအသးသပုၤပုၤ အသိးန့ၣ်ပဝဲသ့ၣ်တဖှ် ပမ့ၢ်အဲၣ်ဒီးထံၣ် လၢပဒုၣ်ပဒါတဖှ်လီၤပျီ, ဒီးကစၢ်ယုၤအတံာ်ဖဲးတံမၤကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်, သးသမူတဖှ်ဘာ် တံဆုာ်အါဆူခရံၣ်အအိၣ်န့ၣ် ပဘာ်ပာ်လီၤသးသပုၤပုၤလၢတံထုကမ္ဘာ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ.

(ဝဲယရှုၤယု ၆၂:၆-၇) ယဟံပုၤခိးတံဖိလၢနခိၣ်ဒု, ယရှုၤရှုလ့ၣ်ခါ, သ့တနံၤကျၢၤ ဒီးသီတနၤကျၢၤတအိၣ်ဘျီဘာ်. ပုၤလၢအဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤယုၤသ့ၣ်ခါ, အိၣ် ဘျီၣ်ကလံာ်တစ့ၤ, ဒီးဒုးအိၣ်ဘျီၣ်ကလံာ်အီၤတစ့ၤ, တုၤလီၤလၢအဒုးအိၣ်စာ်ဆိး ကျၢၤ, တုၤလီၤလၢအပာ်ယရှုၤရှုလ့ၣ်လၢ တံစံးထီၣ်ပတြၢၤလၢဟံၣ်ခိၣ်ချၢန့ၣ်လီၤ.”

ထုကမ္ဘာ်န့ၣ်ပုၤစီဆဲးလၢာ်အခိၣ်

တံကတီၤလၢခံဘာ်ထွဲတံထုကမ္ဘာ်အစ့ၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်တံယုကညးန့ၢ်ပုၤစီဆဲးလၢာ်အ စီၢ်န့ၣ်လီၤ. တံဘိထုကမ္ဘာ်န့ၣ်ယုၤအပူၤစီၢ်မ့ၢ်အစီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တံခဲးတံယာ်လၢပဝဲတဏစုာ်စုာ် အစီၢ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်နဆိကမိၣ်လၢနကမၤယုၤအတံာ်ခါ. မ့ၢ်နသးအိၣ်ဘာ်ဆၣ် မ့ၢ်နအိၣ်ခိအတံာ် ကီးန့ၣ်ခါ. ဒုးကဲထီၣ်တံဝဲအံၤလၢနတံမၤတံလၢအဘီအမ့ၢ်အစီၢ် - တံအိၣ်ပျီၣ်အစီၢ်တ

ကွာ. ဘါထုကဖန်နွတ်အိဉ်ဖိုင်သရဉ်တဖဉ်အစီ ဒီးကယံပုလုအယုမယုအတံသပုပု တဖဉ်အစီတကွာ. ဘါထုကဖန်နွတ်ပုစိတ်တသးခကစိဉ်တဖဉ်, ပုတဖဉ်လုအစိဉ်တဲတဲလီ ခရဉ်အစုလုတံသုဉ်တဲသးရတဖဉ်အစီတကွာ. ဘါထုကဖန်နွတ်လုပုမယုအတံ မဲး ရှဉ်နရံတဖဉ်အစီတကွာ. ဘါထုကဖန်နွတ်လုကယံပုလုအမဲခရဉ်အနီဉ်ခိအတံ လု ကျဲတဘီလုလုတဖဉ်အစီတကွာ. ဘါထုကဖန်နွတ်ယုအပုစိတ်လုအလဲတံလုဟီဉ်ခိဉ် ချကိးမုနဲတဖဉ် ဒ်သိးအသးကပုလုသးစိဆံတကွာ. ဘါထုကဖဉ်လုအဝဲသုဉ်တဖဉ် က မုအံသုဉ်လုအဟီ ဒီးကကဲထီဉ်ဟီဉ်ခိဉ်အတံကဝီတကွာ. ဘါထုကဖန်နွတ်လုပုလုအ ဘဉ်ဆူးဘဉ်ဆါ ဒီးဘဉ်တူဘဉ်တံလုဟီဉ်ခိဉ်ချတဖဉ်အစီတကွာ. တလိဉ်လုနကဘဉ် လဲဆုဟီဉ်ခိဉ်ဒီဘုဉ်မဲးမယုအတံသုနုဉ်ဘဉ်. နအိဉ်လုနလီဒီးတလဲဆုတံလီနီတပု သနက နမတံသးခကစိဉ်တံမလုဟီဉ်ခိဉ်ဒီဘုဉ်သုဝဲ ဒီဖျိနယုတံလုပုစိဆံတဖဉ်အ စီသုဒုဉ်တံနုဉ်လီ.

ပုအိဉ်အါမဲးလုဆိကမိဉ်ဆဲးဝဲတံထုကဖဉ်အစိအကဒါနုဉ်လီ. ကစံယုသုဝဲပု ပတီမုဉ်လုအိဉ်လုဟံဉ်လုပုတဖဉ်အတံထုကဖဉ်လုကဘဉ်ဘျးအတံဖဲးတံမတဖဉ်နုဉ် လီ. တံအဒီအတံလီလီလီလဲး ဒ်သရဉ်ပားဒစါထုလုလုအမဲမဲးရှဉ်နရံလုတရူး ကီတမအုဉ်အသးအသိးနုဉ်လီ.

ပုကွံဉ်စုနုဉ်နုဉ် ကစံယုအဘျးအဖျိဉ်လီလီလီလဲးလီဘဉ်လု တရူးကီပုမဲး ရှဉ်တံမတံလီတတီလုအထူးနုဉ်ပုအသုဉ်အသးအါမဲးနုဉ်လီ. နီသးအတံ လဲလီမဲးအသးလုပုအသးပုနုဉ် လုအနီဉ်နီဉ်ခိဉ်ဒီးနုဉ် အါနုဉ်တံလီအမဲးလုမဲး ရှဉ်နရံမတံဟီစိဆံသးအတံဘါကတီတံမဲးအသးတကွာနုဉ်လီ. တံကူးကု တံလီဘီလီမုအတံမဲးအသးအံ ဖဲပားဒစါထုလုကတုလုကီအဲကလဲးအ ခါမဲး သုဉ်ညါကတုတံသုဉ်အံ နုဉ်လီ. ဖဲတံကစံးကတီကျဲတံကတုတံရဲဉ် တံကျဲအခါ, ပုဟဲထီဉ်ဝဲဆုပျဲစိဉ်တမဲး လုအဒုးကမကမဲးသရဉ်ထုလု

ဘဉ်ထွဲအတံနုဉ်ပုနုဉ်ဘါတရူးကီပုမဲးရှဉ်တံမတံဘားဘားညါအယီနုဉ်လီ. သ တးဒီးသရဉ်ထုလုသံကွာအါ, “နသုဉ်ညါမဲးတရူးကီပုမဲးရှဉ်ထဲထဲအံညါနုဉ် မု အကဲထီဉ်အဟဲအသးလုကျဲဒ်လဲဉ်” နုဉ်ဒီး, အဝဲစံးဆာဝဲဒုဉ်, “မဲးရှဉ်နရံမတံဖဲး နုဉ်တမဲးနုဉ်, ပအိဉ်ဘဉ်လုဖျိစိမဲးဒ်သိးသိး, ပကွဲးအိဉ်သကီးလီပသးပစုပ ကျဲထီဉ်ဘီ, ဒီးအဝဲဆုနုဉ်ပုလုအသးလဲလီသုဉ်တဖဉ်အမဲ ဒီးပုတဖဉ်နုဉ် ယဆုထီဉ်အဝဲသုဉ်ဆုယုအအိဉ်ကိးမုနဲလုယတံထုကဖဉ်နုဉ်လီ.” လုခံက တံတံခူသုဉ်အံ ဖျိထီဉ်ဝဲဒုဉ် - မုလုပုလု အဘါထုကဖဉ်တပယုဉ်ယီတ မဲး, ဘါထုကဖဉ်လုတံကွာတံကျဲလီတံလီဆဲး, ဒီးဘါထုကဖဉ်တံကိးမုနဲအ ယီနုဉ်လီ.

တံထုကဖဉ်မုနီသးအတံလဲးဒီတမဲးလုအဒုးကဲထီဉ်ပုတမဲးလု “အတံ အိဉ်သးကြးဒီးဒုးတံယုတံ” နုဉ်လီ.

သင်္ဂဟစာအုပ်အကျဉ်းချုပ်

စီရိလူးကွဲးနွံပုကရံသုးဖိတဖှ်အလံာ် ဒီးစံးဘဉ်အဝဲသ့ဉ်လၢ သါဝဲ န့ဉ် တမ့ၢ်လၢသါတသ့ဉ်ညါမ့ဉ်ကီုလံာ်အတၢ်ကုဉ်တၢ်ဖးဘဉ်န့ဉ်တမ့ၢ်ဘဉ်. (၂ က ရံၣ်သုး ၂၉၁၁) “ဒ်သိးမ့ဉ်ကီုလံာ်သုတမၤန့ၢ်အလီၢ်လၢပဖိခိၣ်တစုၤလီၤ. အစ့ၢ်ဒ် အံၤ, ပသ့ဉ်ညါအတၢ်ကုဉ်တၢ်ဖးလီၤ.” ပဝဲသ့ဉ်တဖှ်စ့ၢ်ကီု ပတသ့ဉ်ညါမ့ဉ်ကီု လံာ်အတၢ်ကုဉ်တၢ်ဆးန့ဉ်တဘဉ်အိၣ်ဘဉ်. လံာ်ဖိအံၤတၢ်ကွဲးအစီအတၢ်ပညိၣ်န့ဉ် တမ့ၢ်ထဲလၢပလီၣ်ဖျါထီၣ် ပဒုၣ်ပဒါအလုၢ်အလၢအသကံာ်ပဝးအလုၢ်အလၢဒီးအ တၢ်ကုဉ်တၢ်ဖးတဖှ်န့ဉ်ဘဉ်. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီုလၢတၢ်သ့သ့တၢ်စုကဝဲလဲ လၢယုၤဟ့ဉ်ပု လၢတၢ်မၤန့ၢ်အစီၢ်န့ဉ်လီၤ. လၢတၢ်န့ဉ်အယီၤ, တၢ်ဆိကမိၣ်ပာ်ယုၣ်ဝဲ မ့ဉ်ကီုလံာ်အ ဘီအမ့ၢ်, အတၢ်ဖံးမၤဟူးစဲလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီအတၢ်မၤဒၢၣ်ယုၤအဖိအလံာ်တဖှ်အ စ့ၢ်န့ဉ်လီၤ. အဝဲ ကုဉ်တၢ်သ့ထဲလဲၣ်သန့က့, အလံာ်တၢ်လီတၢ်သ့ထဲလဲၣ်သန့ က့, စီကံာ်ထီၣ်အသးလၢအတၢ်စုကဝဲလဲလၢလၢပုၤပုၤသန့က့, အတၢ်စိတၢ်ကမီၤတ အိၣ်လၢကဆၢၣ်မဲာ်ထီၣ်ဒါပုၤခရံၣ်ဖိတစၢ်လၢအဆၢထၢၣ်ဒီးကူသိးထီၣ်ယုၤအတၢ်စုက ဝဲဒီးအသယိးတစၢ်မ့ၢ်စ့ၢ်, ခရံၣ်ဖိလၢအဆူၣ်အချၢလၢနီၢ်သးဒီဖျိတၢ်ထုကဖှ်တစၢ် မ့ၢ်စ့ၢ်န့ဉ်ဘဉ်. တၢ်အကါဒိၣ်ကတၢ်တဒီန့ဉ်, မ့ၢ်လၢပကသ့တၢ်လၢပမၤလီသ့ဉ် ညါ ဒီးလဲၤတၢ်လၢတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ဉ်န့ဉ်လီၤ. တၢ်သိၣ်တၢ်သီဟဲလၢယုၤ အကလုာ်က ထါတဖှ်န့ဉ် တၢ်သ့အစီၢ်သ့ဒီဖျိလၢသးစိဆံ့အစိအကမီၤန့ဉ်လီၤ. ယုၤလၢကမၤ ပုၤနသးဒီးသးစိဆံ့, ဒီးကဆၢန့ၢ်ဆူတၢ်မၤန့ၢ်န့ဉ်တက့ၢ်. နန့ဉ်သ့သပုၤကတၢ်လၢ အဝဲကဟ့ဉ်န့ၢ်န့ဉ်တက့ၢ်. လၢခံကတၢ်, “ပုၤသ့ဉ်ဝဲသ့ဉ်ဒၢ, အိၣ်စၢ်အိၣ်ကျၢလၢ ကစၢ်အပုၤ, ဒီးလၢအတၢ်စိတၢ်ကမီၤအပုၤတက့ၢ်.”

..... ၀၀၀၀ .....